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استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی اظهار داشت: نکته کلیدی روزنامه صبح ایران
در مبارزه با فساد آن است که نظام تصمیم گیری نامحرم پنداری مردم 
را کنار بگذارد چون بسیاری از فسادهای مربوط به نامحرم انگاری 
و  از تمام مسئولین  از همین روی  مردم در دانستن داده ها است. 
بویژه نمایندگان درخواست دارم جنبش محرم تلقی کردن مردم را در 
دستور کار قرار دهند.  فرشاد مومنی در نشست هفتگی موسسه دین 
و اقتصاد در واکاوی فساد گفت: وقتی در جامعه ای یک پدیده ناهنجار 
گسترش غیرعادی دارد و در عین حال تلاش های صورت گرفته برای 

مقابله با آن عموماً نافرجام می ماند

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم گفت: فقدان ایمنی برخی 
بافت ها و ساختمان ها و مراکز خرید در قم،حادثه پلاسکو را تکرار می کند. روح الله امراللهی 
در جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم عنوان کرد: در حال حاضر بازارچه قم و مراکز 
خرید و بازار کهنه و نو و کاروانسرای داخل بازار و بازارچه حسین آباد وضعیت مناسبی از نظر ایمنی 
ندارند. رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم افزود: فقدان ایمنی برخی 
بافت ها، ساختمان ها و مراکز خرید در قم، حادثه ای مانند پلاسکو را تکرار خواهد کرد. امراللهی 
اظهار کرد: مسئولیت ساماندهی برخی از این بافت ها با سازمان میراث فرهنگی است در حالی 
که در آن کسبه به نگهداری چوپ و الوار می پردازند و خطرات جدی، جان مردم را تهدید می کند.
وی بیان کرد: باید شهرداری و شورای اسلامی شهر به این محدوده ها ورود کنند و از مسئولان 

و مدیران دستگاه های اجرایی در مورد ایمنی این مراکز توضیح بخواهند.

یک استاد حوزه علمیه با بیان اینکه علمای دین افراد عادی نبوده 
و رفتار و اظهارات آنها در جامعه انعکاس دارد، گفت: طلاب معتقدند 
که این اختلاف ها، اختلاف طلبگی نیست زیرا بحث طلبگی، بحث 
علم، فکر و اخلاق است و توهین در آن جایی ندارد. آیت الله محسن 
غرویان ، درباره نامه  آیت الله یزدی و واکنش آیت الله آملی لاریجانی 
اظهار کرد: گفته اند که الناس علی دین ملوکهم. رفتار و گفتار عالمان 
دینی به حساب دین گذاشته می شود. اگر این رفتارها مثبت باشد، 
در جامعه تاثیر مثبت دارد و اگر رفتارها نامناسب باشد، تاثیر منفی 

در جامعه می گذارد. 

فرشاد مومنی :

با صادرات غیرنفتی خود را فریب  می دهیم

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای شهر قم  هشدارداد

فقدان ایمنی برخی بافت ها و مراکز خرید در قم

واکنش غرویان به اظهارنظر کدخدایی: 

اختلاف ها، اختلاف طلبگی نیست

پشت پرده هراس مخالفان چیست؟

عزم جدی برای شکستن تابوی »رفراندوم«

گزارشی از وضعیت طلاق در ایران

حلال منفور، سخت یا سهل

گام تازه دولت برای ساخت 400 هزار واحد مسکونی

ارزانی مسکن در راه است؟
آمار ترک تحصیل کردگان ایران چقدر است؟

رییس جمهوری گفت: در تحریم اخیر، در خودروسازی دچار مشکل شدیم طبق قرارداد باید قطعاتی را به ما تحویل می دادند 
که انجام ندادند. بنابراین یکی از  جاهایی که صنعت دفاعی ورود کرد قطعه سازی برای خودرو بود؛  تولید قطعه با کیفیت و 
شرایط خوب. مفهوم آن است که در جنگ اقتصادی همه باید در کنار هم باشیم و در صنعت دفاعی و در همه عرصه ها از 

همدیگر استمداد کنیم. این گام بسیار مهمی است که باید انجام شود. 

رییس جمهوری در مراسم گرامیداشت روز صنعت دفاعی:

همه درجنگ اقتصادی 
کنارهم   باشیم

»رفراندوم«؛ کلیدواژه ای است که هربار اسمش به میان 
می آید حواشی زیادی هم به دنبال آن مطرح می شود اما 
چرا این موضوع که در اصل ۵۹ قانون اساسی صراحتا 
به آن اشاره شده است اینچنین به یک تابو تبدیل شده؟ 
و مهمتر از آن چه کسی قرار است در نهایت این تابو را 

پرسی«،  »همه  »رفراندوم«،  عباسی:  فائزه  بشکند؟ 
»نظرخواهی از مردم« و واژه هایی از این دست حضوری 
پررنگ در تاریخ قطور تمدن ایرانی ندارند، نشانه های 
تایید این گذاره هم آنکه در تاریخ چندصدساله ایران، 

فقط برای ۵ بار خواسته مردم مورد سوال قرار گرفته
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استاندار قم: همزمان با هفته دولت

انتصابات استانداری سیاسی نیست

200پروژه در قم 
افتتاح می شود
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شهــرداری چهارباغ
 

در نظر دارد نسبت به اجرای پروژهای مشروحه ذیل از طریق مناقصه عمومی مطابق با شرایط ذیل اقدام نماید. لذا از کلیه شرکت های 
واجد شرایط دعوت به عمل می آید جهت دریافت اسناد مناقصه حداکثر ظرف مدت 10 روز از انتشار آگهی نوبت دوم به واحد امور 

قراردادهای شهرداری مراجعه نمایند.
معادل 5% مبلغ اولیه پیمان به عنوان سپرده شرکت در مناقصه به یکی از صور ذیل به شهرداری تسلیم گردد:

الف( واریز وجه نقد به حساب سپرده شهرداری به شماره 0105543287003 بانک ملی شعبه چهارباغ به نام شهرداری چهارباغ
ب( ضمانت نامه بانکی با اعتبار حداقل 3 ماهه در وجه شماره سیبای 0105543287003  

2- برندگان اول و دوم و سوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.
3- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است.

4- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج است.
۵- شرکت در مناقصه و دادن پیشنهاد به منزله قبول اختیارات و تکالیف دستگاه مناقصه گزار می باشد.

6- هزینه انتشار آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.
7- لازم به ذکر است هنگام خرید اسناد داشتن رتبه و گواهینامه صلاحیت ، معرفی نامه ممهور به مهر و امضاء مدیر عامل شرکت، 

آخرین آگهی تغییرات اعضاء شرکت، مهر شرکت و اصل و تصویر کارت ملی نماینده شرکت الزامی می باشد.  
سپرده ۵% شرکت عنوان پروژهردیف

مبلغ اعتبار رتبهدر مناقصه )ریال(
محل اعتبارپروژه)ریال(

پروژه خرید، حمل و پخش آسفالت فینیشری معابر 1
رتبه 5 راه 200/000/000سطح شهر ناحیه دو )مهدی آباد( با ردیف اعتباری

و باند
4/000/000/000

با احتساب ارزش افزوده
از محل اعتبار بودجه سال 1398 با 

ردیف اعتباری 3030109803

پروژه زیرسازی و جدولگذاری و پیاده رو سازی 2
رتبه 5 راه 150/000/000سطح شهر ناحیه یک )ملک آباد(

و باند
3/000/000/000

با احتساب ارزش افزوده
از محل اعتبار بودجه سال 1398 با 

ردیف اعتباری 3030109809

پروژه زیرسازی و جدولگذاری و پیاده رو سازی 3
رتبه 5 راه 200/000/000سطح شهر ناحیه دو )مهدی آباد(

و باند
4/000/000/000

با احتساب ارزش افزوده
از محل اعتبار بودجه سال 1398 با 

ردیف اعتباری 3030109810

        حسین عطائی-شهردار چهارباغ                                                                                              

آگهي مناقصه های عمومی ) نوبت اول (

شماره تماس : 11- 44۵62۵00 – 026

تاریخ انتشار نوبت دوم:
13۹8/06/0۹

تاریخ انتشار نوبت اول: 
13۹8/06/02

خروج از برجام به معنای عهدشکنی و تروریسم اقتصادی است
ملت ایران در برابر زور و تحریم تسلیم نمی شود

جناب آقایان جعفرومهدی رضایی 
با نهایت تاسف و تاثر درگذشت مادر گرامیتان را 

تسلیت و تعزیت عرض نموده ،از خداوندمتعال برای 
آن مرحومه علو درجات اخروی و رحمت واسعه و برای 

شما و سایر بازماندگان صبر و بردباری مسئلت داریم.

حسین عبداللهی- روح الله کرمانی

عکس:مهدی جعفری

http://www.chaharbaghshahr.ir   
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اخبار

بحرانیبهنامیارانهها
تلقی  بزرگ  بحرانی  هنوز  ایران  اقتصاد  در  ها  یارانه 
می شوند، چه آن زمان که به صورت پنهان به کالاهای تعلق 
می  رفتند و چه حالا که در قالب نقدی غیر نقدی در میان 

مردم توزیع می شوند . 
مرور ادبیات دولتمردان در فاصله سال های 1392 تا 139۶ نشان می دهد که مقامات 
دولتی تا چه میزان یارانه هار ا بحران بزرگی تلقی می کردند . امروز دیگر کمتر وزیر و معاون 
وزیر و نماینده ای را می توان یافت که از حجم بالای یارانه ها و فشاری که بر اقتصاد ایران 
میرود سخن بگوید . داستان چیست؟ آیا اقتصاد ایران به حدی قدرتمند شده است که 
توزیع ماهانه بیش از سه هزار و 400 میلیارد تومان در میان مردم مشکلی را متوجه آن 
نمی کند یا اینکه وضعیت اقتصادی به گونه ای شده است که دولت ترجیح می دهد در 

کنار سیاست های حمایتی خود، توزیع نقدی یارانه را همچنان ادامه دهد . 
 کدامین اتفاق سبب شده است یارانه دیگر بحران نباشد ؟ 

 داستان البته چیز دیگری است . آن قدر بحران های بزرگتر از یارانه در این اقتصاد ایجاد 
شده است که دیگر کسی مجال پرداختن به بحران یارانه ها را ندارد. 

 رشد منفی اقتصادی، کاهش فروش نفت، تشدید تحریم ها و وضعیت نامساعد بازار 
کار و سرمایه گذاری و تولید و ... دست به دست هم داده تا جامعه ایران یکی از حساس 
ترین و تلخ ترین دوره های اقتصادی را تجربه کند . در میان این حجم سختی اما دیگر 
کسی درباره یارانه ها سخن نمی گوید . یارانه های برخورداران، همان ها که نیازی به این 
رقم ندارند و حتی در مضیقه اقتصادی ، سفره یک روزشان ، با سفره یک هفته خانواری 

فقیر برابری می کند . 
 در این میان چشم بستن بر این واقعیت به سود کیست؟ ایا راضی نگهداشتن عده ای 
که نیازی واقعی به یارانه ندارند، به اجرای سیاست حمایتی واقعی در این روزهای سخت 
می ارزد؟ اگر پاسخ منفی است، باید دلایل تداوم .ضعیت موجود را جستجو کرد و از 
دولتمردان خواست به این سئوال مهم پاسخ دهند که دلیل تداوم این سیاست چیست و 

چرا در این شرایط سخت، راهکاری برای برون رفت از این وضعیت نمی اندیشند . 
 بررسی ها نشان می دهد حداقل سی میلیون نفر در ایران نیازی به دریافت یارانه ها 
ندارند اما اجرای سیاست های پوپولیستی در این سال ها، سبب شده است حتی 
دولتمردان نیز راه ناصواب را برای حمایت از افکار عمومی برگزینند و به ادامه وضع موجود 
تن بدهند ؛ در حالی که بررسی ها نشان می دهد اتفاقا در میان این همه سختی ، توزیع 
ناعادلانه یارانه ها، سختی بزرگتری است و باید بدان توجهی ویژه نشان داد و برای حل 

آن گامی بلند برداشت. 
*  استاد دانشگاه علامه طباطبایی

هویتقومیپولخُردنیست
 

 آستانه تحریک پذیری قومی در جامعه ایران طی دو دهه گذشته پایین آمده است.
 وقوع تنش در جوامع محلی در مقاطعی چون برنامه فیتیله ها، انیمیشنی که از 
جغرافیای قومی آن لباس عربی حذف شده یا از قلم افتاده بود، مسابقات فوتبال و ... 
نمونه هایی واضح از فعال بودن گسل های قومی در ایران است. پدیده ای که موجب 

شده پیوست هویتی برای اکثر برنامه ها و سیاست های کلان و ملی تهیه شود.
 اگر به مجموعه بی تدبیری ها و کاستی های ناشی از مدیریت داخلی، اهداف و 
سیاست های تخاصمی دشمنان این مرز و بوم را هم بیفزائیم روشن می شود که چقدر 
باید مراقب باشیم که با یا بدون دلیل این گسل های قومی را تحریک نکنیم و از فعال 

شدن آنها پرهیز کنیم.
ورود به مساله گسل های قومی از آن رو ضرورت طرح یافت که روز گذشته دولت در 
طرحی که برای حذف 4 صفر از واحد پولی و تبدیل این واحد از ریال به تومان به مجلس 

عرضه کرد، نام "پارسه" را برای واحد پول خرد پیشنهاد داده است.
از آنجا که واحد پول یک کشور مقوله ای ملی است و گستره تاثیر گذاری آن سراسر 
کشور را در بر می گیرد برگزیدن نام یک گروه قومی برای آن در خوشبینانه ترین حالت 

نهایت بی سلیقگی است.
چنانچه پارسه به عنوان واحد پول خرد ملی کشور در مجلس به تصویب برسد آیا نباید 
انتظار داشت که همین پول خرد ناچیز موجب فعال شدن گسل های قومی در کشور و 

وقوع تنش شود؟
در شرایطی که مرکز گرایی ساختاری در کشور به عنوان میراث به جامانده از پهلوی اول 
به اندازه کافی مسبب انواع تنش های قومی و ایجاد احساسات منفی نسبت به فارس ها 
در کشور است، چه معیاری باعث شده که برای انتخاب واحد پولی کشور نامی انتخاب 
شود که در بهترین حالت موجب کاهش بیشتر آستانه تحریک پذیری قومی در جامعه 

است. 
درست به همان اندازه که اگر نام یکی دیگر از اقوام ایرانی به عنوان واحد پولی از میان 
اقوام کرد، لر، ترک، بلوچ،  عرب، ترکمن و ...  انتخاب می شد وقوع تنش و اعتراض های 
گسترده از سوی رسانه های مرکز نشین قابل انتظار و پیش بینی بود، انتخاب پارسه نیز 

همانگونه است.
برابر دانستن ایران و پارس/فارس خطایی راهبردی است که احتمالا دلیل انتخاب این 
نام بوده است. خطایی که متاسفانه در بخش هایی از سطوح حاکمیتی، مدیریت اجرایی 
و حتی آکادمیک کشور به مثابه حقیقت پنداشته می شود و ورود برای نقد آن هدف این 

یادداشت نیست.
توصیه می شود دولت محترم با تجدید نظر در این واژه گزینی زمینه ی وقوع تنشی 
بی مورد و نابجا را منتفی کند. و کوتاه سخن آنکه، هویت های قومی کشور را قربانی 

پول خرد نکنیم.

واکنش غرویان به اظهارنظر کدخدایی: 

اختلافها،اختلافطلبگینیست
یک استاد حوزه علمیه با بیان اینکه علمای دین افراد عادی نبوده و رفتار و اظهارات 
آنها در جامعه انعکاس دارد، گفت: طلاب معتقدند که این اختلاف ها، اختلاف طلبگی 

نیست زیرا بحث طلبگی، بحث علم، فکر و اخلاق است و توهین در آن جایی ندارد.
آیت الله محسن غرویان ، درباره نامه  آیت الله یزدی و واکنش آیت الله آملی لاریجانی 
اظهار کرد: گفته اند که الناس علی دین ملوکهم. رفتار و گفتار عالمان دینی به حساب 
دین گذاشته می شود. اگر این رفتارها مثبت باشد، در جامعه تاثیر مثبت دارد و اگر رفتارها 
نامناسب باشد، تاثیر منفی در جامعه می گذارد. آیت الله جوادی آملی  درباره اختلاف 
علما فرمودند که این اختلاف ها بلای آسمانی است و باید ببینیم این بلا کفاره کدام 
گناه است. واقعا هم همنیطور است. علمای دین بخصوص علمای برجسته افراد عادی 
نیستند و رفتار و اظهارات آنها  در جامعه انعکاس دارد. این اتفاقات موجب دل آزردگی 
رهبری و مراجع می شود. آیت الله مکارم شیرازی فرمودند این اتفاقات آبروی روحانیت را 

به خطر می اندازد. این اختلاف ها اعتماد مردم را نسبت به علما کم می کند.
این استاد حوزه علمیه در گفت و گو با ایسنا با اشاره به اینکه این اختلاف ها نباید علنی 
می شد، تصریح کرد: رسانه ای شدن این اختلاف ها ذهن جامعه را آشفته می کند. به 
هر حال حالا که متاسفانه این اختلاف ها رسانه ای شده است، امید داریم علما و بزرگان 
پادرمیانی کرده تا اختلاف بیشتر از این ذهن جامعه را درگیر نکند. جامعه در آستانه 
انتخابات مجلس شورای اسلامی و مجلس خبرگان به آرامش نیاز دارد. این اختلاف ها 
همچون آتشی خطرناک است که می تواند بنیان جامعه و نظام را متزلزل کند. طرفین 
باید سعه صدر داشته و صبور باشند و مصالح کشور و نظام را در راس رفتارهای خود قرار 
دهند. آیت الله غرویان در پایان درباره عبارات نامناسب بکار گرفته شده در ادبیات آیت 
الله یزدی و آملی لاریجانی خاطر نشان کرد: ما هم با شما هم درد هستیم. علمای بزرگ 
باید معلم اخلاق باشند و از ادبیات اسلامی و اخلاقی استفاده کنند. کدخدایی گفته 
است که این اختلاف، اختلاف طلبگی است. این اظهارنظر اعتراض طلبه ها را به دنبال 
داشته است. طلاب معتقدند این اختلاف، اختلاف طلبگی نیست ، زیرا  بحث طلبگی، 
بحث علم، فکر و اخلاق است و توهین در آن جایی ندارد. طلبه ها می گویند که اینهمه 
سال درس بخوانیم تا اینگونه مجادله کنیم؟ توقع این است که علما، معلم اخلاق باشند. 

این نوع رفتارها تناقضی بین علم و عمل است.

سهیلا جلودار زاده :

برخوردبامفسدانبایدشاملهمهسیستمشود
 یک نماینده مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: مبارزه با فساد نباید تبدیل به یک 

تسویه حساب شود و این برخوردها باید شامل کل سیستم باشد. 
سهیلا جلودار زاده درباره برخورد با مفاسد اقتصادی و اینکه چنین برخوردهای به چه 
میزان بر بازگشت اعتماد عمومی تاثیرگذار است، گفت: اقدامات در هر زمینه ای زمانی 
تاثیرگذار خواهد بود که افراد انجام دهنده آن نیت خالص در جهت اصلاح امور داشته 

باشند. 
نماینده مردم تهران تاکید کرد: درحال حاضر ما نمی توانیم به این زودی قضاوت داشته 
باشیم، زیرا باید ببینیم افرادی که مبارزه با فساد را آغاز کرده اند مبارزه شان جدی و شامل 

همه سیستم ها می شود یاخیر.
وی تاکید کرد: مبارزه با فساد باید واقعی و در جهت اصلاح امور باشد و نباید این شبهه 

به وجود بیاید که این کار یک تسویه حساب سیاسی و اقتصادی است.
این عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی  در گفت وگو با ایلنا تاکید کرد: 
اگر مبارزه با فساد از دایره جنگ قدرت خارج شود و در خدمت ملت باشد اثرگذار خواهد 
بود اما اگر در همین محدوده قدرت باشد متاسفانه باعث بدتر شدن اوضاع خواهد شد .
وی ادامه داد: امیدوارم اقدامات رئیس جدید قوه قضائیه باعث آشتی مردم با این قوه 

شود.

آیت الله مکارم شیرازی:

دولتبهقموحوزهبدهکاریدارد
مرجع تقلید شیعه با بیان اینکه دولت به قم و حوزه بدهکاری دارد، گفت: قم مرکز حوزه 

های علمیه، پایگاه اصلی فقاهت و مرجعیت و خاستگاه انقلاب اسلامی است.
آیت الله مکارم شیرازی در دیدار استاندار قم، با تبریک دهه امامت و ولایت بویژه عید 
سعید غدیر، گفت: شهر مقدس قم به دلیل وجود بارگاه منور کریمه اهل بیت)ع(، مسجد 
مقدس جمکران و حوزه های علمیه، دارای موقعیتی ممتاز و استثنایی است. وی افزود: 
قم مرکز حوزه های علمیه، پایگاه اصلی فقاهت و مرجعیت، خاستگاه انقلاب و دارای 
جاذبه های معنوی و مذهبی بسیاری است و سالانه بیش از ده میلیون نفر از داخل و 
خارج کشور به این شهر  سفر می کنند. این مرجع تقلید شیعه ویژگی دیگر قم را سابقه 
تاریخی آن دانست و بیان کرد: شهر قم از زمان ائمه معصومین)ع( مورد توجه بوده؛ وجود 
مسجد مقدس امام حسن عسکری)ع( دلیل و شاهدی بر این مدعاست؛ همچنین قمی 
ها و رجال این شهر از قدیم الایام مورد توجه بوده اند. آیت الله مکارم شیرازی با بیان این 
که دیگر شهرهای کشور جز مشهد چنین امتیازاتی را ندارند، ادامه داد: این موقعیت و 
جایگاه توجه بیشتر و ویژه دولتمردان را می طلبد؛ اما متاسفانه دولت آن عنایت شایسته و 
لازم را نسبت به این شهر ندارد. وی با تاکید بر این که دولت به قم و حوزه بدهکاری دارد، 
تصریح کرد: باید مسئولان و دولتمردان محترم را به امتیازات و موقعیت ویژه این استان 
توجه داد تا آنچه شایسته این شهر مذهبی و علمی است اتفاق بیفتد. این استاد برجسته 
حوزه علمیه تاکید کرد: همه باید دست به دست هم دهند تا قمی آباد، بالنده و با نشاط  

معنوی و دینی داشته باشیم.
 استاندار: عزم مدیریت قم تکمیل طرح های نیمه تمام است

 استاندار قم  نیز در این دیدار با تاکید بر عزم مدیریت استان در تکمیل طرح های 
و  طرح ها  وضعیت   ، سرمست  بهرام  برای   لازم  بستر  تا  درصددیم  گفت:  نیمه تمام، 
برنامه های توسعه محور در این استان را مورداشاره قرار داد. وی افزود: مدیریت استان 
برای ارائه خدمات بهتر به زائران و مجاوران در قم، تمام امکانات را بسیج می کند تا تحت 
مدیریتی واحد، شاهد ثمراتی در شان این استان باشیم. استاندار قم پیگیری مسائل 
مرتبط با احداث فرودگاه قم را موردتوجه قرار داد و اضافه کرد: پیگیری های لازم در راستای 
رفع موانع موجود فرودگاه در حال انجام است . وی همچنین با تاکید بر ثبت معنوی 
مراسم نیمه شعبان به عنوان بزرگ ترین اجتماع مهدی یاوران در سطح کشور، ادامه داد: 
معاونان استانداری قم، مامور شده اند تا برای برگزاری این مراسم در مناسبت های مذهبی 

هماهنگی لازم بین دستگاه ها را انجام دهند.
  

فرمانده کل سپاه: 
سیاستدشمنانرودرروقراردادنمردمبانظاماست
با مشکلات   فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: درگیر کردن مردم 
معیشتی و قرار دادن آنان در برابر نظام سیاست بسیار جدی و مرموزانه امروز دشمنان 
است. سردار سرلشگر پاسدار حسین سلامی روز پنجشنبه در مراسم بهره برداری از چند 
طرح خدماتی در حاشیه شهر مشهد افزود: جنگ و صلح در شرایط کنونی با هم مخلوط 
شده اما ما حساسیت های این جنگ را درک می کنیم. م وی ادامه داد: در جبهه نظامی 
و در اشکال مختلف جنگ نیابتی، عملیات روانی، جنگ های  اطلاعاتی و ارعاب نظامی 
درگیر هستیم که گاهی اخباری از این تقابل منتشر می شود اما سناریوهای دشمن برای 
ما بسیار گسترده  تر از ارعاب نظامی و فضا سازی های اطلاعاتی است. فرمانده کل 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: جنگ اقتصادی جز لاینفک سیاست های امروز 
دشمنان ماست و نقشه آنها تخریب شرایط اقتصادی کشور و در رویای خودشان فلج 
کردن اقتصاد ایران است. سردار سلامی افزود: باید آرایش اقتصادی و فضای کسب و کار 
و معیشت جامعه را بر اساس این سناریوی خطرناک ترتیب دهیم و برای ما این موضوع به 
عنوان میدان مرکزی مبارزه  و نبرد محسوب می شود. وی اضافه کرد: هر جا که نمادی 
از رفع محدودیت و استضعاف دیده شود حضور داریم و از تلاش ها برای رفع محرومیت 
ها حمایت می کنیم. فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی کشور را نیازمند یک 
جهاد همگانی دانست و گفت: اگر در دفاع مقدس حضور  بخشی از جامعه در جبهه ها 
کفایت می کرد  امروز همه جامعه باید در این جهاد اقتصادی حضور داشته باشند. سلامی 
تاکید کرد: هر تلاشی که برای رفع فقر  و محرومیت صورت می گیرد مثل یک عملیات در 
دوران دفاع مقدس است. وی ادامه داد: سال هاست ساماندهی منطقه پیرامونی مشهد 
از تاکیدهای رهبر معظم انقلاب است و چون مشهد نقطه کانونی همه دل های مشتاق و 
قلب های محب اهل بیت)ع( است که زائران و مجاورانش باید از روح و رایحه شخصیت و 
شان حرم مطهر رضوی بهره گیرند  و زیبایی های معنوی آن حرم منور را درک کنند دیدن 

برخی تصاویر در این شهر  قابل قبول نیست و باید این قواعد تغییر کند.
 

فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش:

"باور۳۷۳"تواناییشناساییهمزمان
۳۰۰هدفرادارد

 فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش در حاشیه رونمایی از سامانه پدافند هوایی باور 3۷3 
گفت: این سامانه توانایی شناسایی همزمان 300 هدف و اولویت بندی 100 هدف را دارد 

و می تواند به صورت همزمان با ۶ هدف درگیر شود که این توانایی قابل افزایش است. 
سرتیپ »علیرضا صباحی فرد« روز پنجشنبه در مراسم رونمایی سامانه ارتفاع بلند باور 
3۷3 اظهار داشت: سامانه باور 3۷3 محصول تلاش مشترک کارکنان جوان نیروی پدافند 
هوایی ارتش، کارشناسان متعهد وزارت دفاع و مجموعه های دانشگاهی و شرکت های 
دانش بنیان است و در میدان رزم برتری بسیار بیشتری نسبت به نمونه های خارجی دارد.
فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش با اشاره به توانایی های این سامانه تصریح کرد: 
سامانه باور 3۷3 توانایی شناسایی همزمان 300 هدف و اولویت بندی 100 هدف را دارد 

و می تواند به صورت همزمان با ۶ هدف درگیر شود که این توانایی قابل افزایش است.
صباحی فرد تاکید کرد: با دستیابی به فن آوری طراحی و تولید این سامانه، امروز پدافند 
هوایی به هیچ کشوری وابستگی ندارد و نیازهای تجهیزاتی خود را به صورت کامل در 
داخل کشور تامین می کند. وی بیان کرد: سامانه باور 3۷3 قابلیت درگیری با انواع 
هواپیماهای پنهانکار، موشک های کروز و بالستیک را دارد و مخصوص شرایط جغرافیایی 
کشور طراحی شده است و توانایی دارد تا به پس از درگیری با دشمن به سرعت جابجا 
شود. فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش عنوان کرد: یکی از مهمترین ویژگی های این 
سامانه ایجاد شرایط ابهام برای دشمن است چراکه اطلاعات این سامانه در داخل کشور 

است و دشمن نمی تواند تصور کند که با چه چیزی مواجه خواهد شد.

محمدرضا عارف: 

عدهایماموریتدارنددرجریاناصلاحات
شکافبیندازند

 رئیس فراکسیون امید رمز موفقیت گفتمان اصلاحات انسجام و همبستگی دانست 
و گفت: به نظر می رسد ماموریت عده ای محدود در داخل جریان اصلاحات شکاف 
انداختن در داخل این جریان است از همه فعالان اصلاح طلب درخواست می کنم به 
خاطر حفظ گفتمان اصیل اصلاح طلبی از طرح مطالبی که باعث ایجاد دو دستگی 
در خانواده اصلاحات می شود پرهیز کنند.  »محمدرضا عارف« در دیدارهای جداگانه 
با فعالان سیاسی اصلاح طلب استان تهران و مرکزی با تبریک دهه ولایت و قدردانی از 
مسئولیت پذیری مردم در مشارکت چشم گیر در انتخابات های گذشته و رای به گفتمان 
اصلاحات، گفت: اگر بخواهیم مسیری که آغاز کردیم را ادامه دهیم هیچ راهی جز 
وحدت، انسجام و کوتاه آمدن از منافع فردی و گروهی نداریم. وی در ادامه افزود: معتقدم 
راهی که از سال 92 آغاز کردیم راه درستی بوده و مردم نیز همراهی خوبی در این مسیر 
با گفتمان اصلاحات داشتند و رای معناداری که به آقای روحانی دادند بر اساس حمایت 
جریان اصلاحات از وی بود. رئیس شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان با توصیه 
به فعالان اصلاح طلب مبنی بر سرگرم نشدن به حاشیه ها، تصریح کرد: اختلاف نظرها در 
یک جبهه سیاسی طبیعی است ولی باید مراقبت کرد گلایه ها باعث شکاف در خانواده 
اصلاحات نشود. نماینده مردم تهران در مجلس با بیان اینکه برخی هجمه ها در ظاهر به 
یک فرد خاص است ولی در نهایت گفتمان اصلاحات را نشانه گرفته است، خاطرنشان 
کرد: ویژگی گفتمان اصلاحات سیالیت و درجا نزدن است به همین دلیل از صحنه 
تحولات سیاسی کشور هیچگاه نمی توانیم کنار بکشیم. مردم شاید از رفتار اصلاح طلبان 

گلایه داشته باشند اما عمیقا به گفتمان اصلاحات اعتقاد دارند.
 

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس تاکید کرد

ضرورتافشایمفاسدکلانوبرخوردبامتخلفان
سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی بر ضرورت افشای مفاسد کلان 
و برخورد با متخلفان تأکید کرد و گفت که برخوردهای اخیر قوه قضاییه با مفاسد نتایج 
مثبتی داشته است. سید حسن حسینی شاهرودی اظهار کرد:  همه مردم و مسئولان 
قائل به این هستند که ما فساد درون سیستمی در حوزه اقتصاد؛ هم از نوع دولتی و هم 
از نوع غیردولتی داریم. وقتی هم فسادی افشا و با آن برخورد می شود و مردم هم نتیجه را 
می بینند، آرامش پیدا می کنند که بناست قاطعیتی در کار باشد و با فساد برخورد جدی 
شود. این نماینده مجلس برخورد قوه قضاییه با مفاسد را مثبت ارزیابی کرد و یادآور شد: 
رویکرد جدید قوه قضاییه هم این است که هم افشای فساد می کند و هم مقابله با فساد 
و این برای مردم آرامش بخش است که دستگاه قضایی تکانی به خود داده است. وی با 
تأکید بر ضرورت افشای مفاسد کلان و برخورد با متخلفان گفت: اگر مشکل امنیتی وجود 
ندارد خوب است که این محاکمه ها علنی باشد. ما در چند ماه اخیر هم شاهد برخورد 
قوه قضاییه با مفاسد کلان بودیم که نتایج مثبتی داشته است. نماینده مردم شاهرود در 
مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: شرع مقدس اجازه افشای مفاسد اخلاقی که 
جنبه شخصی دارند را نمی دهد، مگر اینکه این مفاسد سازماندهی شده باشد و جنبه 

عمومی داشته یا فراگیر شده باشد.

 معاون اول رئیس جمهوری گفت: امروز مهم ترین راهبرد 
دولت هم سو با رویکرد مقام معظم رهبری در جهت بی اثر 

کردن تحریم های ظالمانه دشمن علیه مردم ایران است. 
اسحاق جهانگیری روز پنجشنبه در آئین بهره برداری از 
استادیوم شهدای نوشهر افزود: یکی از مهم ترین اهداف 
دشمن فروپاشی اقتصاد ایران است و با بهره گیری از همه 
دروغ  آمار  انعکاس  با  است  صدد  در  ای  رسانه  ابزارهای 
بیکاری جوانان، احساسات ملت ایران را خدشه دار کند و 

بذر ناامیدی در دل این مردم بکارد .
وی اظهار داشت : آمریکا درصدد است بزرگ ترین سرمایه 
اجتماعی ملت ایران را که امید است از بین ببرد. همه باید 
برای زنده نگه داشتن این سرمایه اجتماعی به دولت کمک 

کنند و یکی از راهکارهای اساسی آن بنا به تاکید وزیر ورزش 
و جوانان، کم کردن هزینه برای اجرای طرح های ورزشی 

است.
یش  سال  یک  از  گفت:  جمهوری  رئیس  اول  معاون 
سعی شده تا  به تاسی از منویات مقام معظم رهبری با یک 
برنامه ریزی مدون تا حدودی راهبردهای دشمن در زمینه 
فشارهای اقتصادی علیه ایران را شناسایی کرده و در پی آن 

بتوانیم تا حدود زیادی این تحریم ها را بی اثر نمائیم.
وی با اشاره به ادامه سازندگی و عمران و آبادانی در کشور 
با وجود تحریم های سخت دشمن، افزود: در تاریخ ایران 
سابقه ندارد دولت با همه این مشکلات اقتصادی بتواند 
طرح های بسیار بزرگ را اجرا کند و برخی از آن ها را به بهره 

برداری برساند .
جهانگیری گفت: به عنوان نمونه می توان به طرح ملی 
آزاد راه تهران - شمال اشاره کرد که عملیات اجرایی آن 
طبق اسناد موجود بیش از 2 دهه پیش آغاز شد و حدود 
پنج بار نیز از این پروژه بسیار مهم و حیاتی شمال کشور 
با  این طرح  اجرایی  روند  به لطف خدا  و  ام  بازدید کرده 

تخصص اعتبارات دولت پرشتاب است .
وی اظهار داشت: در سال 1391 میزان تولید بنزین در 
ایران روزانه 52 میلیون لیتر بود، ضمن آن که تازه تحریم 
بنزین  واردات  اجازه  و  بود  شده  آغاز  ایران  ملت  علیه  ها 
نداشتیم، اما در این دولت نه تنها اقدام به تولید بنزین شد و 
مقدار آن هم اکنون روزانه به حدود 110 میلیون لیتر در روز 

رسید بلکه صادر هم می شود.
معاون اول رئیس جمهوری با قدردانی از حمایت های 
بی دریغ رهبری فرزانه ، افزود: دولت با همه مشکلات و 
محدودیت های مالی باید زیرساخت ها را برای اجرای طرح 
اثر بخش بویژه در حوزه ورزشی برای  های بسیار مهم و 
مردم مهیا سازد و در این زمینه پیمانکاران نیز باید دولت 
را همراهی کنند. جهانگیری مازندران را جزو استان های 
بسیار مهم و کلیدی توصیف و تاکید کرد: راهبرد دولت توجه 
به توسعه و رونق مسائل کشاورزی ، گردشگری و نیز صیانت 
از محیط زیست و دریای خزر است و خوشبختانه در بودجه 
98 دولت اعتبارات قابل توجهی برای موضوع پسماند پیش 
بینی کرده و اختصاص داده که این نشان از توجه دولت 
امام  مشایخ  محمود  الاسلام  حجت  دارد.  مساله  این  به 
جمعه نوشهر نیز در این آئین نداشتن راه مستقیم ورودی و 
خروجی به بندر نوشهر ، وجود زندان  در مرکز شهر ، تامین 
اعتبار برای زباله سوز و نیز ارتقای سی سنگان به بخش را از 

خواسته های مردم این شهرستان برشمرد .
معاون اول رئیس جمهوری از استاندار مازندران خواست تا 
این مشکلات را بررسی و برای پیگیری و رفع آن با او مکاتبه 

کند.

معاون اول رئیس جمهوری: 

راهبرد دولت بی اثر کردن تحریم های دشمن است 

 وزیر امور خارجه گفت: ما برای حفظ امنیت خلیج فارس تلاش می کنیم و آمریکا بداند 
نمی تواند ناامنی برای این منطقه ایجاد کند. 

محمدجواد ظریف در موسسه امور بین الملل در موضوع خطر جنگ و آینده خلیج فارس، 
اظهار داشت: بر اساس قطعنامه 2231 کشورها باید روابط اقتصادی را با ما عادی کنند ولی 

آمریکا به آنان فشار می آورد و اجازه این کار را نمی دهد.
وی افزود: هدف تحریم های آمریکا مردم عادی هستند این نوعی تروریسم است. آنان مردم 

را تحت فشار قرار می دهند تا مواضعشان را تغییر دهند این تعریف تروریسم است.  
وزیر امور خارجه با بیان اینکه امروز آزادی دریانوردی ما را تهدید می کنند، تاکید کرد: آنان 
ادعا می کنند کشتی ما را براساس نظر اتحادیه اروپا گرفتند ولی می دانیم قوانین اتحادیه اروپا 
فرامرزی نیست همه باید به قوانین بین المللی متعهد باشند. اگر کشورها به قوانین بین الملل 
احترام نگذارند هرج و مرج می شود. ظریف با بیان ایران با هزار و 500 مایل ساحل بزرگترین 
کشور خلیج فارس است، تصریح کرد: نیمی از تنگه هرمز تحت کنترل ماست کسی نمی تواند 
امنیت هرمز را بدون ایران تامین کند، آنان بدانند نمی تواند ناامنی ایجاد کنند اگر کسی 
امنیت خلیج فارس را می خواهد باید برای همه کشورها باشد ما آماده تعامل با کشورهایی 
هستیم که در این زمینه علاقه مند هستند. وزیر امور خارجه گفت: چرا کشورها اجازه 
می دهند آمریکا برای آنان قلدری کند، آمریکا زورگو است و ما زیر بار زور نمی رویم. ظریف در 
پاسخ به سوالی درباره خطر اصلی خلیج فارس، خاطرنشان کرد: پهپاد آمریکا وارد آب های 
ایران شد و با سلاح های ایرانی آن را زدیم هیچ بحثی در اینکه در آب های ایران حضور داشت، 
وجود ندارد. وی اظهار داشت: نشان دادیم علاقه مند به افزایش تنش ها نیستیم، دو سال با 
جان کری مذاکره کردم به سند 150 صفحه ای رسیدیم ما دو جانبه و چند جانبه صحبت 

کردیم اما آمریکا تصمیم گرفت از این توافق خارج شود و سیاست فشار حداکثری و جنگ 
اقتصادی علیه ایران را ایجاد کرد.  

وزیر امور خارجه تصریح کرد: آنها بودند که جنگ علیه ما را شروع کردند ما کاری علیه آنها 
نکردیم. آمریکایی ها فکر می کردند ایران هفت روزه فرو می پاشد. چنگیز و صدام به ایران حمله 

کردند همه رفتند ایران ماند و از هفت هزار سال پیش تاکنون آنجا پابرجا هستیم.
ظریف در پاسخ به پرسشی درباره مکانیزم ایران برای ارتباط با آمریکا برای کاهش درگیری ها؛ 
گفت: اگر بخواهیم پیام فوری به آمریکا بدهیم از این طریق سفیر سوئیس در تهران که حافظ 

منافع آمریکا است اقدام می کنیم.
به رغم تحریم آمریکا وظیفه ام را انجام می دهم

وی با بیان اینکه به تازگی به اسکاندیناوی دعوت شده است، به سفرش به آسیا در آینده 
نزدیک اشاره کرد و درباره تحریمش توسط آمریکا، گفت: به رغم اینکه آمریکا من را تحریم کرد، 
ولی دارم کارم را انجام می دهم. وزیر امور خارجه یادآور شد: هیچ دارایی در خارج از ایران ندارم 
و تنها چیزی که می توانم انجام دهم صحبت کردن است، من یک دیپلمات هستم و سلاح 
حمل نمی کنم و حتی بلد نیستم شلیک کنم. ظریف درباره بحران افغانستان و سوریه گفت: 
ایران، روسیه و ترکیه در پایان دادن به بحران سوریه موفق بودند و روند آستانه باعث کاهش 
تنش در سوریه شده است.  وی در پاسخ به سوالی درباره احتمال جنگ ایران و امریکا، گفت: 
البته کسانی در آمریکا به جنگ علاقه مند هستند ولی همه طرف ها باید تلاش کنند به این 
مرحله نرسند. رئیس دستگاه دیپلماسی در مورد جزییات سفرش به فرانسه افزود: گفت وگو 
ها و پیشنهادهایی با رییس جمهوری فرانسه داریم. ما همیشه آماده ایم با طرف های باقی 

مانده در برجام گفت و گو کنیم و آماده ایم پیشنهادات فرانسه را بررسی کنیم. 

 خطیب نمازجمعه این هفته تهران،  صلح با تمام دنیا را از سیاست های جمهوری اسلامی 
ایران برشمرد و تاکید کرد: رهبر انقلاب شجاعت را در تمام جوانان و امام خمینی در ملت 
ایران تزریق کرده اند، به حمدالله کشورمان از تمام گردنه های مشکل اقتصادی هم نجات پیدا 

خواهد کرد. 
آیت الله محمد امامی کاشانی ظهر دروز در خطبه   های نماز جمعه این هفته تهران، با اشاره 
به دیدار هیات دولت با رهبر انقلاب گفت: در دیدار اعضای دولت با رهبر انقلاب، نکات بسیار 
آموزنده و مهمی در فرمایشات ایشان مطرح شد؛ مسئله نخست اقتصاد است و اینکه باید 
اقتصاد را رونق داد و کشور را فقر نجات داد، از سوی رهبری توصیه شد و ایشان فرمودند مانند 
کشورهای سرمایه داری مانند آمریکا که سرمایه داران یک طرف و فقرا طرف دیگر هستند، 
نباشیم. وی با بیان اینکه در ایجاد تولید و اشتغال توسط افراد سرمایه دار بحثی نیست، اظهار 
داشت: بحث این است که این سرمایه و کار صرف چه کارهایی شود، پول باید صرف کارهایی 
شود که برای کشور مفید است مانند تولید نه کارهایی که برای کشور مفید نیست. باید به 
درآمد نگاه نشود و به کار و تولید توجه کرد. دولت باید نسبت به قوانین دست و پاگیر در مقابل 
سرمایه گذار توجه کند، مجلس موانع را از بین ببرد و امنیت در کشور زیاد شود. در این صورت 

سرمایه دار از سرمایه اش استفاده می کند، کار زیاد و اشتغال ایجاد می شود.
نباید در کشور فقر وجود داشته باشد

تولیت مدرسه عالی شهید مطهری با تاکید بر اینکه نباید در کشور فقر وجود داشته باشد، 
تصریح کرد: فقر بلای بدی است، باید اقتصاد کشور را مراقبت کرد و جلوی احتکار را گرفت. 
اگر انسان توجه داشته باشد، ذره ای دین و ولایت داشته باشد و بویی از امام عصر )عج( و 
امیرالمومنین )ع( استشمام کند، پول ها را به خارج نمی فرستد و احتکار و گرانفروشی نمی کند. 
امامی کاشانی ادامه داد: فاسد مالی ناشی از غفلت خداست، او فکر نمی کند آن طرفش آتش 

است و در همین دنیا نیز دچار بدبختی می شود.

 ایران از تمام گردنه های مشکل اقتصادی نجات می یابد
این عضو مجلس خبرگان رهبری با تاکید بر اینکه امروز دشمن استقامت ایران را فهمیده 
است، یادآور شد: ایران با مقاومت به عظمت امروز رسیده است. ترامپ ابله است، این ابلهی را 
به دنیا نشان داده ای ولی ایران شجاع و قوی است. رهبر انقلاب شجاعت را در تمام جوانان و 
امام خمینی در ملت ایران تزریق کرده اند. الحمدالله جمهوری اسلامی ایران از تمام گردنه های 

مشکل اقتصادی هم نجات پیدا خواهد کرد.
تاثیر سریال های مذهبی از مداحی و سینه زنی هم بیشتر است

تولیت مدرسه عالی شهید مطهری در خطبه  نخست نماز جمعه این هفته تهران، به عید غدیر 
خم و مسئله ولایت اشاره کرد و گفت: دین زمانی نعمت دارد که با ولایت همراه باشد، نبوت 
با ولایت همراه است. شیخ شهاب الدین سهرودی می گوید نبوت و ولایت یا سنت و کتاب در 
آسمان ها یکی بودند و روی زمین دو تا شدند. یعنی یک حقیقت در عالم غیب بود که در عالم 
زمین دو تا شد. یکی توسط پیامبر اکرم )ص( اداره شد و دومی یعنی امامت را امیرالمومنین )ع( 
و یازده فرزند مدیریت کردند. امامی کاشانی با تاکید بر اینکه یک کتاب، هم متن و هم تفسیرش 
یکی است، اظهار داشت: اگر کسی کلامی را گفت و روشن نبود، کسی که به این کلام آگاه 
است و آن را روشن کرد، این همان کلام است که اکنون معلوم شده است. از این جهت در 
حقیقت مسئله ولایت و امامت و نبوت در عالم بالا یک حقیقت است. کلام به زمین می آید. 

پیامبر )ص( مامور ابلاغ وحی و امیرالمومنین )ع( مامور تبیین حقیقت است.
امام جمعه موقت تهران با بیان اینکه ولایت بزرگترین نعمت است، تصریح کرد: بهره ولایت در 
ارتباط بودن با ولی خداست. باید اعمال مان را با وی تطبیق دهیم. خانه، کار، اخلاق، گفتار، 
کردار و اقتصادمان را با او تطبیق دهیم. تمام خیر و شر را باید با نعمت ولایت مقایسه کرد و 
ولایت را تراز خود بدانیم، اگر بخواهیم اعمال مان را رصد و سنجش کنیم، کارهایمان را باید با 

ولی خدا مطابقت دهیم.

محمدجواد ظریف: 

آمریکانمیتواندخلیجفارسراناامنکند

آیت الله امامی کاشانی در خطبه های نماز جمعه تهران: 

سیاستجمهوریاسلامیایرانصلحباتمامدنیااست

 وزیر دفاع در مراسم رونمایی از سامانه پدافندهوایی 
آمادگی  ارتقای  با  مسلح  نیروهای  گفت:   "3۷3 "باور 
دفاعی خود، قاطعانه از سیاست خارجی کشور در شرایط 
پرتنش حمایت می کند که اوج آن در دفاع از حریم هوایی 
کشور با ساقط کردن پهپاد پیشرفته آمریکایی و اعمال 
قانون برای حفظ ایمنی آبراه مهم تنگه هرمز علیه کشتی 
نفتکش متخلف و کمک رسانی به نفتکش آسیب دیده در 

دریای عمان متجلی شد. 
سرتیپ امیر حاتمی روز پنجشنبه در  مراسم گرامیداشت 
جمهوری،  رئیس  حضور  با  که  دفاعی  صنعت  روز 
فرماندهان نیروهای مسلح، وابستگان نظامی و مدیران 
ارشد وزارت دفاع برگزار شد اظهارداشت : حالی که گزینه 
جمهوری اسلامی ایران صلح و دوستی در منطقه و جهان 
است دشمن هر آنچه در توان داشته برای ضربه زدن به 

مردم عزیز ایران به میدان آورده است.
گسترده  اقتصادی  تروریسم  اعمال  پشتوانه  در  ما   
علیه مردم ایران که مستقیماً رفاه و معیشت آنها را هدف 
و تجهیزات نظامی  نیروهای نظامی  از  انبوهی  گرفته، 
پیشرفته اعم از ناوهای جنگی، هواپیماهای راهبردی، 
هواپیماهای رادارگریز، پهپادها، موشک های بالستیک 

و کروز، سامانه های پدافند هوایی، رادارها، سامانه های 
انواع  بعدی  لایه  در  و  پیشرفته  اطلاعات  جمع آوری 
سلاح های ممنوعه هسته ای را مشاهده می کنیم که با 
شرورانه ترین نیت ها استقلال، امنیت ملی و سرزمین مان 
را هدف قرار داده اند که در این شرایط بدون برخورداری 
از یک قدرت دفاعی اطمینان بخش حفظ صلح و ثبات 
و امنیت مردم، نظام جمهوری اسلامی، تمامیت ارضی 
کشور و دستاوردهای مهم انقلاب اسلامی متصور نیست.
وزیر دفاع تصریح کرد:  در یکسال گذشته تنوع تهدیدات 
و پیچیدگی آنها ایجاب می کرد در شرایطی که سیاست 
کلان کشور در مقابل زیاده خواهی و زورگویی دشمن، 
اثبات حقانیت جمهوری اسلامی ایران مبتنی بر صبر 
راهبردی بوده است، نیروهای مسلح به ارتقای آمادگی 
از  قاطعانه  آمادگی  این  با  و  دهند  ادامه  خود  دفاعی 
سیاست خارجی کشور در شرایط پرتنش حمایت کنیم که 
اوج آن در دفاع از حریم هوایی کشور با ساقط کردن پهپاد 
پیشرفته آمریکایی در لحظه تجاوز به حریم هوایی کشور 
و اعمال قانون برای حفظ ایمنی آبراه مهم تنگه هرمز 
علیه کشتی نفتکش متخلف و کمک رسانی به نفتکش 

آسیب دیده در دریای عمان متجلی شد.

به اثربخشی موشک ها  تمرکز کرده ایم
 امیر حاتمی گفت: صنایع دفاعی برای پشتیبانی از 
این آمادگی نیروهای مسلح در سال گذشته با رویکرد 
پیش روندگی، تمرکز در تحقیق و توسعه تولید با استفاده از 
تمامی ظرفیت های کشور به ویژه دانشگاه ها و شرکت های 
دانش بنیان در کلیه حوزه های رزم تلاش کرده اند که به 
داشته  مهمی  دستاوردهای  عرصه ها  همه  در  حمدلله 
باشد. وی افزود: مبتنی بر رویکرد دستیابی به قابلیت دفاع 
راهبردی در حوزه موشکی با توسعه فناوری دقت افزایی به 
جایی رسیده ایم که تمامی موشک های تولیدی نقطه زن و 
دقیق هستند. امیر حاتمی تأکید کرد: بر اساس تصمیم 
راهبردی جمهوری اسلامی ایران بر مبنای فتواهای مهم 
و تاریخی رهبر معظم انقلاب در حوزه موشکی هیچ نوع 
نکرده ایم  طراحی  متعارف  غیر  جنگی  سر  با  موشکی 
متعارف  جنگی  سر  با  تنها  می دانیم  متعهد  را  خود  و 
مؤلفه بازدارندگی کشور را حفظ کنیم. وی اضافه کرد: 
افزایش  دقت افزایی،  طریق  از  موشک ها  اثربخشی  به 
مانورپذیری، سرعت و قدرت انفجاری متعارف برای غلبه 
بر سامانه های پدافندی دشمن تمرکز داریم و به حمدلله 

پیشرفت های بسیار خوبی هم حاصل شده است.

وزیر دفاع: 

قاطعانهازسیاستخارجیحمایتمیکنیم

مهدی تقوی*

سید محمد مهدی شیریی *

یک کارشناس مسائل بین الملل با اشاره به گفت وگوهای 
جمله  از  اروپا  اتحادیه  و  ایران  مقامات  بین  شده  انجام 
در  فرانسه  و  ایران  کشور  دو  جمهور  روسای  رایزنی های 
راستای کاهش تنش در منطقه و اجرای تعهدات برجامی از 
سوی کشورهای اروپایی تاکید کرد: باید این گفت وگوهای 
دیپلماتیک وسیاسی به یک سازوکار عینی در راستای تحقق 

منافع ایران تبدیل شود.
نصرت الله تاجیک با بیان این که برای اروپایی ها مسئله 
خاورمیانه و ایجاد امنیت در آن موضوعی مهم است و درواقع 
این منطقه برای آنها یک حلقه امنیتی محسوب می شود، 
اظهار کرد: در همین چارچوب هر تحولی که در خاورمیانه 
آنها  بنابراین  است  گذار  تاثیر  نیز  اروپا  روی  بر  رخ می دهد 

نمی توانند به مانند آمریکایی ها از سر شکم سیری و بدون 
مسئولیت با مسائل خاورمیانه برخورد کنند. این دپیلمات 
پیشین کشورمان با بیان این که در همین چارچوب اروپایی ها 
حساسیت مسائل خاورمیانه را درک کرده اند و نسبت به هر 
تحولی واکنش نشان می دهند ، گفت: متاسفانه در کنار این 
موضوع به نظر می رسد اراده لازم در اروپایی ها برای حفظ 
برجام به دلیل برخی از مشکلات از جمله اختلافات داخلی 
آن چنان که باید وجود ندارد. تاجیک با اشاره به رایزنی هایی 
که  طی چند ماه اخیر بین ایران و فرانسه صورت گرفته و 
پیام هایی که بین مقامات عالی رتبه دو کشور رد و بدل شده 
است، ادامه داد: با توجه به این مسائل شاید بتوانیم بگوییم 
که از این به بعد اروپایی ها نسبت به موضوع برجام مسئولانه تر 

برخورد خواهند کرد. وی ادامه داد: گفت وگوها و رایزنی های 
صورت گرفته بین ایران و برخی از کشورهای اروپایی از جمله 
فرانسه  را می توان آغازی مثبت برای حصول توافق  عنوان 
کرد و در این چارچوب نکته مهم آن است  که این تلاش ها 
برای  اجرایی  مکانیزم  یک  به  زودتر   هرچه  گفت وگوها  و 
برخورداری ایران از منافع برجام منتهی شود. این دیپلمات 
پیشین ایرانی در گفت وگو با ایسنا با تاکید بر این که ما باید 
تلاش کنیم که سازه برجام حفظ شود و انزوای آمریکایی ها در 
پی خروج از  برجام  همچنان در عرصه بین المللی حفظ شود، 
خاطرنشان کرد: در کنار تاکید بر حفظ سازه برجام باید به این 
موضوع توجه داشت که برجام در صورتی برای ما مفید است 

که بتوانیم از منافع اقتصادی  آن برخوردار باشیم.

نصرت الله تاجیک :

اروپاییهادرحفظبرجامجدیترشدهاند
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علمیوسلامت

خواصرنگهایمتنوعانگور

جالب است بدانید رنگ های مختلف انگور، خواص متفاوتی نیز دارند. سه رنگ کلی 
از انگور شناسایی شده است: 1. انگور سبز یا زرد 2. انگور قرمز یا بنفش 3. انگور سیاه 

یا آبی.
 انگور از جمله میوه هایی است که در سرتاسر دنیا در اندازه های مختلف و رنگ های 
متنوعی وجود دارد. بیش از ۶0 گونه متفاوت از انگور در سرتاسر جهان شناسایی 
شده است و در کشور ایران نیز انواع متفاوتی از این میوه پرخاصیت وجود دارد. جالب 
است بدانید رنگ های مختلف انگور، خواص متفاوتی نیز دارند. سه رنگ کلی از انگور 

شناسایی شده است:
1. انگور سبز یا زرد 2. انگور قرمز یا بنفش 3. انگور سیاه یا آبی

 خواص مشترک انگور در رنگ های مختلف
تمام انواع انگورها در رنگ های مختلف و با گونه های متنوع، همگی دارای خواص 
مشابهی می باشند که عبارت است از: اثرات آنتی اکسیدانی، ضدالتهابی، ضدمیکروبی 
و نیز پیشگیری از بیماری قلبی عروقی، کنترل قند خون، افزایش طول عمر و ... یک 
فنجان انگور ۶2 کالری انرژی، 15.8 گرم کربوهیدرات، 0.۶ گرم پروتئین، 0.3 گرم 
چربی و 0.8 گرم فیبر دارد که 3 درصد از نیاز روزانه فیبر را تامین می کند. همچنین 
سرشار از ویتامین های A, K, C,B۶, تیامین، ریبوفلاوین، نیاسین، فولات، و مواد معدنی 

پتاسیم، آهن، منیزیم، روی، کلسیم و فسفر می باشد.
 انگور سبز، مبارزه با پوکی استخوان

علاوه بر تمام موارد ذکرشده در بالا که در تمام انواع انگورها وجود دارد. انگور سبز یا زرد 
دارای فلاوونوئیدی از خانواده تانن ها به نام کاتچین می باشد. کاتچین  از ابتلا به پوکی 
استخوان پیشگیری می کند؛ زیرا به علت خواص ضدالتهابی و آنتی اکسیدانی که دارد، 
از استرس اکسیداتیو و التهاب جلوگیری می نماید و روند تخریب بافت های استخوانی را 

به تاخیر می اندازد.
 تقویت بینایی به وسیله انگور زرد

از دیگر فیتوکمیکال های موجود در انگور سبز و زرد بتاکاروتن، لوتئین و زآگزانتین 
می باشد که هر سه از مواد شیمیایی مهم در فرآیند بینایی می باشند. لوتئین و زآگزانتین 
از مواد اصلی تشکیل دهنده ماکولای چشم می باشند و ماکولای چشم را از آسیب های 
را در پی دارد.  افزایش سن محافظت می کنند و کمبود آن ها آب مروارید  از  ناشی 
بتاکاروتن نیز که از مشتقات ویتامین A می باشد، در بهبود بینایی بالاخص در شب موثر 

است.
 انگور قرمز، علیه سکته

پوست انگور قرمز از ترکیب پلی فنلی به نام رزوراترول تشکیل شده است. رزوراترول 
کاهش  باعث  شیمیایی  ماده  این  دارد.  آنتی اکسیدانی  و  ضدالتهابی  خاصیت 
اکسیداسیون لیپوپروتئین های کم چگالی مانند LDL که با نام کلسترول بد معروف 
است، می شود. اکسیداسیون LDL منجر به تشکیل پلاک های آترواسکلروزی می شود 
تشکیل  همچنین  می گردد.  سکته  و  عروقی  قلبی  بیماری های  به  منجر  نهایتاً  که 
لخته های خونی ایجادکننده سکته، به وسیله رزوراترول محدود می شود. این دو عامل 

در کنار هم باعث می شوند که رزوراترول به عنوان ترکیبی بر ضد سکته معرفی گردد. 
 انگور قرمز میوه ای ضدالتهاب است

کورستین یکی از فلاوونوئیدهایی است که به همراه رزوراترول در انگور قرمز یافت 
می شود و از مواد شیمیایی گیاهی می باشد که ضد التهاب است. انگور قرمز به دلیل دارا 
بودن کورستین و آنتوسیانین دارای خواص ضد التهابی می باشد و در فرآیند پیشگیری 
می باشد.  موثر  روماتوئید  آرتریت  آسم،  آلرژی،  چون:  التهابی  بیماری های  درمان  و 
همچنین از آنتی اکسیدان های قوی است که رادیکال های آزاد را می زداید و نرخ رشد 

سلول های سرطانی را کاهش می دهد.
 انگور سیاه، علیه بیماری قلبی

تمام انواع انگور انتخاب های مناسبی برای سلامتی می باشند؛ اما انگور سیاه، بنفش 
مایل به آبی یا بنفش مایل به سیاه برتری های بیشتری به نسبت سایر انواع آن دارد؛ زیرا 
از فیتوکمیکال های بیشتری تشکیل یافته اند که ریسک ابتلا به بیماری های مختلف را 
کاهش می دهند. فیتوکمیکال های موجود در انگور سیاه به علت اثر محافظتی در ژن ها 
و نیز کاهش آسیب به ماهیچه های قلبی و همچنین تنظیم سطح کلسترول خون در 

کاهش بیماری های قلبی سهم بسزایی را ایفا می کنند. 
انگور سیاه، بهترین گزینه برای مقابله با سرطان

فیتوکمیکال های موجود در انگور سیاه مانند رزوراترول و کورستین دارای خواص 
زدودن  برای  را  خود  نقش  مختلف  طرق  از  و  می باشد  متعددی  آنتی اکسیدانی 
رادیکال های آزاد و مقابله با سرطان انجام می دهد. این فیتوکمیکال ها به غشای سلول ها 
برای محافظت در برابر آسیب رادیکال های آزاد کمک می کنند. سطح اکسیژن فعال در 
خون را کاهش می دهند. همچنین اکسیداسیون چربی ها را محدود می کنند و نهایتاً 

منجر به کاهش عوامل ایجادکننده استرس اکسیداتیو در سلول ها می شوند.
مصرف مداوم انگور سیاه به دلیل دارا بودن مقادیر فراوانی رزوراترول باعث افزایش 

عملکرد مغز، بهبود حافظه و کاهش ابتلا به آلزایمر می شود
بهبود عملکرد ذهنی به وسیله انگور سیاه

تحقیقاتی که در مجله آمریکایی تغذیه بالینی انتشار یافته است، نشان می دهد، 
افرادی که رزوراترول مصرف می کردند، جریان خونشان به سمت مغز افزایش یافته 
است و عملکردهای ذهنی بهتری را از خود بروز داده اند. در نتیجه این ترکیب 
عملکرد مغز را بهبود می بخشد. مصرف مداوم انگور سیاه به دلیل دارا بودن مقادیر 
فراوانی رزوراترول باعث افزایش عملکرد مغز، بهبود حافظه و کاهش ابتلا به آلزایمر 

می شود.
افزایش طول عمر با کمک انگور سیاه

رزوراترول که در پوسته و دانه های انگور سیاه به وفور یافت می شود، باعث آهسته 
کردن اکسیداسیون سلولی و مولکولی می شود. رزوراترول همچنین بیان سه ژنی را که 
با افزایش طول عمر مرتبط هستند، افزایش می دهد. در صورت مصرف مواد غذایی 
سرشار از رزوراترول مانند انگور سیاه و نیز کاهش کالری مصرفی و درعین حال دریافت 

تمام مواد مغذی مورد نیاز بدن، احتمال افزایش طول عمر بیشتر می شود.
حرف آخر

به نظر می رسد انگور قرمز و سیاه مزایای سلامتی بیشتری به نسبت انگور سبز دارند؛ 
زیرا از آنتی اکسیدان ها، فلاوونوئیدها و فیتوکمیکال های بیشتری تشکیل یافته اند و 
بالاخص برای پیشگیری از سرطان، کلسترول بالا، فشارخون بالا، لخته های خونی، 

بیماری های قلبی عروقی و ... بسیار کارآمدتر می باشند. 

از  ام اس بخش های  بیماری  یا   )MS( مولتیپل اسکلروزیس  در 
غلاف میلین که یک ماده چربی ضروری برای عملکرد سیستم 
عصبی است توسط سیستم ایمنی بدن از بین می رود و در نتیجه 
اندام ها، ضعف  در  تا شدیدی  اختلال های خفیف  ایجاد  موجب 
در  مشکل  بینایی،  ضعف  مثانه،  عملکرد  در  اشکال  جسمانی، 
عملکرد روده ها و ضعف حسی می شود.  به گفته کمیته پزشکان 
برای پزشکی مسئولانه، پس از گذشت یک دهه از ابتلا به ام اس، 
بیش از نیمی از بیماران مبتلا به این بیماری یا به شدت ناتوان 
می شوند، یا بستری شده و یا مجبور به استفاده از ویلچر می شوند. 
از نظر بسیاری از متخصصان، علائم و پیشرفت بیماری ام اس با 
مصرف برخی غذاهای مناسب و حذف برخی دیگر، کاهش یافته 
و نشان می دهد که این تغییر در برنامه ی غذایی به بیماران ام اس 
 John کمک می کند تا کیفیت زندگی خود را بهبود بخشند.  دکتر
A. Mcdougal، از متخصصان مشهور در زمینه تأثیر رژیم غذایی در 
 ،Roy Swank پیشگیری از ابتلا به ام اس و عود آن و همچنین دکتر
متخصص اعصاب که تحقیقات گسترده ای را در اواخر دهه 1940 
و 1950 انجام داد، معتقدند که داشتن یک رژیم غذایی کم چرب 
می تواند به بیماران مبتلا به ام اس کمک کند و روغن های حیوانی و 
گرمسیری علائم MS را بدتر می کنند. روغن گرمسیری شامل روغن 
نارگیل، هسته خرما یا روغن نخل هستند. این سه روغن مانند تمام 
چربی ها و روغن ها حاوی انواع مختلفی از اسیدهای چرب هستند؛ 
اما برخلاف روغن های گیاهی دیگر، حاوی مقدار زیادی اسیدهای 
چرب اشباع شده هستند. روغن نارگیل 92٪، روغن هسته پالم ٪82 
و روغن پالم 50٪ چربی اشباع شده دارد. متخصصان ام اس، امروزه 

رژیم غذایی کم چربی و پر فیبر را توصیه می کنند.
بهترین مواد غذایی برای مبتلایان به ام اس

D غذاهای سرشار از ویتامین
شیوع بیشتر MS در بیماران مبتلا به کمبود ویتامین D مشاهده 
می شود. منبع اصلی ویتامین D  نور مستقیم خورشید است. 
برای جلوگیری از پیشرفت و یا کند شدن بهبود این بیماری از 
مواد غذایی غنی شده با ویتامین D بیشتری بخورید و یا از مکمل 

ویتامین D استفاده کنید.
گوشت های بدون چربی

اگر می خواهید گوشت را به رژیم غذایی خود وارد کنید، مرغ های 
ارگانیک، بوقلمون یا قسمت های بدون چربی گوشت در حد اعتدال، 
انتخاب های خوبی هستند. دکتر روی سوانک و همچنین دکتر جان 
مک دوگال توصیه می کنند سطح چربی را زیر 20 گرم در روز نگه 
دارید؛ زیرا تحقیقاتشان نشان می دهد دریافت بسیار کم چربی در 
رژیم غذایی می تواند پیشرفت بیماری را در برخی بیماران متوقف کند.

غلات کامل
خوردن غلات کامل به جای آرد تصفیه شده یا کیک های فرآوری 
شده باعث افزایش فیبر، حفظ قند خون پایدار، بهبود عادات سالم 
روده و کمک به رفع خستگی در MS می شود. جو، برنج قهوه ای 
و کینوآ نمونه های خوبی از غلات کامل و سبوس دار هستند که 

می توانید در رژیم غذایی خود بگنجانید.
مولتیپل اسکلروزیس نوعی بیماری است که باعث ایجاد التهاب 
و آسیب در مسیرهای عصبی می شود. خوردن غذاهایی که التهاب 
را متوقف می کنند می تواند به کاهش علائم بیماری  ام اس کمک 
کرده و احتمالًا از پیشرفت آن جلوگیری  کند. زردچوبه ادویه ای 
است که به دلیل داشتن عنصر کورکومین، با التهاب مبارزه می کند

میوه های تازه
یبوست در افراد مبتلا به ام اس دیده می شود. انواع میوه ها را برای 

دریافت فیبر بیشتر به منظور افزایش حرکت روده ها و جلوگیری از 
یبوست میل کنید. علاوه بر این، خوردن غذاهای کامل مانند میوه 
به جای قندهای تصفیه شده می تواند به تثبیت قند خون و مبارزه 
با خستگی نیز کمک کند. نکته ی دیگر این که میوه ها مخصوصاً 
میوه های قرمز و بنفش حاوی آنتی اکسیدان هایی هستند که با 
رادیکال های آزادی که ممکن است موجب تخریب میلین شوند، 

مبارزه می کنند.
سبزیجات

سبزیجات برگ سبز، اسفناج، کلم، کلم بروکلی، کلم برگ، مواد 
غذایی پُر فیبری هستند که به رفع یبوست کمک کرده و قند خون 
را تثبیت می کنند. یک رژیم غذایی لبریز از سبزیجات به حفظ وزن 
سالم و جلوگیری از بروز سایر بیماری های مزمن مانند دیابت و 
بیماری های قلبی عروقی کمک می کند. رژیم غذایی کم چرب و پر 
فیبری که توسط دکتر "روی سوانک" توصیه می شود با استفاده از 
سبزیجات و یک رژیم غذایی که اکثر آن را گیاهان تشکیل می دهد و 

چربی های حیوانی در آن بسیار کم است، محقق می شود.
ماهی های چرب

میزان مصرف ماهی های حاوی امگا 3 مانند سالمون، ساردین، 
ماهی تن، ماهی قزل آلا و ماهی خال مخالی را افزایش دهید. آن ها 
اسیدهای چرب خوبی دارند که از التهاب جلوگیری می کنند و 
برای متعادل کردن رژیم غذایی ما که معمولًا از نظر اسیدهای 
چرب امگا ۶ بیشتر است، مفید هستند. عدم تعادل بیش از حد 
نسبت اسیدهای چرب امگا ۶ به امگا 3 می تواند باعث فعال شدن 
بیش از حد سیستم ایمنی بدن شود و این یک معضل در مولتیپل 
اسکلروز است. البته از آنجایی که طب سنتی سردمزاجی را عامل 
ابتلا به ام اس می داند بهتر است هنگام تهیه ی ماهی از ادویه های 
گرم و خشک استفاده کنید و بعد از آن هم از مواد غذایی با طبع 

گرم مانند خرما و چای زنجبیل استفاده کنید.
روغن های گیاهی

به جای روغن های اشباع شده مانند کره یا روغن های قنادی از 
روغن زیتون، روغن شاهدانه یا روغن بذر کتان استفاده کنید. این 
روغن ها دارای چربی های اشباع نشده سالمی هستند که به کاهش 

کلسترول و کاهش التهاب کمک می کنند.
زردچوبه

مولتیپل اسکلروزیس نوعی بیماری است که باعث ایجاد التهاب 
و آسیب در مسیرهای عصبی می شود. خوردن غذاهایی که التهاب 

را متوقف می کنند می تواند به کاهش علائم بیماری  ام اس کمک 
کرده و احتمالًا از پیشرفت آن جلوگیری  کند. زردچوبه ادویه ای 
است که به دلیل داشتن عنصر کورکومین، با التهاب مبارزه می کند. 
در تحقیقی که در دانشگاه وندربیلت انجام شد، مشخص شد تزریق 
زردچوبه به موش ها باعث کاهش یا حذف علائم یک بیماری شبیه 
ام اس به نام بیماری EAE یا همان آنسفالومیلیت تجربی خود 

ایمن می شود.
آووکادو

آووکادو ماده غذایی دیگری است که خواص ضدالتهابی فراوانی 
دارد. فیتواسترول های آووکادو حاوی سرکوب کننده های التهاب 
هستند. آن ها همچنین منبع خوبی از چربی های اشباع نشده 
سالم هستند و می توانند به کاهش خطر ابتلا به بیماری های قلبی 
کمک کنند. اگر در جایی زندگی می کنید که به آن دسترسی دارید، 

از مصرف آن غافل نشوید.
زنجبیل

در یک مطالعه در سال 2013، مشخص شد عصاره زنجبیل 
دارای ویژگی های ضد عصبی التهابی فوق العاده ای است. یک 
ریشه صاف و محکم آن را انتخاب کنید و یک یا دو قطعه از آن را به 
چای مورد علاقه تان اضافه کنید، یا آن را به سالاد و دسرتان اضافه 

کنید.
دانه کدو تنبل

بسیاری از افراد مبتلا به MS، از نظر میزان منیزیم دچار کمبود 
یا  هستند که علاوه بر علائم دیگر می تواند منجر به بی حسی 
احساس سوزن سوزن شدن شود. تخمه کدو تنبل منبع خوبی 
از منیزیم است که حاوی حدود 150 میلی گرم در هر وعده است. 
از منابع خوب دیگر منیزیم می توان به اسفناج، کنگر فرنگی و 
شکلات تلخ اشاره کرد. علاوه بر این، دانه هایی مثل تخمه کدو 
تنبل، تخم کتان و دانه چیا همچنین منابع خوبی از چربی های 

اشباع نشده هستند.
تخم مرغ

تخم مرغ حاوی ویتامین B12 است که نقش مهمی در ساخت 
دارد.  میلین  تعدیل  و  عصبی  سیستم  حفظ  قرمز،  گلبول های 
جمله  از  حیوانی  محصولات  در  طبیعی  طور  به   B12 ویتامین
تخم مرغ، گوشت و مرغ مشاهده می شود. ویتامین B12 در برخی 
نشان می دهد  یافت می شود گزارشات  نیز  از غلات غنی شده 
افرادی که مبتلا به MS هستند، ویتامین B12 کمی دارند، بنابراین 

دریافت مقدار کافی از این ویتامین از طریق رژیم غذایی مهم است.
بدترین غذاها در ام اس
چربی های اشباع شده

از غذاهایی که حاوی چربی های اشباع و ترانس زیادی هستند، 
پرهیز کنید. چربی های اشباع شده بیشتر از مواد غذایی با منشاء 
چربی های  مصرف  از  باید  بنابراین  می آیند.  دست  به  حیوانی 
حیوانی یا روغن های گرمسیری مانند نارگیل، هسته خرما یا روغن 

نخل اجتناب کرد. 
الکل

الکل یک عامل پریشانی سیستم عصبی مرکزی است. طبق 
گزارش انجمن ملی  ام اس، مصرف الکل موجب بدتر شدن علائم 
عصبی مانند عدم تعادل و عدم هماهنگی در فرد مصرف کننده 
می شود. علاوه بر این، نوشیدن الکل می تواند با مصرف داروهای 

تجویزشده برای MS، اثر تداخلی و خطرناکی داشته باشد.
قند و شکر

از غذاهای سرشار از قند و شکر ساده خودداری کنید، زیرا آن ها 
به عدم تعادل قند خون و خستگی ناشی از MS کمک می کنند. 
علاوه بر این، از بین رفتن یا کم شدن تحرک در بیماران مبتلا به 
MS، می تواند منجر به افزایش وزن شود و مراقبت بر مصرف قند 

می تواند از بروز دیابت جلوگیری کند.
غلات تصفیه شده

از برنج سفید، سیب زمینی، نان سفید و تمام غلات تصفیه شده 
پرهیز کنید. غلات تصفیه شده در ناپایداری قند خون نقش دارند و 

خطر چاقی و دیابت را افزایش می دهند.
مونو سدیم گلوتامات

موادی  از  یکی   )MSG( گلوتامات  منو سدیم  افزودنی غذایی 
است که می تواند آسیب بیشتری به غلاف میلین وارد کند بنابراین 
بیماران مبتلا به ام اس باید برچسب های غذایی را به دقت بخوانند 
و هنگام سفارش غذا بررسی کنند تا از مصرف هرگونه غذای حاوی 

MSG جلوگیری کنند.
لبنیات پرچرب

از مصرف مواد غذایی حاوی چربی های حیوانی و اشباع شده 
پرهیز کنید. برای حفظ رژیم غذایی کم چربی، یا محصولات لبنی 

کم چرب را انتخاب کنید یا محصولات لبنی را محدود کنید.
نمک

 MS طبق تحقیقات انجام شده مصرف زیاد نمک با تشدید علائم
مرتبط است. برای مصرف کمتر نمک در غذاها ادویه هایی مانند 
فلفل سیاه را جایگزین کنید. از تمام محصولات کنسرو شده که 
سدیم بسیار زیادی دارند، خودداری کنید و اگر مجبور به مصرف 
آن ها شدید، مواد غذایی موجود در آن را کاملًا بشویید تا از شر 

سدیم اضافی آن خلاص شوید.
کافئین

بیماران مبتلا به ام اس اغلب دچار مشکلات مربوط به مثانه و 
ادرار هستند. پرهیز از مصرف کافئین می تواند به مدیریت برخی از 

علائم مرتبط با مثانه و پیشگیری از تحریک آن کمک کند.
گلوتن

گندم، چاودار، جو و هر غذای تهیه شده با این غلات از جمله آرد 
سفید حاوی گلوتن است. برخی تحقیقات ارتباط بین بیماری مولتیپل 
اسکلروزیس و بیماری سلیاک )شرایطی که خوردن غذاهای حاوی 
کرده اند.  مشاهده  را  می شود(  کوچک  روده  به  آسیب  باعث  گلوتن 
بنابراین بیماران مبتلا به MS باید آزمایش عدم تحمل گلوتن را انجام 
دهند و در صورت وجود مشکل از رژیم غذایی فاقد گلوتن استفاده کنند.

کوچکترینموتورجهانساختهشد

 فیزیکدانان کوچکترین موتور جهان را ابداع کرده اند که به اندازه یک یون کلسیم است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از فیوچریسم، فیزیکدانان کالج ترینیتی دوبلین ادعا 
می کنند کوچکترین موتور دنیا را ساخته اند. این موتور به اندازه یک یون کلسیم است. به 

عبارت دیگر موتور مذکور حدود 10 میلیارد بار کوچکتر از موتور خودرو است.
البته چنین موتوری در خودروها کاربرد ندارد اما در آینده زیربنایی خارق العاده و آینده 

نگرانه برای فناوری های نانو فراهم می کند.
به گفته محققان این طرح، یون کلسیم دارای بار الکتریکی است و به همین دلیل می 
چرخد. از این امر برای تبدیل گرمای اشعه لیزر به ارتعاشات استفاده می شود. در مقابل 

ارتعاشات مانند چرخ لنگر) flywheel( عمل می کنند که قابلیت ذخیره انرژی را دارد.
مارک میچسون یکی از مولفان ارشد این تحقیق در بیانیه ای می گوید: چرخ لنگر به 
ما اجازه می دهد بازده قدرت یک موتور در مقیاس اتم را اندازه بگیریم و برای نخستین بار 

یک واحد انرژی در مقیاس کوانتومی را تفکیک کنیم.
 در سال ٢٠١٤ میلادی دانشمندان آلمانی یک موتور کلسیم یون مشابه ابداع کرده اند 

که با یک اتم کار می کند.

آبانارازمغزجنینحفاظتمیکند
زنان  "بیمارستان  پژوهشگران 
 Brigham and Women's( برایام" 
مصرف  دریافته اند  اخیرا   )Hospital
آب انار در دوران بارداری می تواند از 
مغز نوزادانی که خیلی آهسته در رحم 

رشد می کنند ، محافظت کند.
به گزارش ایسنا و به نقل از دیلی 
رشد  دریافته اند  پژوهشگران  میل، 
انار  بارداری که آب  مغز نوزادان زنان 
می نوشند بسیار بهتر از سایرین است.
نوشیدن  که  دریافتند  محققان 
هشت اونس )0.2 لیتر( آب انار در روز 

باعث افزایش اتصال مغز نوزادانی که با سرعت عادی در رحم رشد نمی کنند، می شود و 
 )polyphenol( "این امر به این دلیل است که آب انار حاوی ریز مغذی هایی به نام "پلی فنل

است که از سد خونی مغزی عبور کرده و از بروز بیماری های عصبی جلوگیری می کند.
پژوهشگران طی این مطالعه ۷8 مادر را مورد بررسی قرار دادند و دریافتند نوزادان آنها از 
نظر بالینی بین هفته های 24 و 43 دارای محدودیت رشد داخل رحمی )IUGR( بودند. 

این اتفاق زمانی که نوزادان با سرعت مورد نظر در رحم رشد نکنند، رخ می دهد.
شایع ترین علت مسئله جفت - که اکسیژن و مواد مغذی را از طریق بند ناف به کودک 
منتقل می کند- است زیرا وقتی این عضو به درستی عمل نکند، این اتفاق رخ می دهد. 
طی این اتفاق اگر کودک به اندازه کافی خون یا اکسیژن دریافت نکند ، می  تواند دچار 
مشکلات تنفسی، مشکلات قلبی و عروقی شده و این مشکلات نیز آسیب جدی به 
مغز وارد می کند. اما ما طی این مطالعه دریافتیم مصرف آب انار از این مشکل جلوگیری 
می کند و به طرز قابل توجهی از مغز جنین هایی که خیلی آهسته در رحم رشد می کنند 

، محافظت می کند.
آب انار حاوی پلی فنل و آنتی اکسیدان هایی است که مغز را از بیماری های عصبی 
محافظت می کند. علاوه بر آن، رشد ماده سفید مغز نوزادانی که مادرانشان آب انار می 
نوشند ، بسیار بهتر است. ماده سفید )White matter( یکی از بخش های سیستم عصبی 
مرکزی است. سیستم عصبی مرکزی از دو ناحیه ماده سفید و ماده خاکستری تشکیل 
شده است. این ماده بخش اصلی مغز و بخش سطحی نخاع را تشکیل می دهد و به طور 
عمده از سلول های گلیال و آکسون های میلینه تشکیل شده است. این آکسون ها پیام ها 
را از مخ به سایر بخش های سیستم عصبی منتقل می کنند. در ماده سفید بجز بافت 

چربی ، مویرگها و عروق مشاهده می شوند. فسفولیپیدها در ماده سفید فراوانند.

محققان نوع جدیدی از لنز را ابداع کرده اند که عملکرد آن شباهت زیادی به چشم 
انسان دارد و می تواند به طور واقعی تمرکز کند و حتی برخی قابلیت های آن از چشم 

انسان نیز بیشتر است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از انگجت، اختراعی جدید به زودی طراحی تمام 
ابزارهای بصری موجود در بازار از جمله دوربین، عینک و تلسکوپ ها را دگرگون می کند.
 گروهی از محققان در دانشگاه  هاروارد با کمک پیشرفت هایی که اخیرا در حوزه هوش 

مصنوعی و لنزهای مسطح به وجود آمده، نوع جدیدی از لنز را ابداع کرده اند که عملکرد 
آن شباهت زیادی به چشم انسان دارد. این ابزار به کمک یک ماهیچه انعطاف پذیر  قادر 
به تمرکز به طور واقعی است و حتی برخی قابلیت های آن فراتر از چشم انسان است مانند 

انطباق آستیگماتیسم و تغییر تصویر. این دو عامل وضوح بینایی فرد را از بین می برند.
 البته این لنز با توجه به فناوری های پیشین همین گروه از محققان ابداع شده است.  
طراحی لنزهای مسطح  با کمک فناوری به نام »متالنز « انجام شده است. متالنز از 
نانوساختارهای ریز برای تمرکز نور استفاده می کند. به این ترتیب ، قادر است تمام طیف 
نور مرئی را در یک نقطه متمرکز کند. حال آنکه در لنزهای فعلی برای دستیابی به همین 

قابلیت از چند عنصر استفاده می شود و به همین دلیل آنها حجیم هستند.
به گفته محققان قبل از این دستاورد آنها فقط قادر به ساختن متالنزهایی به اندازه یک 
قطعه پولک  بود. اما قطر آخرین اختراع آنها تقریباً یک سانتی متر  بزرگتر است و  در نتیجه 

می توان آن را در فناوری هایی با کاربردهای مدرن استفاده کرد. 
البته باید در نظر داشت این متالنز هم مانند هر فناوری جدید دیگری، احتمالًا سال ها 
طول می کشد تا در گجت های مصرفی استفاده شود. با این حال ، پتانسیل آن غیرقابل 
توصیف است. می توان این فناوری را در کنار تراشه های رایانه ای کوچکتر در هدست 
های واقعیت مجازی و  واقعیت افزوده به کار برد تا گجت ها کوچکتر شوند و استفاده از 

آنها برای مصرف کنندگان عادی نیز تسهیل شود.

لنزیباقابلیتهایفراترازچشمانسانتولیدشد

آکواریوم و ماهیانی که در آن نگهداری می شوند، جزو 
علایق و سرگرمی های جالب برخی از افراد به حساب 
آمده و توجه ویژه ای به آن نشان می دهند اما نتایج یک 
از ماهیان وارداتی  پژوهش نشان می دهد که برخی 
استفاده شده در آکواریوم ها، دچار بیماری های انگلی 

هستند و بایستی با احتیاط استفاده شوند.
به گزارش ایسنا، ماهیان آکواریومی با ظاهری زیبا 
طرفداران  اخیر  سال های  در  متفاوت  اندازه های  و 
رونق  آن ها  پرورش  و  نگهداری  و  پیدا کرده  بسیاری 
فراوانی یافته است. امروزه تجارت ماهیان زینتی در 
میلیارد  چند  صنعت  یک  دنیا  کشور  از 125  بیش 
مقایسه  در  شیرین  آب  زینتی  ماهیان  است.  دلاری 
با سایر آبزیان دریایی به دلیل نیاز به امکانات ساده و 
ارزان در محیط های مصنوعی، بیشتر مورد توجه مردم 
شهرنشین قرار گرفته اند. طبق اطلاعات موجود حدود 
30 گونه ماهی آب شیرین اکثریت بازار جهانی را به 

خود اختصاص داده اند.
به بیان محققان، باوجود کنترل بهداشتی و اقدامات 
پیشگیری کننده از وقوع بیماری، همواره در پرورش 
بیماری های مختلف  بروز  امکان  آکواریومی  ماهیان 
وجود دارد. از میان عوامل مسبب بیماری های عفونی، 

امکان مواجهه ماهی با عوامل انگلی بیشتر است.
عوامل  به  انگلی  بیماری های  همه گیری  شدت 
محیطی نظیر وضعیت میزبان، سن، اندازه و تراکم 
مستقیم  ضررهای  به غیراز  دارد.  بستگی  جمعیت 
انگلی،  آلودگی  اثر  در  ماهیان  مرگ ومیر  از  حاصل 
انگل ها اثرات جانبی قابل ملاحظه ای نیز بر روی رشد 
تولید  افزایش قیمت  باعث  و  رفتار ماهی گذاشته  و 

می شوند.

پژوهشگران  از  گروهی  موضوع،  این  بررسی  برای 
کشور از دانشگاه آزاد اسلامی واحد کرج و موسسه 
آموزش و ترویج کشاورزی، سازمان تحقیقات، آموزش 
و ترویج کشاورزی ایران پژوهشی را انجام داده اند که 
در آن به شناسایی انگل های خارجی یک نوع ماهی 
 Colisa زینتی وارداتی با نام گورامی دارف و نام علمی

lalia پرداخته شده است.
در این تحقیق، 150 قطعه ماهی گورامی دارف که 
از ناحیه جنوب شرقی آسیا وارد کشور شده بودند، 
ازنظر آلودگی انگل های خارجی پوست و آبشش مورد 
مطالعه قرار گرفتند. این نمونه ها در بدو ورود به کشور 
و در همان آب اولیه )کشور صادرکننده( به آزمایشگاه 

انتقال داده شدند.
نتایج بررسی های این تحقیق نشان داد که تعداد 
قابل توجهی از ماهیان گورامی دارف وارداتی به چندین 

انگل تک یاخته و منوژن خارجی آلوده بودند.
در این خصوص، بابک شعیبی عمرانی و همکارش 
به عنوان مجریان این پژوهش می گویند: »طبق نتایج 
درصد  با 28  آلودگی  میزان  بیشترین  به دست آمده، 
همچنین  بود.  تریکودینا  به  موسوم  انگل  به  مربوط 
انگل مونوژن هترواونکوکلدیئوس بوچکیلی از آبشش 
با درصد فراوانی 19 دومین انگل ازنظر میزان شیوع 

بود«.
از  جداشده  انگل  »سومین  می افزایند:  آن ها 
به انگل  با شیوع 1۶ درصد مربوط  پوست و آبشش 
ژیروداکتیلوس بود که از شایع ترین کرم های جلدی 
است. این انگل زنده زا بوده و بسیار سریع تولید مثل 
می کند و بالاخره کمترین میزان فراوانی متعلق به انگل 
ایکتیوفتیریوس مولتی فیلیس با حدود 3 درصد بود که 

از پوست و آبشش ماهی مورد نظر جدا شد«.
»ایران  همکارش:  و  عمرانی  شعیبی  گفته  به 
زینتی  ماهی  واردکننده  کشورهای  از  یکی  به عنوان 
هرساله حجم زیادی از این ماهیان و به تبع آن عوامل 
بیماری زای آن ها را وارد می کند. بر همین اساس جهت 
پیشگیری از انتقال انگل ها به همراه ماهیان وارداتی، 
انجام اعمال پیشگیرانه نظیر بررسی بهداشتی ماهیان 
کنترل  و  وارداتی  ماهیان  قرنطینه  در کشور مقصد، 
نقل وانتقال ماهیان، مراقبت و نمونه برداری منظم از 
سریع  تشخیص  به منظور  ماهیان  نگهداری  مخازن 
ماهیان آلوده و همچنین بازرسی مراکز توزیع و پخش 
ماهیان داخلی و وارداتی توسط کارشناسان سازمان 
بررسی  و  بود  خواهد  امر  ضروریات  از  دامپزشکی 
محموله های وارداتی و نیز کارگاه های بزرگ و اصلی 
تکثیر و پرورش ماهیان زینتی به لحاظ آلودگی های 

انگلی باید از طریق پایش های مستمر صورت پذیرد«.
»آبزیان  علمی-ترویجی  مجله  را  فوق  یافته های 
زینتی« که متعلق انجمن علمی ماهیان زینتی ایران 

است، منتشر کرده است.

شرکت " دریم ورد") Dreamworld( عینک های واقعیت افزوده جدیدی تولید کرده 
که ویژگی های منحصر به فردی دارند.

به گزارش ایسنا و به نقل از گیزمگ، این عینک "دریم گلس") DreamGlass( نام 
دارد که صفحه ای به وسعت تقریبا 5 متر و با وضوح بالا را در مقابل چشمان کاربر 

خود ایجاد می کند.
عینک واقعیت افزوده "دریم گلس" به صورت بیسیم به تمامی گوشی های موبایل، 

لپ تاپ ها و رایانه ها و حتی کنسول های بازی متصل می شود.
وزن عینک تنها 142 گرم بوده و یک منظره 90 درجه ای را ایجاد می کند. باطری 
عینک هم 5 ساعت شارژ دارد. در هر اینچ تصویر، یک وضوح ۶00 پیکسلی ایجاد 

می شود تا تصویری بسیار باکیفیت فراهم گردد. این عینک با استفاده از یک سیستم 
بازتابنده، قابلیت مشاهده دنیایی دیگر را برای کاربر فراهم  شیشه ای چند لایه 
می کند. از آنجا که تصویر اضافه شده با عینک در فاصله 2 متری از صاحب آن ایجاد 

می شود، به چشم کاربر فشار وارد نمی کند.
عینک "دریم گلس" حرکات سر کاربر را با سه درجه آزادی عمل دنبال می کند. این 
به این معنا که کاربر قادر است سر خود را کمی بچرخاند و صفحه واقعیت افزوده را در 
سمتی دیگر مشاهده کند. از موارد کاربرد عینک می توان به استفاده از آن در هواپیما 

و تخت خواب اشاره کرد.
قیمت خرده فروشی عینک 489 دلار اعلام شده است.

خطربیماریهایانگلیدرماهیانآکواریومی

مشاهدهدنیاییدیگربافاصلهدومتریازکاربر
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مدیرکل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان  استان قم:

تولیدفیلمدینیدرقمتوسعهمییابد
 مدیرکل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان  استان قم گفت با تامین زیرساخت های 
لازم و ایجاد بستر کارگردانی و فیلم سازی، ساخت فیلم های دینی در این استان توسعه پیدا 

می کند.
المللی  بین  در نشست خبری سی ودومین جشنواره  روز چهارشنبه   ندافی  حسن 
فیلم های کودکان و نوجوانان قم که در کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان قم برگزار 
شد، اظهار کرد: امسال سینمای کانون قم از 31 مرداد تا 4 شهریور میزبان جشنواره 

فیلم های کودک و نوجوان استان قم است.    
وی با بیان اینکه کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان متولی امر کودک و نوجوان در 
کشور است، تصریح کرد: امسال کانون پرورش فکری در شورای سیاستگذاری جشنواره 
فیلم های کودکان و نوجوانان نقش محوری داشت و از ظرفیت این نهاد به خوبی استفاده 
شد. مدیرکل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوان قم افزود: علاوه بر علاقه مندان 
و عموم مردم، کودکان و نوجوانان عضو 10 مرکز کانون در سراسر استان به طور ویژه به 

تماشای جشنواره فیلم های کودکان و نوجوانان خواهند نشست. 
ندافی افزود: کانون پرورش فکری قم در زمینه های علمی، فرهنگی، هنری، ادبی و 

دینی فعالیت دارد و اخیرا چهار مخترع از کانون در دانشگاه امیر کبیر برگزیده شدند.
وی تصریح کرد: همچنین سال گذشته در زمینه فیلم سازی، یک کودک 12 ساله قمی 
توانست در جشنواره رتبه اول را بدست آورد. وی همچنین به راه اندازی سینمای کانون قم 
اشاره کرد و گفت: این سینما از ابتدای سال جاری راه اندازی و با استقبال مواجه شد و 

اکران فیلم های کودک و نوجوان به صورت ویژه در این سینما دنبال می شود.
مدیرکل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوان قم به ورود کانون به بحث فیلمسازی اشاره 
کرد و افزود: در آینده نه چندان دور شاهد معرفی نوجوانان با استعداد در زمینه فیلم و 
فیلمسازی و کارگردانی خواهید بود. ندافی تصریح کرد: به زودی شاهد تولید فیلم های 
کوتاه و فیلم های یک دقیقه ای با مضامین مختلف به ویژه مضامین دینی توسط نوجوانان 

فیلمساز کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان خواهیم بود.
وی خاطرنشان کرد: در بحث آموزش فیلمسازی بسیار جدی هستیم و کارگاه های 

آموزشی با اساتید مطرح برگزار خواهیم کرد.

رئیس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم:

۱۰فیلمجشنوارهفیلمکودکونوجواندر
قماکرانمیشود

رئیس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم گفت: 10 فیلم برگزیده سی 
و دومین جشنواره بین المللی فیلم کودک و نوجوان از 31 مرداد تا 4 شهریورماه سال 
جاری در سینما کودک کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان در منطقه پردیسان قم 

اکران می شود. 
 محمد کاظم رضوانی روز چهارشنبه در نشست خبری سی ودومین جشنواره بین المللی 
فیلم های کودکان و نوجوانان قم که در کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان قم برگزار 
شد، با بیان اینکه استان قم برای سومین دوره میزبان فیلم های جشنواره کودک و نوجوان 
است، اظهار کرد: این جشنواره از روز پنجشنبه 31 مرداد تا روز دوشنبه 4 شهریور در 
سینمای کانون قم برگزار می شود. وی به اکران 10 فیلم جشنواره کودک و نوجوان در 
سینما کانون قم اشاره کرد و افزود: فیلم های »داستان های باغ جادویی آنتون کرینگز«، 
»بنیامین«، »جزیره گنج«، »قطار آن شب«، »جوانمردان«، »بیست و سه نفر«، »اینجا خانه 
من است«، »منطقه پرواز ممنوع«، »غرغرو وارد می شود« و »تورنادو« به عنوان فیلم های 

جشنواره کودک و نوجوان در سینما کانون قم اکران خواهند شد. 
رضوانی با اشاره به اینکه سینما کانون قم دارای ظرفیت 220 صندلی است، افزود: 
بلیت های جشنواره برای عموم علاقه مندان به مبلغ 5 هزار تومان از طریق سایت سینما 
تیکت قابل خریداری است. وی همچنین از اجرای بخش »پروانه های فیروزه ای« خبر داد 
و گفت: یک تیم داوری پانزده نفره متشکل از کودکان و نوجوانان 9 تا 15 ساله در قالب این 
طرح به داوری آثار می نشینند. رئیس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
قم تصریح کرد: کارگاه آموزشی ویژه داوران کودک و نوجوان این جشنواره  با حضور آقای 
سید امیر طباطبایی، فیلمساز و کارشناس مرکز سینمایی کانون پرورش فکری کودکان و 
نوجوانان کشور برگزار و در این کارگاه به مباحث شناخت فیلم و معیارهای ارزیابی فیلم 
پرداخته شد. رضوانی همچنین از اکران فیلم های جشنواره کودک و نوجوان توسط سینما 
سیار با شعار »رویای کودکان سیل زده را بسازیم« در 144 نقطه کشور خبر داد و گفت: این 
رخداد نیز در بخش های استان قم از جمله کهک، قنوات، فردو و وشنوه برگزار خواهد شد 
و تعدادی از فیلم های این جشنواره به همت انجمن سینمای جوانان قم در مناطق مورد 
اشاره اکران می شود. وی در پایان از توسعه و برگزاری جشنواره های سینمایی در استان 
ها به عنوان رویکرد مهم وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی یاد کرد و گفت: در سال جاری، 
برگزاری جشنواره سینما حقیقت، جشنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران و جشنواره فیلم 

فجر در دستورکار قرار دارد.  

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای شهر قم  هشدارداد

فقدانایمنیبرخیبافتهاومراکزخریددرقم
رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم گفت: فقدان ایمنی 

برخی بافت ها و ساختمان ها و مراکز خرید در قم،حادثه پلاسکو را تکرار می کند.
روح الله امراللهی در جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم عنوان کرد: در 
حال حاضر بازارچه قم و مراکز خرید و بازار کهنه و نو و کاروانسرای داخل بازار و بازارچه 
حسین آباد وضعیت مناسبی از نظر ایمنی ندارند. رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل 
شورای اسلامی شهر قم افزود: فقدان ایمنی برخی بافت ها، ساختمان ها و مراکز خرید در 
قم، حادثه ای مانند پلاسکو را تکرار خواهد کرد. امراللهی اظهار کرد: مسئولیت ساماندهی 
برخی از این بافت ها با سازمان میراث فرهنگی است در حالی که در آن کسبه به نگهداری 

چوپ و الوار می پردازند و خطرات جدی، جان مردم را تهدید می کند.
وی بیان کرد: باید شهرداری و شورای اسلامی شهر به این محدوده ها ورود کنند و از 

مسئولان و مدیران دستگاه های اجرایی در مورد ایمنی این مراکز توضیح بخواهند.
رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم خاطرنشان کرد: یکی 
از مشکلات جدی در این مجموعه ها، وضعیت ایمنی برق است که خطر آتش سوزی را به 
همراه دارد و کسی برای حل این مشکل هم قدمی برنمی دارد. امراللهی عنوان کرد: در 
سطح قم نیز پاساژها و مراکز خرید ناایمن وجود دارد که در آن استانداردهای لازم رعایت 
نشده است. وی تاکید کرد: فراموش نکنیم جان مردم مهم تر از هر موضوع دیگری است و 
با اینکه در مدت دو سال گذشته هشدارهای لازم را داده ایم هنوز کاری جدی برای ایمنی 

این مراکز انجام نشده است.
 

با مشارکت عمران فولاد شهر صورت می گیرد

ساختهزارواحدمسکونیتوسط
ذوبآهناصفهاندرفولادشهر

مدیرعامل شرکت ذوب آهن  گفت :ذوب آهن اصفهان ، اولویت هایی چون تولید ، تامین 
مواد اولیه ، مسائل زیست محیطی  و مسئولیت های اجتماعی را با هم پیش می برد و 

ساخت این هزار واحد مسکونی نیز در همین راستا صورت می گیرد .
طی نشستی با حضور مهندس منصور یزدی زاده مدیرعامل ذوب آهن اصفهان ، خدامراد 
صالحی سرپرست فرمانداری شهرستان لنجان ، حمیدرضا شیروانی مدیر عامل شرکت 
عمران ، شهردار و تعدادی از اعضاء شورای شهر فولادشهر ،  تفاهم نامه ساخت هزار واحد 

مسکونی بین شرکت های عمران فولادشهر و ذوب آهن اصفهان منعقد شد.
مدیرعامل شرکت ذوب آهن، در این نشست که تعدادی از دیگر مسئولین این شرکت نیز 
حضور داشتند ، هدف از انعقاد این تفاهم نامه را مشارکت در ساخت واحد مسکونی باتوجه 
به مسئولیت های اجتماعی کارخانه دانست و  گفت: به هر میزان فاصله تردد کارکنان با 

کارخانه کمتر باشد در هزینه های حمل نقل کارخانه صرفه جویی خواهد شد .
منصور یزدی زاده افزود : ذوب آهن اصفهان ، اولویت هایی چون تولید ، تامین مواد اولیه ، 
مسائل زیست محیطی  و مسئولیت های اجتماعی را با هم پیش می برد و ساخت این هزار 

واحد مسکونی نیز در همین راستا صورت می گیرد .

مدیر مهندسی نوردشرکت ذوب آهن اصفهان  خبرداد

تولیدتسمهتیرورقدرذوبآهناصفهان
مدیر مهندسی نوردشرکت ذوب آهن اصفهان گفت : ذوب آهن برای تنوع بخشی به سبد 

محصولات خود و تضمین ایمنی سازه های فولادی کشور، تسمه تیرورق تولید کرد .
مهندس یوسف زاده اظهارداشت : تسمه تولید شده در نورد ۶50 ذوب آهن اصفهان 
در سازه هایی کاربرد دارد که از تیرورق استفاده می شود. وی تولید محصول جدید را در 
راستای تضمین ایمنی اینگونه سازه ها ارزیابی کرد و افزود: برای استفاده از تیرورق که به 
روش جوشکاری ورق انجام می شود دو مشکل عمده وجود داردکه ایمنی سازه ها را به 

مخاطره می اندازد :
1.  برشکاری ورقهای عریض به اندازه های موردنظر که در برش ورق سطح کناری ورق  

ضمن ناهموار بودن حاوی زائده های برش میباشد که عمدتا برطرف نمیشوند
2.  مشکل دوم نیز به جوشکاری غیر پیوسته و قطع و وصل های مکرر بر روی ورق های 
برش خورده مربوط است ،که این دو عامل باعث می شود سطح ایمنی سازه نسبت به 
استفاده از تسمه به یک سوم کاهش یابد . مهندس یوسف زاده با بیان اینکه طراحی فنی 
و اجرایی مورد نیاز برای تولید این محصول در نورد ۶50 توسط کارکنان این مدیریت انجام 
شد اظهار داشت : ذوب آهن قبلا برای ساخت هادی های  قفسه ها ، تسمه تولید می 
کرد  اما برای تولید مورد نیاز تیرورق لازم بود تولید این محصولات با دقت و تلرانس بسیار 
محدود صورت گیرد و با بررسی های انجام شده طراحی تولید تسمه برای مصارف تیر ورق 

در دستور کار قرار گرفت و به همت همکاران، این پروژه به نتیجه رسید .

گزارش از ناهید حاجی خانی 

طلاق در اسلام منفورترین حلال نامیده شده است. این پدیده دارای مراحلی سخت 
و گاهی هم سهل است، اما گاهی هم وقوع آن گره در گره زندگی بعد از آن برای فرد یا 

فرزندان طلاق فراهم می کند. 
برخی معتقدند طلاق دارای روند افزایشی است و افرادی هم اعتقاد دارند که با توجه 
به جمعیت و شرایط کنونی روند افزایشی آن کاسته شده است، اما به هرحال پدیده 

ای است که در جامعه قابل مشاهده است و از خود اثرات زیادی را بر جا می گذارد.
قدیمی ها که فرزندانشان را راهی خانه بخت می کردند و می گفتند با لباس سفید 
وارد شدی و با لباس سفید هم خارج شو، در اصطلاح طلاق قبح داشت و اگر معدود 
افرادی هم طلاق می گرفتند موضوع طلاق آنها به عنوان یک راز مخفی می ماند و 
فامیل از بیان آن خوداری می کردند و آن را ننگی برای اهل فامیل می دانستند، اما 
حال کمتر خانواده ای را سراغ داری که یکی، دو نمونه طلاق در بستگان درجه یک 
آنها اتفاق نیفتاده باشد، و همه به راحتی در مورد طلاق حرف می زنند و مسلم است که 
در این میان هم تقصیر را گردن طرف مقابل می اندازند، عده ای مشکلات اقتصادی، 
تفاوت های فرهنگی و اجتماعی، اعتیاد، بیکاری، فرزند دار نشدن زوجین، دخالت 
های نابه جای والدین و بی مسئولیتی همسران و گاهی اوقات برخی از بیماری های 

همسران را از علت های مهم طلاق می دانند.
اما در این میان برخی از کارشناسان خانواده و حقوقی هم برخی از مسایل دیگر 
مانند روند سهل طلاق های توافقی ، ازدواج سفید، عدم پایبندی زوجین به زندگی 
مشترک و خیانت، گسترش سبک زندگی ناسازگار با فرهنگ و رسوم ما، بیکاری جوانان 

و تامین نشدن مسکن را از دیگر دلایل افزایش طلاق در جامعه ذکر می کنند.
گاهی در جامعه و رسانه ها و فضای مجازی مسائلی مانند افزایش آمار طلاق  و 
کاهش آمار ازدواج  مطرح می شود، که فارغ از درست یا نادرست بودن این آمار  ها و 
چگونگی تجزیه و تحلیل آن ها، آنچه برای مردم مهم است این است که شاهد افزایش 
پدیده طلاق در اطراف خود هستند و از سویی دیگر هم به دلیل مشکلات اقتصادی و 
اجتماعی هم شرایط ازدواج سخت ترشده و شاهد کاهش ازدواج هستند و انتظار دارند 
که شرایط ازدواج بیش از پیش سهل تر شود و تسهیلات پایداری را برای جوانان فراهم 
شود تا جوانان رغبت بیشتری به ازدواج داشته باشند و از سویی هم شرایط گرفتن 

طلاق سخت تر شود تا کمتر شاهد از پاشیدن خانواده ها باشند.  
 ۵4۹ هزار و 861 مورد ازدواج و 174 هزار و 6۹8 مورد طلاق

سیف الله ابوترابی سخنگوی سازمان ثبت احوال گفت: 549 هزار و 8۶1 مورد 
ازدواج و 1۷4 هزار و ۶98 مورد طلاق سال گذشته در کشور توسط سازمان ثبت احوال 

ثبت شده است.
وی افزود: میانگین سن مردان در اولین ازدواج در سال گذشته 2۷ و نیم سال و 

میانگین سن ازدواج زنان در اولین ازدواج در سال گذشته 23.4 سال است.
ابوترابی ادامه داد: میانگین سن مردان در طلاق های ثبت شده در سال گذشته 
3۶.9 سال و میانگین سن زنان در طلاق های ثبت شده در سال گذشته 32.1 سال 

بوده است.
وی اضافه کرد: میزان عمومی )ناخالص( ازدواج در سال گذشته هفت مورد به ازای 

هر هزار نفر است.
ابوترابی در مورد 5 استان دارای بالاترین میزان عمومی ازدواج در سال گذشته نیز 
گفت: این استان ها شامل خراسان شمالی، اردبیل، کردستان، لرستان و خوزستان 

هستند.
ابوترابی افزود: استان دارای پایین ترین میزان عمومی ازدواج نیز در سال گذشته 

شامل استان های سمنان، البرز، تهران، بوشهر و اصفهان است.
سخنگوی سازمان ثبت احوال خاطرنشان کرد: میزان عمومی طلاق نیز 2.2 به ازای 

هر هزار نفر است.
گفت:  گذشته  سال  در  طلاق  عمومی  میزان  بالاترین  با  استان ها  مورد  در  وی 
دارای  بودند  اردبیل  و  گیلان  قم،  کردستان،  تهران،  رضوی،  خراسان  استان های 

بالاترین میزان طلاق بوده اند.
ابوترابی در مورد استان های دارای پایین ترین میزان عمومی طلاق نیز اظهار داشت: 
این استان ها شامل سیستان و بلوچستان، چهارمحال و بختیاری، ایلام، خراسان 

جنوبی، هرمزگان و بوشهر است.
 رشد جهشی طلاق متوقف شده است

رئیس سازمان امور اجتماعی کشور گفت: رشد جهشی طلاق در سه تا چهار سال 
گذشته متوقف شده است.

تقی رستم وندی افزود: در این جلسات شورای اجتماعی کشور که امسال در مبحث 
طلاق در شورای اجتماعی کشور برگزار می شود، موضوع طلاق به بحث و گفتگو 

گذاشته می شود.
وی خاطرنشان کرد: مسائل خانواده و موضوعات مرتبط با آن مسائل ریشه ای 
هستند و در جامعه از اهمیت ویژه ای برخوردارند؛ یکی از آسیب هایی که در حوزه 
طلاق با آن مواجه هستیم این است که آمارهای منتشر شده خود آسیب هایی را ایجاد 

می کنند.
رستم وندی ادامه داد: در سه تا چهار سال گذشته به دلیل حساسیت های خاصی 
که در مبحث طلاق در جامعه ایجاد شده بود، توفیق ایجاد شد که بتوانیم شاخص های 

طلاق را کنترل کنیم.
وی ادامه داد: اگرچه شیب مربوط به آمار طلاق ها نشان دهنده این است که طلاق 
زیاد شده است اما روش دقیق و معتبر برای تعیین صحیح آمار این است که میزان 
طلاق با شاخص زنان متاهل سنجیده شود و سنجش بر اساس شاخص زنان متاهل 

نشان می دهد که طلاق اندکی کاهش یافته است.
رستم وندی اعلام کرد: تمرکز در شورای اجتماعی کشور در مبحث طلاق بر برنامه 
ملی کنترل طلاق است و در پنج ایستگاه شامل برنامه های پنجگانه بررسی ها انجام 

شد که رویکرد اصلی آن استان تهران بود.
وی گفت: در دو سال گذشته در دو استان البرز و خراسان رضوی به عنوان طرح 

پایلوت در زمینه بررسی و کنترل.
رستم وندی افزود: برنامه ها منجر به این شد که در استان خراسان رضوی رتبه طلاق 
در سال 1392 که دارای رتبه یک کشوری بود، اکنون به پنج برسد و در استان البرز 
نیز از رتبه سه به 10 رسیده است. این آمار نشان می دهد که موفقیت هایی در زمینه 

کاهش طلاق در این دو استان حاصل شده است.
وی گفت: به دلیل حساس شدن جامعه در موضوع طلاق، اجرای برنامه هایی 
در مباحث خانواده و آموزش های مرتبط، این توفیق ایجاد شد که کنترل در زمینه 

شاخص های طلاق محقق شود.
از سوی سازمان ثبت احوال اظهار  ارائه شده  آمارهای  رستم وندی در خصوص 
داشت: در سال 1392 شاهد ثبت 1۶8 هزار و 422 مورد واقعه طلاق در کشور بودیم 

و در سال بعد هم این آمار به 1۷5 هزار و 255 مورد افزایش یافت.
رئیس سازمان امور اجتماعی کشور افزود: در سال 94 هم 1۷3 هزار و ۷۶۷ طلاق و 
در سال 95 هم 1۷4هزار و 392 طلاق به ثبت رسید و این آمار در سال 9۶ شامل 1۷۶ 

هزار و 922 مورد طلاق در کشور بود.
وی تصریح کرد: بیان این آمار نشان دهنده شیب صعودی است و بیان می کند که 
طلاق زیاد شده است، اما آنچه برای ما اهمیت دارد شاخص زنان متاهل است، یعنی 
طلاق را نسبت به هزار زن متاهل در نظر می گیریم و بر این اساس نه تنها آمار ثابت 

بوده، بلکه با کاهش اندکی هم مواجه بودیم.
رستم وندی خاطرنشان کرد: در سال 9۶ این شاخص به 8، 4 رسیده است که روند 
کاهشی داشته در مقایسه با سال 1392 دو دهم طلاق زنان متاهل کاهش داشته 
است که خبر مثبتی است و این شاخص معتبری است که همه کسانی که در زمینه 

خانواده و طلاق کار می کنند بر آن تاکید دارند.
وی تصریح کرد: از سه سال گذشته که یک برنامه ملی در کشور برای کنترل و کاهش 
طلاق برنامه ریزی شد قرار شد که دستگاه های مرتبط و متعددی در اجرای این برنامه 

دخیل باشند.
رئیس سازمان امور اجتماعی کشورافزود: بر این اساس در این برنامه 5 ایستگاه 

شامل ایستگاه قبل از ازدواج، بعد از ازدواج، در آستانه طلاق و بعد از طلاق برنامه هایی 
در نظر گرفته شود ...

 سیاست های اجتماعی برنامه های جمعیتی با کندی پیش می رود
رئیس انجمن جمعیت شناسی ایران و رئیس موسسه مطالعات جمعیتی کشور 
گفت: کاهش باروری و رشد کاهشی جمعیت مستلزم اتخاذ سیاست هایی است که 

افزایش جمعیت در آینده را تضمین کند و از رشد منفی جمعیت پیشگیری کند.
محمد جلال عباسی شوازی افزود: ابلاغ سیاست های کلی جمعیت با توجه به روند 

رشد جمعیت و با عنایت به ساختار سنی و ترکیب جمعیت صورت گرفت.
وی گفت: سیاست های کلی جمعیت علاوه بر افزایش جمعیت، اهداف دیگری 
دارد که معطوف به کیفیت جمعیت است که سلامت جمعیت، تحکیم خانواده، بهره 
گیری از نیروی انسانی جوان و تحصیل کرده و نیز توجه به محیط زیست از جمله 

اهدافی است که در سیاست های جمعیتی به آن پرداخته شده است.
عباسی شوازی ادامه داد: سیاست های اجتماعی به ویژه برنامه های جمعیتی 

معمولا با کندی پیش می رود که نتیجه آن ها در دراز مدت آشکار می شود.
وی اضافه کرد: از این رو، همواره باید پیشرفت سیاست ها را با استفاده از داده ها و 
شاخص های مرتبط اندازه گیری کرد و بند چهاردهم سیاست های کلی جمعیت نیز 

معطوف به رصد سیاست های جمعیتی است.
 اندازه گیری پیشبرد سیاست های جمعیتی

رئیس انجمن جمعیت شناسی ایران گفت: اگر بخواهیم پیشبرد سیاست های 
جمعیتی را اندازه گیری کنیم، باید در مرحله نخست به بستر سازی سیاست ها، 

اجرای برنامه ها و نهادینه سازی موضوع جمعیت بپردازیم.
استاد جمعیت شناسی دانشگاه تهران اضافه کرد: در مرحله بعد با شاخص های 
مختلفی دستیابی به اهداف برنامه ها در سطح کلان، میانی و خرد را اندازه گیری 

کنیم.
وی گفت: به عنوان مثال باید دید که آیا جهت گیری سیاست ها به سمت افزایش 
جمعیت بوده است یا خیر؟ در حال حاضر نهادهای مختلفی به گفتمان افزایش 

جمعیت و سیاست های کلی جمعیت توجه دارند.
 دولت ازدواج و فرزندآوری را تسهیل کند

وی تاکید کرد: وظیفه دولت این است که با بهره گیری از امکانات و نیز با تخصیص 
بودجه های لازم و نیز با تدوین مقررات و اجرای آن ها زمینه های ازدواج، فرزندآوری و 

فرزند پروری زوجین را تسهیل کند.
استاد جمعیت شناسی دانشگاه تهران گفت: در مجموع، بحث تغییر سیاست های 
جمعیت امروزه مورد توجه سطوح مختلف نظام است، و برنامه هایی نیز در سازمان 
های مختلف دولتی در این راستا در حال انجام است، اما با این حال، نبود هماهنگی 

بین بخشی، دستیابی به اهداف سیاست ها را با کندی مواجه کرده است.
 پیامدهای جمعیتی نتیجه افزایش موالید دهه 60 است

رئیس موسسه مطالعات جمعیتی کشور گفت: رشد بالای جمعیت در دهه 13۶0 
و قبل از آن به افزایش تعداد جمعیت در آن سال ها منجر شده که امروزه آثار آن در 
پیامدهای  با  ساختار جمعیت مشهود است و درصد بالای جمعیت جوان همراه 
اقتصادی، اجتماعی از جمله اشتغال و بیکاری و مسکن نتیجه افزایش موالید دهه 

13۶0 است.
وی تاکید کرد: این جمعیت به مرور زمان به سنین میانی و سپس سالخوردگی انتقال 

می یابد و مسائل و پیامدهای خاص خود را به دنبال دارد.
عباسی شوازی ادامه داد: به طور طبیعی برنامه ریزی های توسعه اقتصادی و 
اجتماعی باید با توجه به ساختار سنی و نیازهای آن شکل بگیرد و با توجه به اینکه 
بستر سازی توسعه زمانبر است، برای پاسخگوئی به نیازهای جمعیت جوان باید سال 

ها پیش بسترهای لازم برای اشتغال و مسکن آنان فراهم می شد.
وی اضافه کرد: بر اساس مطالعات گذشته، در مقابل هر درصد رشد جمعیت باید 
رشد اقتصادی سه درصدی تجربه شود تا امکان پاسخگویی به نیازهای جمعیتی و 

سرمایه گذاری برای آینده وجود داشته باشد.
 اگر سرمایه گذاری و بستر سازی نشود چالش های

 جمعیتی خواهیم داشت
رئیس موسسه مطالعات جمعیتی کشور گفت: اگر سرمایه گذاری به اندازه کافی 
صورت نگیرد و بسترهای لازم انجام نشود، مسائل و چالش های جمعیتی بیشتری در 
آینده پدید می آیند، به عنوان مثال، رشد بالای جمعیت و عدم ارائه برنامه ها و کمبود 
زیرساخت های همه جانبه توسعه ای در سه دهه گذشته منجر به رشد بالای بیکاری 
شده است. به همین نحو، عدم بهره گیری از پتانسیل های جوانان در حال حاضر، 

مسائل و مشکلاتی برای سالمندان آینده ایجاد خواهد کرد.
 دهه شصتی ها سرمایه انسانی کشور هستند

رئیس انجمن جمعیت شناسی ایران گفت: باید توجه داشت که جمعیت جوان امروز 
و به اصطلاح دهه شصتی ها، از تحصیلات بالائی برخوردارند و از سرمایه انسانی کشور 
محسوب می شوند، تحصیلات زنان این نسل نیز بالاتر از نسل های قبلی است و بنابر 

این، کیفیت نسل حاضر را باید برای بهره گیری از فرصت ها در نظر گرفت.
عباسی شوازی افزود: مهمتر از آن، آینده کار در ایران نیز متفاوت از شرایط جدید 
است، چه بسا اگر نسل جوان حاضر با شرایط کار آینده آشنا نباشد و از مهارت های 
لازم برخوردار نباشد، در آینده با چالش های بیشتری روبر خواهد بود. وظیفه نهادهای 
آموزشی، اعم از دولتی و خصوصی، آماده سازی نیروی انسانی با شرایط کار در آینده 

است.
 بررسی آمار جمعیتی باید با دید تخصصی صورت گیرد

عباسی شوازی گفت: بررسی آمار و اطلاعات جمعیتی باید با دید تخصصی صورت 
پذیرد، برخی از شاخص ها روند تحولات جمعیتی را به صورت خام نشان می دهند، 
و دقت لازم برای ارزیابی روند تغییرات را ندارند. شاخص مرگ و میر عمومی دقت لازم 
برای ارزیابی وضعیت سلامت جمعیت را ندارد و در بررسی آمار طلاق نیز در سال های 
اخیر از شاخص طلاق به ازدواج استفاده می شد که با توجه به تحولات ازدواج، در 
جمعیت شاخص خوبی برای سطح طلاق نیست. بهتر است برای بررسی سطح طلاق 
از میزان اصلاح شده طلاق که تعداد واقعه طلاق را برای هر هزار زن ازدواج کرده می 

سنجد استفاده کرد.
رئیس موسسه مطالعات جمعیتی کشور گفت: بهره گیری از این شاخص هر چند 
روند افزایشی طلاق در کشور را نشان می دهد، ولی سطح به دست آمده طلاق 
منطقی تر و منطبق بر واقع به نظر می رسد و به تازگی سازمان ثبت احوال وضعیت 

طلاق در کشور بر اساس شاخص اصلاح شده را بررسی و منتشر کرده است.
 مسائل جمعیتی به صورت چند بعدی و همه جانبه در نظر گرفته شود

وی در مورد اینکه سیاست های جمعیتی چه ویژگی هایی باید داشته باشد گفت: اولا 
باید مسائل جمعیتی را به صورت چند بعدی و همه جانبه در نظر گرفت. ثانیا، جمعیت 
مقوله ای است پویا که همواره در حال تغییر است بنابراین نمی توان جمعیت و سیاست 

های جمعیتی را به صورت ایستا در نظر گرفت.
گذشته  شرایط  به  بازگشت  امکان  افزود:  ایران  شناسی  جمعیت  انجمن  رئیس 
جمعیتی وجود ندارد و باید آینده جمعیت را با توجه به شرایط موجود و تحولات آینده 
تحلیل و بررسی کرد و برای مدیریت آن برنامه ریزی کرد. ثالثا، برنامه های جمعیتی 
باید به صورت هماهنگ و به هنگام اجرا شوند، عدم هماهنگی برنامه ها و نیز اجرای نا 

بهنگام آن ها نتیجه رضایت بخشی در پی نخواهد داشت.
 بودجه کافی شرط لازم اجرای برنامه هاست

رئیس انجمن جمعیت شناسی ایران تاکید کرد: بودجه کافی شرط لازم اجرای برنامه 
هاست، تصویب قانون و برنامه، بدون بودجه به نتیجه مورد نظر منجر نمی شود، به 
عنوان مثال، تصویب وام ازدواج در مجلس بدون تامین و تخصیص بودجه و هماهنگی 

بانک ها، زمینه های شکل گیری ازدواج را فراهم نمی کند.
وی تصریح کرد: در نهایت، ارزیابی پیشرفت برنامه ها و انعطاف برنامه ها برمبنای 
موفقیت ها یا شکست های انجام شده لازمه پایداری و پیشرفت برنامه های جمعیتی 
است و در نهایت، نکته قابل توجه این است که اهداف برنامه های جمعیتی نیز همواره 
باید منطبق با واقعیت و شرایط جامعه تنظیم شود تا امکان دستیابی به آن ها وجود 

داشته باشد.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم :

عوارضمجتمعهایپزشکیقمبایدتجاری
محاسبهشود

 معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: عوارض نوسازی و مالیات بر درآمد 
داروخانه ها و مجتمع های پزشکی قم باید به صورت تجاری محاسبه و مالکان نیز باید 

امکانات مورد نیاز از قبیل پارکینگ را به صورت کامل تامین کنند. 
محسن بهشتی روز چهارشنبه در جلسه کمیسیون ماده 5 قم در سالن جلسه های معاون 
عمرانی استانداری این استان اظهار داشت: یک پزشک و یا داروساز برای احداث داروخانه 
و یا مطب از شهرداری مجوز با کاربری مسکونی و درمانی می گیرد، ولی آن را تبدیل به 
مجتمع پزشکان نموده و منفعت اقتصادی زیادی را کسب می کند. وی بیان داشت: وقتی 
به مالک زمین، مجوز کاربری مسکونی داده می شود، نباید آن را به صورت تجاری بسازد. 
معاون استاندار قم با بیان اینکه در این خصوص از قانون تفسیر بد می شود، گفت: طبق 
مصوبه مجلس مطب پزشکان کاربری مسکونی محاسبه می شود، و تنها باید یک پارکینگ 
را داشته باشد. وی گفت: مراکزی مانند داروخانه و ساختمان هایی که مطب پزشکان در 
آن قرار دارند، به دلیل مراجعه های زیاد مردم، به پارکینگ های بیشتری نیاز دارند، از این رو 

مالکان این مراکز باید برای رفاه و آسایش شهروندان پارکینگ کافی را تامین کنند.
 معاون استاندار قم همچنین با انتقاد از سوء استفاده برخی از پزشکان از موقعیت شغلی 
خود خاطرنشان کرد: درحالی که در چند سال گذشته شاهد افزایش سهمیه پذیرش 
دانشگاه در رشته های مختلف از جمله مهندسی عمرانی و مهندسی کشاورزی هستیم، 
هیچ کس به این موضوع واکنش نشان نمی دهد، ولی به محض افزایش سهمیه پذیرش 

رشته های پزشکی، در فضای مجازی هشتگ گذاشته می شود.
معاون استاندار قم یادآور شد: این واکنش ها به افزایش سهمیه پذیرش در رشته های 
پزشکی در حالی صورت می گیرد، که سرانه پزشکان موجود در کشور از کل دنیا کمتر 
است. وی با تاکید بر اینکه برای تعیین کاربری مجتمع های پزشکی باید ضابطه جدیدی 
وضع شود، گفت: هر پزشک فقط باید مجاز به ساختن یک مطب با کاربری مسکونی 

باشد، نه اینکه با مجوز مسکونی 10 مطب برای خود ایجاد و آن را بفروشد.
وی با تاکید بر تصویب طرحی برای محاسبه عوارض و مالیات مجتمع های پزشکی 
با تعرفه تجاری در کمیسیون ماده 5 گفت: این موضوع باید به دادگاه برود، تا معاون 
شهرسازی و معماری شهرداری قم نیز بگوید به استناد مصوبه کمیسیون ماده 5 شورای 

عالی شهرسازی عوارض مربوط به داروخانه ها و مجتمع های مذکور تجاری می باشد.
معاون استاندار قم گفت: باید یک جایی جلوی این رویه گرفته شود، و اگر این موضوع در 
جلسه معاونان شهرسازی و معماری شهرداری های کلان شهرها کشور مطرح شود، ما و 

سایر معاونان عمرانی استانداری کلان شهرها نیز بر آن صحه خواهیم گذاشت.
وی بیان کرد: بیش از ۷0 نماینده مجلس از جمله رئیس کمیسیون عمرانی، پزشک 
هستند و بقیه نمایندگان نیز چون برای کارهای درمانی با این نمایندگان در ارتباط می 
باشند، در نتیجه نمی توانند در مخالفت با اعطای مجوز کاربری مسکونی به پزشکان رای 

دهند، از این رو شهرداری قم باید برای تغییر قانون اقدام کند.

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم :

پهنههایمناسببرایاحداثفضایسبز
درقمانتخابشود

 نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: کمیسیون ماده 5 قم باید با یک منطق 
پیش برود و به جای نقاطی که با منافع مردم تعارض دارد و قابلیت فنی ندارد، پهنه های 

مناسب تری را برای احداث فضای سبز انتخاب کند. 
حسن بختیاری روز چهارشنبه در جلسه کمیسیون ماده 5 قم در سالن جلسه های 
معاونت عمرانی استانداری، ایجاد کمربند فضای سبز را موثرترین راهکار برای تامین فضای 
سبز موردنیاز این شهر دانست. وی گفت: در محدوده شهر قم زمین ارزش اقتصادی 
زیادی پیداکرده و امکان تملک ندارد، ولی اطراف شهر و نقاطی مانند کمربندی امام علی 
)ع( قیمت زمین پایین است و می توان با کمترین هزینه در مقایسه با داخل شهر فضای 
سبز مناسب را ایجاد کرد. وی بابیان اینکه ایجاد فضای سبز در قم با موانعی همراه است، 
افزود: برای احداث فضای سبز زمین های شخصی باید تملک شود که شهرداری بضاعت 
این کار را ندارد. بختیاری همچنین لکه گذاری های صورت گرفته در طرح تفصیلی قم برای 
فضای سبز را غیرمنطقی و غیر کارشناسانه عنوان کرد و گفت: برخی از نقاط تعیین شده 
به عنوان فضای سبز ساختمان های مسکونی است، که هر اقدامی در آن منجر به بروز 
مشکل برای مردم می شود. رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم نیز در این جلسه با تاکید بر 
پایین بودن سرانه فضای سبز قم گفت: شهرداری باید برای حل معضل کمبود فضای سبز 
برنامه مشخصی ارائه کند. عباس پور میدانی بابیان اینکه بافت های فرسوده و همچنین 
باغ های رهاشده در شهر بهترین گزینه برای توسعه فضای سبز در محدوده شهر قم به 
شمار می آیند، گفت: در مناطقی مانند خیابان آیت الله طالقانی و انقلاب اسلامی که تا 
چندمتری آن هیچ گونه فضای سبزی نیست، یک پارک کوچک محله ای می تواند تحول 
عظیمی را به وجود آورد. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم نیز گفت: 
سرانه فضای سبز قم با محاسبه فضای سبز جاده اراک، جمکران و نیروگاه درمجموع 19.8 
مترمربع می باشد، ولی سرانه محدوده و هسته مرکزی شهر هفت مترمربع است که بسیار 
پایین تر از حد استاندارد می باشد. پیام جوادیان فر، معضل کمبود فضای سبز در قم را 
جدی توصیف کرد و گفت: طبق قانون هوای پاک مصوب مجلس شورای اسلامی، سرانه 

تفرجگاهی درون شهرها باید 15 مترمربع باشد.

عضو شورای اسلامی شهر قم ب تشریح  کرد

آخرینوضعیتشهربازیهایغیرفعالقم
راه اندازی  و  ایجاد  برای  اقدامات  آخرین  تشریح  با  قم  شهر  اسلامی  شورای  عضو 
شهربازی ها در شهر قم، گفت: پارک ۷2 تن آماده واگذاری بوده و شهربازی غدیر نیز تا 

چند ماه آینده به بهره برداری می رسد.
تفریحی در شهر قم، اظهار داشت:  به کمبودهای فضای  اشاره  با  محسن محرری 
نارسایی هایی در این زمینه به ویژه در حوزه شهربازی در قم وجود دارد که برنامه هایی برای 

رونق این موضوع توسط شهرداری قم در دست اقدام است.
عضو شورای اسلامی شهر قم آخرین وضعیت شهربازی ۷2 تن قم را موردتوجه قرار 
داد و افزود: این شهربازی در اختیار بنیاد شهید و شرکت فردوس بود که در سال گذشته 
قرارداد آن به اتمام رسید و در اختیار شهرداری قرار گرفته و این آمادگی برای واگذاری به 

سرمایه گذاری در این زمینه در مدیریت شهری قم وجود دارد.
محرری ادامه داد: این شهربازی در موقعیت خوبی از جمله فضای سبز مناسب، قرار 
گرفتن در ورودی شهر و قرار گرفتن در مسیر ترددهای حتی خارج از استانی و غیره بوده 
که سبب شده موقعیت مناسبی برای سرمایه گذاری باشد. وی با بیان اینکه شهربازی غدیر 
نیز با 40 درصد پیشرفت فیزیکی روبه رو است، یادآور شد: تا چند ماه آینده فاز نخست 
این شهربازی که در بوستان غدیر واقع شده مورد بهره برداری قرار می گیرد که بخشی از 
تجهیزات بازی آن نصب شده و به موازات آن نیز محوطه سازی شهربازی توسط شهرداری 
در حال انجام است و در آینده نزدیک این شهربازی نیز یکی از پروژه های جذب توریسم در 
استان قم خواهد بود. عضو شورای اسلامی شهر قم عدم فعالیت شهربازی بوستان علوی را 
مورد بررسی قرار داد و گفت: شهربازی بوستان علوی به علت اختلافات حقوقی با پیمانکار 
قبلی غیرفعال بود که با تسویه حساب با آن پیمانکار با یک سرمایه گذار جدید قرارداد منعقد 
شده که تا چند ماه آینده این شهربازی نیز فعال می شود. محرری یکی از فرصت های 
سرمایه گذاری در قم را بوستان جوان برشمرد و عنوان کرد: این بوستان در کنار بزرگراه امام 
علی)ع( ظرفیت خوبی از لحاظ فضای سبز و استخر داشته و می تواند کاربری های تفریحی 

خوبی در آنجا ایجاد شود و سرمایه گذاران می توانند از آن استفاده کنند.
وی در خصوص امکانات بوستان غدیر قم نیز ابراز کرد: کمپ اقامتی و پذیرایی از زائران 
در این بوستان فعال است و با تجمیع امکانات در این بوستان، سرمایه گذاران می توانند از 

فرصت های مختلف برای سرمایه گذاری در این بوستان استفاده کنند.
 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد

آغازمطالعاتطرحجامعدوچرخهسواریدرقم
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم، سهم استفاده از وسایل نقلیه موتوری را در 
شهر قم بیش از ۷0 درصد و سهم دوچرخه را تنها یک ونیم درصد دانست و گفت: مطالعات 

طرح جامع دوچرخه سواری در شهر قم آغاز شد. 
عباس ذاکریان در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به نیاز تغییر فرهنگ ترافیکی در کشور 
و شهر قم اظهار داشت: افزایش جمعیت، تردد خودروهای شخصی بدون محدودیت و 
آلودگی هوا ضرورت توجه به حمل ونقل پاک را بیشتر کرده و بر اساس همین نیاز مطالعات 
طرح جامع دوچرخه سواری در قم آغاز شد. وی توجه به انسان را در حوزه حمل ونقل و 
توسعه آن حائز اهمیت دانست و افزود: استفاده از دوچرخه در سفرهای درون شهری برای 
کاهش ترافیک و آلودگی های زیست محیطی و باهدف کاهش استفاده از خودروهای 

شخصی امروز موردتوجه مدیران شهری در تمام کلان شهرهای دنیا است.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم، توسعه دوچرخه در سفرهای درون شهری  و 
لزوم مطالعات جامع دوچرخه سواری در شهر قم را موردبررسی قرارداد و تصریح کرد: این 

مطالعات یکی از اولویت شهرداری قم بوده و  با همکاری دانشگاه قم در حال انجام است.
وی سهم استفاده از وسایل نقلیه موتوری را در شهر قم بیش از ۷0 درصد اعلام کرد و 
گفت: بر اساس نتایج به دست آمده از مطالعات طرح جامع حمل ونقل شهر قم، متأسفانه 
تنها یک ونیم درصد از سهم سفرهای درون شهری به دوچرخه اختصاص دارد که باید 
آن را افزایش دهیم. ذاکریان تقویت زیرساخت های لازم برای تشویق مردم به استفاده از 
دوچرخه سواری را یکی از راه های موردتوجه شهرداری عنوان و بیان کرد: برای تشویق 
مردم در استفاده از حمل ونقل پاک و دوچرخه در کنار ایجاد زیرساخت های مناسب نیازمند 
مشارکت مردم و آگاهی از نظرات آن ها نیز هستیم. وی از توزیع پرسشنامه هایی به دو شکل 
کاغذی و اینترنتی و با حضور آمارگیران خبر داد و خاطرنشان کرد: آگاهی از نظرات مردم 

می تواند ما را در اجرای زیرساخت و بسترهای مناسب دوچرخه سواری کمک می کند.

گزارشی از وضعیت طلاق در ایران

حلال منفور، سخت یا سهل

اجتماعی
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حسین راغفر :

سوداگراناجازهتصویبمالیات
برعایدیرانمیدهند

استاد اقتصاد دانشگاه الزهرا اظهار داشت: یکی از دلایل اصلی عدم تصویب مالیات بر 
عایدی سرمایه همین فساد است چون کسانی که از سوداگری و ساخت و سازها در بخش 

مسکن نفع می برند عملا مانع تصویب آن نیز می شوند. 
حسین راغفر مهمترین تاثیر فساد و گسترش آن در جامعه را تضعیف اعتماد مردم به 
نظام تصمیم گیری دانست و افزود: مهمترین سرمایه هر حکومتی اعتماد مردم است و 
وقتی که مردم فساد را احساس می کنند طبیعتاً از این موضوع رنج می برند. در کنار این 
موضوع انفعال دستگاه قضایی پیش از این در برخورد با فساد در مجموع اعتماد مردم 

نسبت به حاکمیت را کاهش می داد که این امر پرهزینه تر از هر موضوع دیگری بود.
هنوز برخوردی با فساد دانه درشت ها صورت نگرفته است 

وی ادامه داد: فساد همچنین پیامدهای اقتصادی مهمی نیز مانند رشد جرم، جنایت 
و ناامنی دارد و از سویی موجب فرار سرمایه از کشور می شود و تنها کسانی می توانند به 
فعالیت اقتصادی خود ادامه دهند که اقدام به پرداخت رشوه کنند. البته این رشوه به 
صورت مالیات عمل می کند و هزینه تولید را در مقایسه با رقبای خارجی افزایش می دهد، 
بنابراین مبارزه با فساد شرط لازم برای تحقق اقتصاد مقاومتی، رشد اقتصادی و فراهم 

شدن فضای مناسب برای کسب وکار است.
این اقتصاددان اقدامات اخیر در راستای مبارزه با فساد را امیدوارکننده اما بسیار ناکافی 
دانست و افزود: به نظرم هنوز برخورد با دانه درشت ها صورت نگرفته است و کسانی که 
امروزه اسامی آنها منتشر می شود تنها دستورات مقامات بالاتر را اجرا می کردند. متأسفانه 
بسیاری از مسئولان کشور در این فسادها شریک بوده اند و اگر قرار بر برخورد باشد باید با 
آنها نیز برخورد صورت بگیرد. آن موقع مردم و فعالین اقتصادی می توانند این اقدامات را 

جدی بگیرند و نسبت به آن امیدوار باشند.
راغفر تصریح کرد: متاسفانه فساد در کشور ما ساختاری است به این معنا که ساختارهای 
موجود تصمیم گیری خود موجب فساد هستند و حتی کسانی که در این سیستم باشند 
اما در فساد مشارکت نکنند خودبه خود از گردونه قدرت حذف می شوند. مادامی که این 
شیوه توزیع رانت منابع طبیعی در کشور که منشأ اصلی ثروت برای نزدیکان کانون قدرت 

است، اصلاح نشود بسیاری از مشکلات کشور بویژه فساد عقب نشینی نخواهند کرد.
منافع تولیدکنندگان ذبح می شود

استاد اقتصاد دانشگاه الزهرا در مورد راهکارهای پیشنهادی خود در راستای مبارزه 
با فساد گفت: اولین گام در این موضوع نجات مراکز قدرت از تسخیرشدگی است 
متاسفانه نظام دولت و پارلمان کشور عملا در خدمت صاحبان سرمایه است و بنابراین 
تمام سیاست های اتخاذ شده در راستای حفظ منافع آنها است نه مردم، بویژه آنکه در این 
میان منافع تولیدکنندگان ذبح شده است. از همین روی اصلاحات اساسی باید در نظام 

تصمیم گیری صورت بگیرد تا امکان مشارکت مردم نیز فراهم شود.
وی ادامه داد: گام دوم تغییر سیاست ها و نوع بینشی است که در سه دهه اخیر بر 
جامعه ما حاکم شده و آن سیاست های نئولیبرالی حاکم بر اقتصاد به اسم آزادسازی و 
خصوصی سازی است بطوریکه خود این خصوصی سازی ها یکی از دلایل اصلی رشد 
فساد در کشور بوده است. از همین روی این سیاست ها باید به نفع مردم تغییر جهت 
دهد تا نقش نهادهایی مانند بانک ها و نظام مالیاتی در راستای تولیدکنندگان بویژه 

تولیدکنندگان صنعتی باشد.
وی یادآور شد: سیاست های سه دهه اخیر منشأ بسیاری از نابسامانی ها بوده و فساد 
نیز محصول همین نگاه های سه دهه اخیر است که امروز نتایج آن را مشاهده می کنیم و 
تا زمانیکه این نگاه تغییر نکند و اصلاحات جدی صورت نگیرد صرفا با بازداشت چند نفر 

دخیل در فرایند فساد، موضوع خاتمه نمی یابد.
راغفر با تاکید بر نقش نظام مالیاتی در مبارزه با فساد گفت: نظام مالیاتی باید از 
فعالیت های سوداگرانه سکه، زمین و ارز مالیات گزاف اخذ کند تا بخشی از این منابع 
در قالب یارانه به سمت تولیدکنندگان حرکت کند. البته این یارانه ها باید بصورت مشروط 
پرداخت شود یعنی مانند حمایت از صنعت خودرو نباشد که مورد بیشترین حمایت ها در 
چهار دهه اخیر بوده بدون اینکه یک ماموریت خاص از آنها خواسته شود. بنابراین وقتی 
یارانه ای به یک بخش تخصیص می یابد باید نسبت به بهبود شاخص های خود مانند رشد 
اشتغال و بهره وری نیز مبادرت کند. این کارشناس اقتصادی خاطرنشان کرد: متأسفانه 
سیستمی بودن فساد در کشور باعث شده تا کسانی که تصمیمات اصلی و اساسی را 
می گیرند خود آلوده به منافع فساد شوند و به همین دلیل برخورد جدی با سفته بازی و 
سوداگری در بخش هایی مانند زمین و مسکن صورت ندهند. مثلا در روزهای اخیر خبر 
بازداشت معاون قوه قضائیه را شنیدیم که نشان دهنده مشارکت در فساد و منتفع شدن 
از آن است. راغفر اضافه کرد: مثلا یکی از دلایل اصلی عدم تصویب مالیات بر عایدی 
سرمایه همین فساد است چون کسانی که از سوداگری و ساخت و سازها در بخش 
مسکن نفع می برند عملا مانع تصویب آن نیز می شوند بطوریکه دلیل اصلی عدم تصویب 

این لایحه در سال 93 نیز نفوذ صاحبان منافع در مجلس بود.
  

بعضی اموال بانک ها خریدار ندارد

مشکلاتواگذاریداراییهایمازادبانکها
با وجود تاکید دولت بر واگذاری اموال و دارایی های مازاد بانک ها در مواردی یا خریداران 
پس از مدتی منصرف می شوند یا در جریان مزایده هیچ کس حاضر به تملک شرکت ها 

نیست.
علی لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی در نشست علنی سه شنبه 24 اردیبهشت 
ماه سال جاری و در صحن علنی مجلس پس از قرائت گزارش کمیسیون ویژه حمایت از 
تولید ملی و نظارت بر اجرای اصل 44 قانون اساسی در خصوص نحوه اجرای قانون رفع 
موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور در حوزه بازارهای مالی، این موضوع را 
اعلام و از عملکرد بهتر برخی بانک ها قدردانی کرد. با این حال بانک ها برای واگذاری 
دارایی های مازاد خود موانعی را پیش رو می بینند. به طور مثال در گزارشی که بانک ملی 
اعلام کرده عنوان شده با وجود واگذاری بیش از 59 هزار میلیارد ریال از سهام شرکت های 
تابعه و اموال مازاد این بانک، شمار زیادی از شرکت ها به دفعات متعدد از طریق مزایده 

عمومی به معرض فروش گذاشته شده اما خریداری برای آنها پیدا نشده است.
فولاد خوزستان برگشت خورد

در این گزارش آمده است: در سال 139۶ سهام شرکت ملی صنعتی فولاد خوزستان 
)رد دیونی دادستانی( واگذار و به دلیل مشکلات و بحران های کارگری، خریدار منصرف 
شد. در سال های 139۶ و 139۷ سهام شرکت سرمایه گذاری گروه توسعه ملی )وبانک( 
از طریق سازمان بورس و اوراق بهادار با قیمت پایه طبق گزارش کارشناسی عرضه شد، 
لیکن متقاضی خرید نداشت. غیر از شرکت های مذکور، شمار زیادی از شرکت ها به 
دفعات متعدد از طریق مزایده عمومی به معرض فروش گذاشته شد ولیکن خریداری 

برای آنها پیدا نگردید.
مزایده های جدید با اصلاح قیمت ها

اخیرا با تفویض اختیار هیات وزیران و ابلاغ آیین نامه جدید واگذاری توسط وزارت 
اقتصاد و دارایی، قیمت گذاری جدید همه شرکت ها، هلدینگ ها و از جمله گروه سرمایه 
گذاری در حال انجام است تا همه شرکت ها در هفته های آینده از طریق مزایده و بورس به 
معرض گذاشته شود. در پی تاکید مکرر دولت و نهادهای ناظر بر نظام بانکی، بانک ملی 
ایران به طور ویژه موضوع خروج از بنگاهداری را با تشکیل یک اداره کل با عنوان اداره 
کل مدیریت و فروش اموال تملیکی و مازاد پیگیری کرده است. تعداد زیادی از شرکت 
های زیرمجموعه بانک در زمره شرکت های ابزاری بوده و طبق بند 3 ماده 1 دستورالعمل 

سرمایه گذاری در اوراق بهادار بانک مرکزی صرفا فعالیت مرتبط بانکی انجام می دهند.
به گزارش ایسنا، همچنین هشت شرکت از شرکت های زیرمجموعه به موجب رد مال 
از بابت بدهی گروه امیرمنصور آریا علی رغم عدم تمایل بانک، توسط دادگاه محترم به 
بانک ملی ایران واگذار شده که به منظور جلوگیری از بروز بحران های کارگری و حفظ 
سطح اشتغال، بانک ناگزیر به تزریق منابع مالی به این شرکت ها از جمله شرکت گروه 
ملی صنعتی فولاد ایران شده است.  با این حال بانک ملی ایران در راستای عمل به قانون 
رفع موانع تولید و ارتقای نظام مالی کشور و همچنین همراهی با سیاست های کلان 
دولت جمهوری اسلامی ایران، خود را مکلف به واگذاری تمام سرمایه گذاری ها به جز 
شرکت های ابزاری می داند به نحوی که از زمان ابلاغ قانون مذکور، اقدام به واگذاری 
بیش از 59 هزار میلیارد ریال از سهام شرکت های تابعه و اموال مازاد کرده است. این بانک 
همچنین برای واگذاری و فروش سهام سایر شرکت ها تمامی اقدامات لازم از جمله انتشار 

فراخوان عمومی فروش، برگزاری مزایده و... را انجام داده است.

معاون رئیس جمهوری:

شبکهریلیباعثرونقتولیدمیشود
 معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور گفت: ارتباط از 

طریق شبکه ریلی و طرح های عمرانی و زیربنایی، رونق تولید در کشور را به همراه دارد. 
به چهارمحال و  پایان سفر یک روزه خود  نوبخت شامگاه پنجشنبه در  محمدباقر 
بختیاری در جمع خبرنگاران استان تاکید کرد: کرمانشاه، همدان،  آذربایجان غربی و 
گیلان در 2 سال گذشته به شبکه ریلی کشور متصل شدند و تا چند ماه دیگر اتصال 

استان آذربایجان شرقی از مسیر میانه به بستان آباد به شبکه ریلی کشور برقرار می شود.
نوبخت تصریح کرد: دولت برای اتصال شهرکرد به مسیر ریلی اصفهان تلاش خود را با 
جدیت انجام می دهد. وی یادآور شد: تکمیل  بزرگراه شهرکرد – بروجن – لردگان – خوزستان 
و اختصاص 10 میلیارد ریال برای آزادسازی قطعات باقیمانده این طرح و بهره برداری از 
آن تا 3 ماه دیگر از مصوبات این سفر محسوب می شود. معاون رئیس جمهوری و رئیس 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور در بخش دیگری از سخنان خود اظهار داشت: 
تامین مالی برای اجرای طرح های مرتبط با آب در چهارمحال و بختیاری صورت گرفت.
وی گفت: بخشی از اهداف رونق تولید در بخش های مختلف را می توان از طریق توسعه 
واحدهای صنعتی و کشاورزی انجام داد. نوبخت تاکید کرد: به همین منظور می توان 
بهره برداری از خط تولید خوراک میگو در واحد تولیدی خوراک آبزیان شهرکرد را جزو این 

واحدهای موثر دانست.

اقتصادی

استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی اظهار داشت: نکته کلیدی در مبارزه با فساد 
آن است که نظام تصمیم گیری نامحرم پنداری مردم را کنار بگذارد چون بسیاری از 
فسادهای مربوط به نامحرم انگاری مردم در دانستن داده ها است. از همین روی از تمام 
مسئولین و بویژه نمایندگان درخواست دارم جنبش محرم تلقی کردن مردم را در دستور 

کار قرار دهند. 
فرشاد مومنی در نشست هفتگی موسسه دین و اقتصاد در واکاوی فساد گفت: وقتی 
در جامعه ای یک پدیده ناهنجار گسترش غیرعادی دارد و در عین حال تلاش های 
صورت گرفته برای مقابله با آن عموماً نافرجام می ماند و حتی بعضاً به ضد خوش تبدیل 
می شود، سه حالت را می توان در نظر گرفت. نخست آنکه این نافرجامی کوشش ها، 
ریشه در فهم روش مند نظام تصمیم گیری از منشاهای اصلی مسئله دارد. دوم آنکه، 
استمرار این مناسبات دربردارنده منافع برای بخش بزرگی از ساختار قدرت دارد و دلیل 
سوم هم به نوعی ترکیب این دو مورد است یعنی هم در فهم عالمانه موضوع مشکل داریم 

و هم به واسطه عدم یکپارچگی در ساختار قدرت، عده ای از آن سود می برند.
 وی ادامه داد: بنابراین در چنین شرایطی، گام نخست فهم روشمند از مسئله است. 
وقتی ما به این جمع بندی برسیم که فساد یک پدیده چندبعدی است پس هر توصیه  یا 
راهکاری تک  ساحتی و تک بعدی که به وجوه دیگر توجه نکند محکوم به شکست است 
و همچنین هر رویکردی که با یک ابزار به مبارزه بپردازد باز هم محکوم به شکست است.

 فساد نشانه بحران اعتماد است
 این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه فساد یک نشانه است که باید دلالت های آن را 
شناسایی کرد، افرود: تمام مطالعاتی که از زاویه سیاسی صورت گرفته، نشان می دهد 
که  به هر اندازه مشروعیت نظام های سیاسی افزایش یابد فساد نیز کاهش خواهد یافت. 
باید توجه داشت که تزلزل در مشروعیت خود از دل بحران مشارکت بیرون می آید. از 

جنبه اجتماعی هم فساد نشانه بحران اعتماد است، از همین روی باید عناصر کلیدی 
تشدیدکننده بحران بی اعتمادی را زیر ذره بین قرار دهیم.

 مومنی اضافه کرد: از نظر اقتصادی هم شاید جامع ترین نگاه را خانم »سوزان رز 
اکرمن« به موضوع داشته اند و مطالعاتی که در سطح جهان در زمینه فساد داشته و از 
منظر رابطه فساد و توسعه ناگزیر نگاه بین رشته ای و فرا رشته ای به موضوع داشته است. 
خوشبختانه کتاب جامع ایشان به نام »فساد و دولت« به فارسی نیز ترجمه شده است 
که در آن فساد گسترده نشان دهنده ناتوانی فراگیر نظم اجتماعی و ساختار قدرت در  
بهره برداری از انگیزه های نفع شخصی در جهت مقاصد تولید است. البته در این جا 
منظور از تولید صرفاً تولید اقتصادی نیست یعنی اگر خلاقیت های هنری و اندیشه ای را 

هم با محدودیت روبه رو کنیم به سمت فساد کشیده خواهند شد. 
پنج کانون فساد کدامند؟ 

رییس موسسه دین و اقتصاد کانون های گسترش و تعمیق فساد در ایران را پنج 
مورد دانست و افزود: اگر بپذیریم که از نظر اجرایی و عملیاتی، فساد معلول مناسبات 
غیرشفاف است باید در پنج کانون برنامه شفاف سازی تعریف کنیم. کانون نخست 
دلارهای نفتی است که در پنجاه سال اخیر توزیع غیرشفاف و غیربرنامه ای آن بزرگترین 

کانون رانت و فساد در ایران بوده است.
 با صادرات غیرنفتی خود را فریب می دهیم

وی ادامه داد: کانون دوم اشاره به دلارهای غیرنفتی دارد و مایع شگفتی است که نظام 
تصمیم گیری که ادای برنامه ریزی را درمی آورد اما به این موضوع توجه نمی کند که تقریباً 
در چهل سال اخیر تمام مطالعات در زمینه صادرات غیرنفتی نشان می دهد که بالغ 
بر 95 درصد اقلام صادرات غیرنفتی به گونه ای است که هزینه ارزی صرف شده برای 
تولید آن بیشتر از درآمد ارزی آن بوده است یعنی ما با صادرات غیرنفتی خود را فریب 

می دهیم.
 مناقصه های دولتی به عنوان یکی از کانون های فساد است

مومنی کانون سوم گسترش و تعمیق فساد را  عدم شفافیت در نحوه تخصیص 
اعتبارات بانکی دانست و افزود: متأسفانه در مورد نقش بانکداری خصوصی در گسترش 
فساد و تعمیق آن بحث های بایسته صورت نمی گیرد. البته این فساد ذینفعانی دارد که 
از طریق مافیای رسانه ای نظام تصمیم گیری را در تشخیص اولویت ها سردرگم می کند. 
کانون چهارم، مناقصه های دولتی است بطوریکه که در پنجاه سال اخیر مناقصات 

دولتی سالانه معادل 15 درصد تولید ناخالص داخلی بود.
شفاف سازی در کانون های فساد 7۵ درصد آن را منتفی می کند

وی تصریح کرد: پنجمین کانون مربوط به نظام گمرکات کشور است که هم در نحوه 
اجرا و عملیات و هم در قاعده گذاری ماجرا های تکان دهنده دارد. آقای احسان سلطانی 
چند سال پیش در این مورد مطالعاتی داشته است و با روش بسیار ساده داده های 
تجارت ایران با چهار کشور عمده طرف تجاری یعنی چین، امارات، هند و ترکیه را تطبیق 
داده است که براساس آن تنها در دوره 1380 تا 1389 در بررسی تطبیقی داده های 
تجاری ایران و امارات با نرخ دلار آن زمان، تقریبا 400 هزار میلیارد تومان رانت وجود 
داشت. بنابراین براساس برآوردهای ما اگر در پنج مورد شفافیت و نظارت های تخصصی 
امکانپذیر باشد بیش از ۷5 زمینه های فساد منتفی می شود و پرسش این است که چرا 
در این زمینه تلاش بایسته صورت نمی گیرد؟  این کارشناس اقتصادی یادآور شد: در 
دوره ای که رییس جمهور وقت جامعه ایران را به آینده امیدوار کرده بود، بنده در یک 
صحبت عمومی به ایشان گفتم که جامعه ایران تاب اقدامات رادیکال را ندارد، بنده 
نمی گوییم که شما مناسبات رانتی را تماما قطع کنید بلکه مناسبات رانتی را شفاف 
کنید و اگر این کار را انجام دهید بنده تضمین می دهم که بیش از 50 درصد فساد و 

رانت جویی فروکش خواهد کرد.
 چه کسانی از استمرار انتشار نحوه تخصیص دلارهای متضرر می شوند؟

مومنی خاطرنشان کرد: وقتی در دولت آقای روحانی بحران فاجعه آمیز پی درپی نرخ 
ارز اتفاق افتاد یک فشار اجتماعی موجب شد برشی کوتاه از نحوه تخصیص دلارهای 
نفتی ارایه شود. اما پرسش این است که چه کسانی از استمرار انتشار این داده ها متضرر 
می شوند؟ چرا نهادهای نظارتی به توقف انتشار این داده ها اعتراض نمی کنند؟ البته در 
این موضوع پای جامعه مدنی نیز باز می شود و جامعه مدنی باید به این بلوغ رسیده باشد 
که استمرار مناسبات مبتنی بر فساد همه را آلوده خواهد کرد و این مناسبات از طریق 

فقرزایی حیثیت همه را تحت تاثیر قرار خواهد داد.
عدم تامین مایحتاج زندگی حتی با دلار 3۵00 تومانی

مومنی تصریح کرد: در سال گذشته در راستای مطامع رانتی نابرابرساز یک جهش 
بزرگ در نرخ ارز اتفاق افتاد، در حال حاضر دولت محترم دل خوش کرده است که در 
اندازه نزدیک به سقف افزایش نرخ ارز، نرخ را تثبیت کرده است در حالیکه در نامه دوم 
اقتصاددانان اشاره شده بود که به اعتبار جهش های بی سابقه در موجودی انبار، بخش 

بزرگی از جمعیت با پایه دلار 3500 تومانی نیز قادر به تأمین مایحتاج نیست.
 وی افزود: این غم انگیز است که دولت خود ادعا دارد که قادر به بازگرداندن نرخ دلار 
به قبل از افزایش قیمت است و اما عمل نمی کند، از سویی در بودجه عمومی حمایت از 
فقرا را افزایش می دهد. ممکن است بگوییم که یک مهار نسبی در قیمت دلار در مقایسه 
با پارسال یک موفقیت محسوب می شود اما اگر این موفقیت باعث شود تا رانت توزیع 
شده چند صد میلیاردی در فاصله نرخ 3500 تومانی تا 20 هزار تومانی به رسمیت 

شناخته شود آنگاه این ثبات نیز ناپایدار خواهد بود.
 نظام تصمیم گیری نامحرم پنداری مردم را کنار بگذارد

این اقتصاددان خطاب به مسئولین کشور گفت: نکته کلیدی در مبارزه با فساد 
آن است که نظام تصمیم گیری نامحرم پنداری مردم را کنار بگذارد چون بسیاری از 
فسادهای مربوط به نامحرم انگاری مردم در دانستن داده ها است. از همین روی از تمام 
مسئولین و بویژه نمایندگان درخواست دارم جنبش محرم تلقی کردن را در دستور کار 

قرار دهند.

فرشاد مومنی :

با صادرات غیرنفتی خود را فریب می دهیم

رئیس سازمان برنامه و بودجه  استانقم گفت: نرخ تورم مناطق شهری در قم در پایان تیرماه 34 درصد بوده درحالی که مقدار کشوری این 
شاخص 39.8 درصد برآورد شده است.  محمود نوربخش روز پنجشنبه در گفت وگو با خبرنگاران بیان کرد:  همچنین نرخ تورم سالانه مناطق 
شهری استان قم در پایان سال 9۷ نیز معادل 22.3 درصد بوده است که ازلحاظ پایین بودن این نرخ،  استان قم در جایگاه بیست و نهم بین 
سایر استان های کشور قرار گرفت. وی در بخش دیگری از سخنان خود با تشریح موقعیت استان قم گفت:  این استان با داشتن هفت دهم 
درصد مساحت کشور،  کوچک ترین استان ایران به لحاظ مساحت است. وی ادامه داد:  برآورد جمعیت استان در سال 98،  حدود یک میلیون و 
3۷3 هزار تن است که معادل یک و ۶5 درصد جمعیت کل کشور بوده و این استان ازنظر جمعیتی در جایگاه بیستم در بین استان های کشور  
قرار دارد. نوربخش گفت:  نرخ بیکاری استان قم در پایان سال گذشته، 10 و هشت دهم درصد بوده است که نسبت به سال قبل از آن تغییر 
محسوسی نشان نمی دهد. وی افزود:  درآمد عمومی استان در پایان سال 9۷ حدود ۶ هزار و ۷۶۶ میلیارد ریال بوده که نسبت به سال 9۶ حدود 

هفت درصد افزایش داشته است.
 وی ادامه داد: برای استان قم حدود 2 هزار و 500 میلیارد ریال اعتبار دولتی اختصاص در نظر گرفته شد که حدود نیمی از آن تخصیص 
یافت،  همچنین 2هزار و ۶50 میلیارد ریال نیز از محل تملک دارایی برای استان به عنوان اعتبار سرمایه ای در کنار سایر فرصت های قانونی 
جذب اعتبارات ملی و استانی که جذب حداکثری آن موردتوجه است، لحاظ شد. رئیس سازمان برنامه وبودجه استان قم با اشاره به تمهیدات 
دولت برای مشارکت بخش خصوصی در فرآیندهای توسعه ای گفت: بر همین اساس ۶ هزار و 430 میلیارد ریال از محل مشارکت عمومی و 
خصوصی برای استان در نظر گرفته شد. نوربخش در بخش دیگری از سخنان خود نیز گفت: در ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان از 
نگاه برنامه محوری 3۶ طرح به عنوان طرح های شاخص موردتوجه قرار گرفت که 20 مورد آن به عنوان طرح های ملی دنبال می شود. وی بیان 
کرد:  در تخصیص اعتبارات ملاک های بسیاری موردتوجه قرار می گیرد که یکی از مهم ترین آن ها سطح منفعت طرح ها در خدمت رسانی بیشتر 

به مردم است.

 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: احداث بازارچه مستقیم عرضه محصولات به زودی با تامین زیرساخت 
های لازم در منطقه محروم نشین نیروگاه احداث می شود.  محمود سیجانی پنجشنبه در دیدار مردمی مسئولان استان 
قم با اهالی منطقه نیروگاه در بقعه امامزاده سید معصوم)ع( افزود: ایجاد بازارچه عرضه مستقیم کالا و محصولات از 
دغدغه های اصلی مردم این منطقه است. وی اضافه کرد: روند احداث و راه اندازی بازارچه عرضه مستقیم کالا در 
منطقه نیروگاه به زودی در جلسات تنظیم بازار استان بررسی خواهد شد. وی گفت: برای پیگیری و شکایت های بازرسی 
های حوزه اصناف نیز به زودی واحدی مستقل در منطقه سید معصوم)ع( فعال می شود شهردار منطقه ۶ قم نیز دراین 
دیدار بیان کرد: مناطق ۶ و 2 شهر قم از مناطق محروم و کم تر برخودار قم بوده که بالغ بر نیمی از مردم استان نیز ساکن  

2 منطقه هستند. 
علی حاتمی گفت: سال  گذشته 300 هزار تن آسفالت در سطح شهر قم توزیع شدکه بیش از 40 هزار تن از آن در 
منطقه ۶ بود. وی با اشاره به مشکل کمبود زیرساخت های و سرانه های اجتماعی خاطرنشان کرد: زیرساخت های 
شهری در این 2 منطقه نسبت به مناطق دیگر کم تر است. حاتمی اظهار داشت: سالانه بیش از 150 میلیارد تومان 
اعتبار مورد نیاز برای پیشبرد مباحث سرمایه ای و هزینه ای در مناطق 2 و ۶ مورد نیاز است. وی تاکید کرد: بهسازی بلوار 
حضرت معصومه در باند برگشت، احداث بوستان شاهد، تکمیل سوله ورزشی منطقه ۶ و زیرسازی و آسفالت خیابان 
گلشن از پروژه های این منطقه همزمان با هفته دولت است. وی اضافه کرد: روکش آسفالت میدان توحید حدفاصل 
میدان امینی بیات تا میدان نبوت، تکمیل رمپ لوپ های میدان معصومیه تا کمربندی و بهسازی و ساماندهی بلوار 
شهید تهرانی مقدم نیز در این هفته انجام می شود وی خاطرنشان کرد: بودجه عمرانی مصوب سال 98 شهرداری 

منطقه ۶، 442 میلیارد ریال در قالب 9 برنامه اصلی تصویب شده است.

 رئیس سازمان برنامه و بودجه  استان قم :

نرختورمدرقمپایینترازمیانگینکشوراست
رئیس سازمان صمت  استان قم: 

بازارچهعرضهمستقیمکالادرمنطقهنیروگاهقمایجادمیشود

در شرایطی که بازار مسکن رشد قیمت 91.5 درصدی طی یک سال گذشته را تجربه 
کرده، دولت به منظور تعادل بخشی و رونق بخش مسکن، عملیات اجرایی ساخت 400 

هزار واحد مسکونی را در دستور کار قرار داده است.
بازار مسکن طی یک سال گذشته روزهای پرنوسانی را گذرانده است؛ دوره ای که حتی 

بنا به گزارش های رسمی دولت، به افزایش 91.5 درصدی قیمت مسکن منتهی شد.
گزارش تحولات بازار مسکن شهر تهران مربوط به تیرماه 1398 بیانگر آن است که 
متوسط قیمت خرید و فروش یک مترمربع زیربنای واحد مسکونی معامله شده از طریق 
بنگاه های معاملات ملکی شهر تهران 13.3 میلیون تومان بود که نسبت به ماه قبل و ماه 

مشابه سال قبل به ترتیب 0.4 و 91.5 درصد افزایش نشان می دهد.
افزایش 91.5 درصدی قیمت مسکن در حالی طی یک سال گذشته رخ داده که این 
امر، به سرعت اثر خود را روی خرید و فروش ملک گذاشته است. بنا به گزارش بانک 
مرکزی، تعداد معاملات آپارتمان های مسکونی شهر تهران در تیرماه سال 1398، به 4.8 
هزار واحد مسکونی رسید که نسبت به ماه مشابه سال قبل ۶4.۶ درصد کاهش را نشان 

می دهد. افت معاملات مسکن، عمق رکود در بازار مسکن را تایید می کند.
در حال حاضر از یک سمت، قدرت خرید متقاضیان مصرفی مسکن که مهم ترین عامل 
رونق بخشی به معاملات در تمام دوره ها هستند، به پایین ترین حد ممکن رسیده و توان 
خرید با قیمت های به اوج رسیده فعلی در بازار مسکن را ندارند و هیچ عاملی که بتواند 
در کوتاه مدت قدرت خرید آنها را تقویت کند نیز وجود ندارد. از سوی دیگر، سفته بازان نیز 
به دلیل این که خریداران مصرفی بازار را ترک کرده اند، از بازار خارج شده اند.   مشاهدات 
حاکی از این است که تعداد متقاضیان سرمایه ای مسکن هم در محدوده بازار مسکن 
شهر تهران به شدت کاهش یافته است. مجموعه این عوامل، به ویژه کاهش قدرت خرید 
متقاضیان مصرفی و کاهش انگیزه متقاضیان غیرمصرفی مسکن را می توان به عنوان 

منشا اصلی عمیق تر شدن رکود بازار معاملات مسکن معرفی کرد.
اقدام ملی برای تعادل بازار مسکن

در این شرایط، به منظور رونق و تعادل بخشی به بازار مسکن به عنوان یکی از بازارهای 
مهم در ایجاد فرصت های شغلی و به تحرک واداشتن سایر بخش های اقتصادی کشور، در 
برنامه تقدیمی وزارت راه و شهرسازی در دی ماه 139۷ به رییس جمهور، مقرر شد ظرف 
مدت سه سال عملیات اجرایی ساخت تعداد 400 هزار واحد مسکونی با هدایت و راهبری 
مجموعه وزارت راه و شهرسازی آغاز شود. با توجه به ظرفیت های موجود در شهرهای 
جدید و نیز در راستای اجرای اصول 31 و 43 قانون اساسی که وظیفه تامین مسکن 
آحاد جامعه به خصوص گروه های نیازمند را برعهده دولت نهاده، شرکت عمران شهرهای 
جدید نیز مانند سایر بخش های مربوطه احداث واحدهای مسکونی را در دستور کار خود 
قرار داده و مشمول این طرح شد. در این راستا از مجموعه 400 هزار واحد تکلیفی، سهم 
شرکت عمران شهرهای جدید 200 هزار واحد، سهم شرکت بازآفرینی شهری ایران 100 

هزار واحد و سهم بنیاد مسکن 100 هزار واحد اعلام و در دستور کار قرار گرفت.
با توجه به گزارش های ارائه شده شرکت عمران شهرهای جدید تا کنون عملیات اجرایی 
حدود ۶0 هزار واحد از این برنامه را در شهرهای گوناگون آغاز کرده که هرکدام در مراحل 

پیشرفت فیزیکی مختلفی قرار دارند.
تعداد 150 هزار واحد  راستا عملیات اجرایی  این  انجام شده در  برنامه ریزی  طبق 
مسکونی متعلق به برنامه مذکور نیز در هفته آینده با حضور رئیس جمهور آغاز و در 
دست اقدام قرار خواهد گرفت که شهرهای جدید دارای سهمی حدودا 20 هزار واحدی 
در آن خواهد بود. شهرهای جدید با آغاز این 20 هزار واحد در شهرهای پرند، پردیس، 
فولادشهر، بهارستان، گلبهار، صدرا، سهند، امیرکبیر و هشتگرد، عملیات اجرایی احداث 

حدودا 80 هزار واحد را به طور رسمی از زمان ابتدای برنامه آغاز و در دستور کار دارد.
به گزارش شرکت عمران شهرهای جدید، با توجه به اطلاعات ارسالی از شهرهای جدید 

حاضر در این برنامه شهر جدید فولادشهر با هفت هزار و 134 واحد، شهر جدید پرند با 
چهار هزار و 448 واحد، شهر جدید گلبهار با دو هزار و ۷۶2 واحد، شهر جدید سهند با 
یک هزار و 54۷ واحد، شهر جدید صدرا با یک هزار و 49۷ واحد، شهر جدید امیرکبیر با 
800 واحد، شهر جدید هشتگرد با 520 واحد و شهر جدید پردیس با 150 واحد به ترتیب 

بیشترین پروژه را در این افتتاح در بر خواهند داشت.
گشایش در عرضه و تولید مسکن

محمد اسلامی، وزیر راه و شهرسازی چندی پیش در صحن علنی مجلس در تشریح 
طرح ملی مسکن عنوان کرد: »در بحث ساماندهی به مسکن از بدو ورود به وزارت راه و 
شهرسازی، مهم ترین اقدامی که انجام شد، روان سازی و ایجاد گشایش در عرضه و تولید 
مسکن بود؛ به گونه ای که بتوانیم تولید مسکن را به جریان پایدار تبدیل کرده و در جهت 
پاسخ گویی به نیاز واقعی جامعه، اعتمادسازی لازم را بین توسعه دهندگان، انبوه سازان و 
مردم ایجاد کنیم. وزیر راه و شهرسازی، مهمترین دغدغه وزارت راه و شهرسازی را در حوزه 
مسکن، مساعد و هموار کردن شرایط برای خانه دار شدن خانه اولی ها عنوان کرد و گفت: 
»در بدو ورود تکمیل مسکن مهرهای نیمه تمام را در دستور کار قرار دادیم که به یاری 
حق تعالی این مهم به جز مواردی که دارای مسائل حقوقی و قضایی هستند در دستور 
کار قرار دارد.« وی، برنامه تولید 400 هزار واحد مسکونی را برای سال های 98 و 99 در 
کنار تکمیل مسکن مهر، از برنامه هایی عنوان کرد که براساس آمار واقعی از نیاز به مسکن 
در کشور وجود دارد. اسلامی تصریح کرد: »نرخ نیاز به مسکن بر اساس شاخص های 
مختلفی ارزیابی می شود که یکی از آنها تعداد ازدواج های صورت گرفته است. براساس 
آمار، ازدواج های ثبت شده در سال 9۷، 533 هزار فقره ازدواج بوده است. اگر فرض بر 
این باشد که 20 درصد از تعداد ازدواج های صورت گرفته جزو خانوارده هایی هستند که 
به نوعی دارای تمکن مالی برای خانه دار کردن فرزندان تازه ازدواج کرده خود هستند، به 
طور طبیعی باید برای 80 درصد برنامه ریزی داشته باشیم.« وزیر راه و شهرسازی در بحث 
توانمندسازی برای ساخت، توانمندسازی را در تامین زمین و حمایت از سازندگان عنوان 
کرد و افزود: »در بحث توانمندسازی برای ساخت در دو محور گام برداشتیم که نخستین 
محور آن زمین بوده است. در تلاش هستیم با ایجاد گشایش در مسیر هموار کردن ارائه 
جواز ساخت به کسانی که تولید مسکن می کنند عرصه را برای فعالیت سازندگان فراهم 
کنیم. این اقدام هم در شهرهای جدید و هم در سایر شهرها به صورت یک تکلیف به 
واحدهای استانی ابلاغ شده و در همین راستا، سازمان ملی زمین و  مسکن ماموریت 

یافته است تا در جهت پشتیبانی از آنها در عرصه زمین، اقدام کند.«
اسلامی، از دیگر اقدامات را برای طرح اقدام ملی و رونق تولید مسکن، تسهیلات عنوان 
کرد و گفت: »با هماهنگی هایی که در شورای پول و اعتبار انجام شد، منابع موردنیاز در 

اختیار سازندگان قرار می گیرد و این منابع قابل واگذاری به خریدار نیز هست.«
وی عنوان کرد: »با تدابیری که ریاست بانک مرکزی دارد، باید بتوانیم حجم منابع 
مالی را برای ساخت وساز که در سال 9۷، 100 هزار میلیاردتومان بوده و بانک ها به 
حوزه مسکن و ساختمان تخصیص دادند، درسال جاری، افزایش دهیم. باید 100 هزار 
میلیاردتومان را به عنوان یک قاعده برای اجرای طرح ملی تولید مسکن، سالانه به این 

طرح اختصاص دهیم تا بتوانیم ۶0 درصد مبلغ ساخت را به این شیوه، تامین کنیم.«
عضو کابینه دولت دوازدهم تاکید کرد: »طرح اقدام ملی مسکن هم در بحث زمین، 
هم در بحث مجوزها و هم در بحث تسهیلات پشتیبان، زنجیره کاملی است که توسط 
شهرهای جدید، سازمان ملی زمین و مسکن و همچنین بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در 
دست اجرا قرار گرفته و در بسیاری از شهرها، برنامه آن شروع شده یا زمین آن تامین شده 

است و یا در حال تهیه نقشه هستند تا بتوانند پروژه های خود را آغاز کنند.
آغاز ثبت نام طرح ملی مسکن از شهریور

جواد حق شناس، معاون مسکن شهری بنیاد مسکن انقلاب اسلامی درباره طرح ملی 

مسکن گفت: »دولت 400 هزار واحد مسکونی برای تامین مسکن اقشار ضعیف را در 
دستور کار قرار داده که از این تعداد ساخت 100 هزار واحد آن بر عهده بنیاد مسکن 
است.« حق شناس با اشاره به اینکه تفاوت طرح اقدام ملی مسکن با مسکن مهر در این 
است که قبل از ساخت واحدهای مسکونی، تقاضا برای ساخت مدنظر است، عنوان کرد: 
»از تجربه مسکن مهر در این طرح استفاده کردیم و قبل از ساخت واحدهای مسکونی 
اقدام به شناسایی مکان های دارای تقاضا کردیم؛ به طوری که تقاضا شناسایی شده 
است.« وی ادامه داد: »سامانه مراحل پایانی را طی می کند. در اوایل شهریور ثبت نام 
به صورت آزمایشی از شهر کرمان آغاز می شود. بعد از 10 روز استان های دیگر به آن اضافه 
می شود، و بعد از ثبت نام اولیه متقاضیان، پایش افراد کمتر از یک  ماه صورت می گیرد.«

معاون مسکن شهری بنیاد مسکن تصریح کرد: »افرادی که واجد شراط هستند، 
می توانند در سامانه ثبت نام کنند؛ البته متقاضیان نیز به دو دسته افراد دارای زمین و افراد 
فاقد زمین تقسیم بندی شده اند. افرادی که دارای زمین هستند، تسهیلات ساخت و 
مجوز برای ساخت در اختیار آن ها قرار می گیرد و برای افراد فاقد زمین از اراضی دولتی که 
در اختیار این طرح است استفاده می شود، به طوری که با سازندگان وارد مذاکره می شویم 
و تا حدودی بر سر قیمت تمام شده به توافق می رسیم و در سامانه قیمت ها بسته به نوع 
پروژه درج خواهد شد.« وی ادامه داد: »یکی دیگر از امتیازات این طرح این است که در 
تامین خدمات زیر ساخت و روساخت هیچ مشکلی وجود ندارد، زیرا به دلیل تقاضا محور 

بودن پروژه ها سریع ساخته شده و در اختیار متقاضیان قرار می گیرد.«
معاون بنیاد مسکن انقلاب اسلامی درباره تسهیلات ارائه شده به این طرح گفت: »با 
توجه به توافقاتی که با بانک مسکن صورت گرفته است متوسط تسهیلات تا ۷5 میلیون 
تومان با سود 18 درصد است، این تسهیلات نیاز به سپرده گذاری ندارد و تاسقف 100 
میلیون تومان نیز می رسد، البته بانک مسکن در کنار این تسهیلات، تسهیلات جعاله نیز 
پرداخت می کند.« وی ادامه داد: »تسهیلات ۷5 میلیون تومانی یا به صورت تسهیلات 
خرید به خریدار پرداخت می شود یا اینکه تسهیلات به انبوه سازان پرداخت می شود و 

انبوه سازان می توانند این تسهیلات را انتقال دهند.«
حق شناس متذکر شد: »متقاضیان باید در زمان اولیه هزینه جزئی پرداخت کنند و بعد 
از تایید نهایی وضعیت متقاضیان باید 30 تا 50 میلیون تومان در بانک مسکن سپرده 
گذاری کنند. دو دهک اول مانند اقشار کم درآمد که شامل افراد تحت پوشش کمیته 

امداد و سازمان بهزیستی هستند نیازی به آورده اولیه ندارند.«
معاون مسکن شهری بنیاد مسکن انقلاب اسلامی عنوان کرد: »افرادی که زمین در 
اختیار دارند، به صورت انفرادی اقدام به ساخت می کنند. شرایط برای آن ها فراهم است 
و تسهیلات به آن ها ارائه می شود، اما در ساخت گروهی از انبوه سازان گروهی دارای 

صلاحیت استفاده می شود.«
رونق مسکن در شهرهای جدید

اعتقاد  نیز  جدید  شهرهای  عمران  شرکت  مدیرعامل  طاهرخانی،  حبیب الله 
جدید  شهرهای  رونق  در  مسکن  عرضه  و  تولید  ملی  اقدام  برنامه  »اجرای  دارد: 
تاثیر چشمگیری داشته است.« وی با تاکید بر ضرورت ایجاد هماهنگی های لازم و 
تسریع در پیشبرد برنامه اقدام ملی تولید و عرضه مسکن در شهرهای جدید استان، 
بیان کرد: »بدون شک اجرای این پروژه و اسکان مردم به خصوص از قشر متوسط 
اجتماعی کشور در این مناطق موجب رونق یافتن شهرها و در نهایت توانمندسازی 
شهرداری ها می شود، امری که برای ما نیز در اجرای این طرح حائز اهمیت خواهد 
بود.« طاهرخانی عنوان کرد: »به طور قطع تسهیل اجرای پروژه های مسکونی برنامه 
اقدام ملی از سوی شهرداری باعث ترغیب سرمایه گذاران شده و نتایج مثبت آن به خود 
شهرداری بازخواهد گشت، از این رو انتظار داریم تا نهایت همکاری را با وزارت راه و 

شهرسازی در پیشبرد پروژه ها داشته باشند.«

گام تازه دولت برای ساخت 400 هزار واحد مسکونی

ارزانیمسکندرراهاست؟
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مهدی تاج:

دربازیهایملیپذیرایبانوان
خواهیمبود

ورزشی6

پس از آنکه محمدرضا داورزنی از فراهم شدن امکان حضور بانوان تماشاگر در بازی های 
ملی در استادیوم آزادی سخن گفته بود، رییس فدراسیون فوتبال نیز در این باره گفت: در 

بازی های تیم ملی از بانوان در ورزشگاه آزادی پذیرایی خواهیم کرد.
مهدی تاج در آیین اهدا جام و مدال به قهرمان و نایب قهرمان لیگ دسته یک فوتبال 
بانوان کشور در خوزستان، اظهارکرد: برای بانوان تجربه خوبی در فوتبال و فوتسال داریم. 

تیم فوتسال ایران قهرمان آسیا است و فوتبال ساحلی مان نیز جزو خوب ها است.
وی با بیان این که برای بازی های تیم ملی نیز از بانوان در ورزشگاه آزادی پذیرایی خواهیم 
کرد، عنوان کرد: فوتبال بانوان را هم جدی گرفتیم، البته در آغاز راه هستیم و کارهای بسیار 

مثبتی در حال انجام است، ضمن این که لیگ پویایی هم داریم.
رییس فدراسیون فوتبال هم چنین در ادامه گفت: باید یک کار جدی، محکم و پویا برای 
فوتبال بانوان انجام داد که خدا را شکر ارزیابی مثبتی از روند فوتبال بانوان دارم و این روند 
جهشی است. وی با تبریک به تیم آویسا خوزستان بابت قهرمانی در لیگ یک فوتبال بانوان 
و صعود به لیگ برتر، خاطرنشان کرد: خوزستان در لیگ برتر، لیگ یک و دسته دو آقایان 

هم به ترتیب سه، یک و دو تیم دارد و اکنون نیز در لیگ برتر بانوان صاحب نماینده شد.
تاج در پایان نیز با تبریک به البرز برای صعود به لیگ برتر، گفت: البرز برای اولین بار در 

تاریخ فوتبال بانوان کشور است که به لیگ برتر راه پیدا می کند و این مایه خرسندی است.

علیرضا دبیر:

وضعیتکُشتیقرمزاست

رئیس فدراسیون کشتی با بیان اینکه حسابرس این فدراسیون بدهی 50 میلیاردی را 
گزارش نکرده است، گفت: در جلسه با وزیر این موضوع را مطرح کردم؛ دولت و مجلس 

باید به این قضیه ورود کنند.
علیرضا دبیر با حضور در برنامه تلویزیونی »رکورد« به برخی از مشکلات فدراسیون 
کشتی اشاره کرد و گفت: کشتی وضعیت خوبی ندارد و نزدیک به 8 میلیارد حقوق و 

دستمزد کارمندان و مربیان باقی مانده و این شرایط اصلا خوب نیست.
رئیس فدراسیون کشتی با اشاره به بدهی این فدراسیون نیز گفت: در جلسه ای که 
با وزیر ورزش داشتم بدهی 50 میلیاردی فدراسیون را به او اطلاع دادم. حسابرس 
فدراسیون را احضار کردم و از او درباره این بدهی ها سوال پرسیدم که چرا این بدهی 
را گزارش نکرده است. هم فدراسیون و هم وزارت ورزش می توانیم از این فرد شکایت 

کنیم.
وی تاکید کرد: حسابرس زمانی که با این سوالات مواجه شد اعلام کرد اطلاعی از این 
بدهی نداشته و آن را رویت نکرده است. مدارک جدید را به او دادم. 12 شهریور نیز مجمع 
فوق العاده برگزار خواهیم کرد. به تمام بزرگان کشتی پیام ارسال و اعلام وضعیت قرمز 
کردم. زمانی که به بحران برسیم باید یک تصمیم مدیریتی بگیریم. حال مجلس و دولت 

باید به این ماجرا ورود کند تا یک تصمیم گرفته شود.
دبیر افزود: اگر پول نداشته باشیم نمی توانیم تیم ها را به مسابقات اعزام کنیم. 
فدراسیون کشتی مانند سایر فدراسیون ها نیست. ما هر فعالیتی که در بخش آزاد 
داشته باشیم در بخش فرنگی نیز داریم. در جلسه ای که با صالحی امیری رئیس کمیته 
المپیک داشتم این موضوع را مطرح کردم که برای مثال فدراسیون وزنه برداری با دو 
سهمیه المپیک یک میلیارد و 800 میلیون تومان بودجه دریافت می کند در حالی که 
فدراسیون کشتی با 12 سهمیه دو میلیارد و این اصلا با هم همخوانی ندارد. زمانی که 
من نایب رئیس کمیته بودم و خادم رئیس فدراسیون کشتی بود یعنی در سال 93-92، 
پنج میلیارد بودجه داشتیم  اما حال با تمام شرایط سختی که داریم دو میلیارد بودجه 
داریم. امیدوارم ظرف یک تا دو روز آینده به کمک کشتی بیایند چرا که دیگر نمی توان تا 

یک هفته و حتی یک ماه صبر کرد.
وی تصریح کرد: کادر فنی حقوق خود را دریافت نکرده است. از سوی دیگر لالوویچ 
رئیس اتحادیه جهانی ما را تهدید کرده که اگر صد هزار یورو تا مسابقات جهانی قزاقستان 

تحویل ندهیم وضعیت بد خواهد شد.
رئیس فدراسیون کشتی یادآور شد: ما مسابقات نونهالان و استعدادیابی را در پیش 
داریم، به تمام روسای هیات ها و مربیان اعلام می کنم به هیچ عنوان هیچ مربی حق 
ندارد کشتی گیری را مجبور به کاهش وزن کند. من شخصا شانس آورده ام که در دوران 
نونهالی هیچ وقت مجبور به کاهش وزن نشدم. اگر فدراسیون کشتی و من متوجه شوم 
که مربی درخواست کاهش وزن از کشتی گیری را داشته باشد کارت مربیگری او را 
باطل می کنیم و دیگر اجازه فعالیت به او داده نخواهد شد چرا که آنها آینده کشتی ایران 

هستند و نباید بسوزند. 

آیندهون مشتری ملی پوش ایران؛
واکنشسرمربیبرایتونبهاحتمالجداییجهانبخش

در شرایطی که گفته می شود باشگاه های هلندی همچنان خواهان به خدمت گرفتن 
علیرضا جهانبخش ملی پوش فوتبال ایران هستند، سرمربی برایتون به احتمال جدایی 

این بازیکن واکنش نشان داد. 
علیرضا جهانبخش باوجود شروع مسابقات لیگ برتر انگلیس هنوز فرصت حضور در 
ترکیب تیم برایتون را پیدا نکرده است. از چند ماه پیش بود که رسانه های هلندی از 
تمایل باشگاه های این کشور برای به خدمت گرفتن جهانبخش خبر دادند و حتی سفر 

این بازیکن به هلند هم گمانه زنی ها را نسبت به بازگشت وی به این کشور افزایش داد.
جهانبخش و مدیر برنامه اش بارها تاکید کرده اند که وی از حضور در برایتون خوشحال 
و راضی است و برای حضور در ترکیب و درخشش در لیگ انگلیس تمام تلاشش را به 

کار می گیرد.
روز پنجشنبه هم سایت »psv.supporters« خبر داد که باشگاه آیندهون هلند به فکر 
جذب جهانبخش است و قصد دارد این بازیکن ایرانی را به جای »لوزانو« به خدمت 
بگیرد. جهانبخش دو سال پیش با تیم آلکمار هلند آقای گل مسابقات فوتبال این کشور 

شد و سابقه خوبی در هلند دارد.
از سوی دیگر »گراهام پاتر« سرمربی تیم برایتون وضعیت علیرضا جهانبخش را در این 

تیم تشریح کرد و درباره عدم حضور وی در لیست 18 نفره توضیحاتی داد.
پاتر در پاسخ به این سئوال که آیا جهانبخش می تواند در برایتون نقش تاثیرگذاری 
داشته باشد؟ گفت: بله حتما همینطور است. او بازیکنی است که واقعا سخت کار 
می کند. این بازیکن یک مقدار از اینکه در لیست 18 نفره نیست، بدشانس است. 

جهانبخش حتی می تواند به ترکیب 11 نفره هم نزدیک باشد.
سرمربی برایتون ادامه داد: جهانبخش یک مقدار بدشانس است. ما باید 18 بازیکن را 
انتخاب کنیم. برای بالانس بودن نیمکت ذخیره ها این بازیکن خارج از لیست 18 نفره 
مانده است. اما نحوه تمرینات جهانبخش بی نظیر است. او بهترین عملکردش را دارد و 

برای کمک به تیم آماده است.
در شرایطی که پنجره نقل و انتقالات بسته شده است اما هنوز باشگاه هایی در اروپا 
هستند که می خواهند لیست بازیکنان خود را ترمیم کنند. پاتر درباره احتمال انتقال 
جهانبخش به یک تیم دیگر اروپایی گفت: فکر نمی کنم جهانبخش یا بازیکن دیگری 

تیم را ترک کند. البته تا زمانی که تمام راه ها باز است شما نمی توانید چیزی بگویید.
 

محسن خلیلی: 

باتعویقلیگنبایدشاهدبینظمیباشیم
 مدیر تیم فوتبال پرسپولیس، گفت: با این همه تعویق در آغاز لیگ برتر نباید شاهد 

بی نظمی و مشکلات برای بلیت فروشی باشیم. 
»محسن خلیلی« پنجشنبه شب پس از برتری یک بر صفر تیمش برابر پارس جنوبی در 
دیدار افتتاحیه نوزدهمین دوره لیگ برتر باشگاه های ایران، اظهار داشت: از هواداران 
ممنونم که با این همه مشکلات در ورزشگاه حضور پیدا کردند و ما از ساعت ها در تلاش 

برای برطرف کردن کمبودهای بلیت فروشی بودیم.
وی افزود: مسئولانی که تا این حد آغاز لیگ را به تعویق انداختند، حداقل در برگزاری 
و مسائل ابتدایی نظم داشته باشند. متاسفانه طبقه دوم را از ما گرفتند و طبقه اول هم 

برای خرید بلیت حواشی زیاد داشت و هواداران اذیت شدند.
مدیر تیم پرسپولیس گفت: بازی اول خیلی مهم بود و خدا را شکر که برنده شدیم، 
چراکه سه امتیاز در آغاز کار اهمیت زیادی دارد. با این حال همه باید بدانند که هوادار، 

قلب تپنده فوتبال است.
وی در خصوص هماهنگی نفرات با تفکرات کالدرون توضیح داد: پرسپولیس چهار 
سال با تفکرات و برنامه های یک مربی دیگر کار کرده و اکنون نیاز به زمان است تا 

کالدرون اهدافش را در تیم پیاده کند.
خلیلی در مورد بازی بعدش تیمش برابر تراکتور که در تبریز برگزار می شود، گفت: 
حواشی پیرامون این بازی همیشه وجود داشته و امیدوارم هواداران خونگرم 2 تیم در 
کنار هم شاهد یک بازی زیبا باشند. در هر ورزشگاهی تماشاگرنما وجود دارد و نباید 

اجازه داد تا مشکلی ایجاد شود.

لیگ برتر فوتبال؛

سایپابازیباختهرابرد؛تراکتورسازیمساویکرد
 هفته نخست لیگ برتر با پیروزی تیم پرسپولیس برابر پارس جنوبی جم آغاز شد، اما 
در یکی دیگر از حساس ترین دیدارهای روز پنجشنبه سایپا تیم ذوب آهن را شکست داد. 
شاگردان »ابراهیم صادقی« در این دیدار که ورزشگاه »فولاد شهر« اصفهان برگزار شد 

با نتیجه 3 بر 2 شاگردان »علیرضا منصوریان« در ذوب آهن را شکست دادند.
ابتدا »ماکالی کریستانوس« در دقیقه 41 برای تیم ذوب آهن  گلزنی کرد سپس 
»حمید بوحمدان«  در دقیقه 49 دومین گل ذوبی ها را درون دروازه سایپا جای داد و تیم 

خود را پیش انداخت. 
اما این پایان کار این دیدار نبود و »محمدرضا سلیمانی« در دقیقه ۶0 یکی از گل های 
خورده سایپا را تلافی کرد و در دقیقه ۶1 »علیرضا چراغعلی« بازیکن ذوب آهن با دریافت 
دومین کارت زرد از زمین بازی اخراج شد تا تیمش در دقایق باقی مانده این بازی با یک 

بازیکن کمتر به بازی ادامه دهد.
برتری عددی بازیکنان سایپا در این دیدار باعث شد تا »معین عباسیان« در دقیقه ۶۶ 
بازی را به تساوی بکشاند و با گلزنی »محمدرضا سلیمانی« در دقیقه ۷3 برای نارنجی 
پوشان این تیم برای نخستین مرتبه در این دیدار از میزبان خود پیش افتاد نتیجه ای که 
تا پایان باقی ماند تا شاگردان منصوریان با شکست در نخستین دیدار خود این رقابت ها 

را آغاز کنند.
در دیگر دیدار همزمان تیم نفت مسجد سلیمان برابر تراکتورسازی به میدان رفت و این 

تیم را با نتیجه تساوی بدون گل متوقف کرد.

پرسپولیس لیگ نوزدهم را با برد آغاز کرد

پیروزی »برانکویی« کالدرون
تیم فوتبال پرسپولیس که به عنوان قهرمان سه دوره گذشته رقابت های لیگ برتر گام 
در فصل نوزدهم گذاشته است، در نخستین دیدار خود برابر تیم پارس جنوبی جم به 

برتری رسید.
نخستین دیدار از نوزدهمین دوره رقابت  های فوتبال لیگ برتر از ساعت 19:10 دقیقه 
روز پنجشنبه  31 مرداد بین تیم های پرسپولیس و پارس جنوبی در ورزشگاه آزادی برگزار 
شد که این دیدار در پایان با برتری یک بر صفر سرخپوشان به پایان رسید. مهدی ترابی 

در دقیقه 5۷ برای پرسپولیس گل زد.
نیمه اول این بازی هر چند موقعیت های مناسبی برای هر دو تیم داشت اما گلی برای 
تماشاگران به همراه نداشت. شاگردان کالدرون چند موقعیت روی دروازه حریف ایجاد 
کردند اما نتوانستند از آنها استفاده کنند. تیم پارس جنوبی هم یک بار از روی یک ضربه 

ایستگاهی توپ را به تیر افقی دروازه پرسپولیس زد. 
در دقیقه 30 این دیدار سیدجلال حسینی کاپیتان پرسپولیس به خاطر خطا روی 
بازیکن پارس از داور کارت زرد گرفت تا نخستین بازیکن اخطاری لیگ نوزدهم لقب 

بگیرد.
با شروع نیمه دوم بازی سروشکل بهتری گرفت و بازهم موقعیت های پرتعدادی برای 

گلزنی ایجاد شد که سهم پرسپولیس در داشتن موقعیت های گلزنی بیشتر بود. 
در دقیقه 5۷ این دیدار همکاری بازیکنان پرسپولیس موقعیت مناسبی را برای مهدی 
ترابی ایجاد کرد تا با یک ضربه »چیپ« تماشایی دروازه پارس را برای نخستین بار باز کرد.
شاگردان کالدرون که بعد از این گل تلاش کردند بر تعداد گل های خود اضافه کنند، 
در دقایق پایانی به سبک تیم برانکو به فکر حفظ همین یک گل بودند تا نخستین دیدار 

خود در فصل نوزدهم لیگ برتر را با پیروزی پشت سر بگذارند. 
کالدرون: دوست دارم فوتبال زیبا بازی کنیم

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس پنجشنبه شب پس از برتری یک بر صفر تیمش مقابل 
پارس جنوبی جم با ابراز رضایت از کسب سه امتیاز دیدار نخست لیگ برتر، گفت: 

دوست دارم فوتبال زیبا بازی کنیم که امروز حریف این اجازه را به ما نداد. 
»گابریل کالدرون« اظهار داشت: به بازیکنانم بابت ارائه بازی محکم و کسب اولین 

پیروزی خانگی تبریک می گویم و از هواداران هم تشکر می کنم.
وی در مورد حضور »امیر روستایی« در ترکیب اصلی و نیمکت نشینی چند بازیکن 
باتجربه و مطرح، اظهار داشت: چند دیدار تدارکاتی قبل از آغاز لیگ داشتیم و روستایی 
عملکرد خوبی داشت. از هر بازیکنی که در تمرینات عملکرد مناسب داشته باشد، 

استفاده خواهیم کرد. فلسفه فوتبال آرژانتین، بهره گیری از جوانان است.
کالدرون در خصوص فرصت طلایی که »محمد نادری« در نیمه نخست از دست داد 
و بازی برای پرسپولیس سخت شد، گفت: در بین نیمه صحبت هایی انجام دادیم و 
تغییرات انجام شد. تیم ما در شکل دفاعی خوب بود و از دید من در نیمه دوم بهتر بودیم.
وی با بیان اینکه از نفرات تیمش راضی است، خاطر نشان کرد: از نظر فوتبالی، 
عملکرد بهتری مدنظرم است. امروز تیم حریف آماده بود تا اجازه ندهد ما عملکرد خوبی 
داشته باشیم. فوتبال ایران فیزیکی و با اتکاء  به ارسال های بلند است و حریف آنگونه که 

می خواست بازی کرد.
کالدرون در مورد اعتراض هایی که در جریان بازی داشت، توضیح داد: اعتراض من به 
ضربات شروع مجدد و وقت تلف کردن های حریف بود. امروز تنها حدود 15 دقیقه بازی 
واقعی دیدم و نقش داور این است که تلاش کند تا حداقل 20 دقیقه بازی مفید انجام 

شود، اما با این حال از داوری راضی هستم.
وی در پاسخ به این سوال که در ترکیب تیمش سه هافبک چپ )عالیشاه، امیری و 
ترابی( حضور داشتند، گفت:  دوست دارم از بازیکنان خوب استفاده کنم و همه نفرات ما 
ایده آل هستند. البته »وحید امیری« در سطح خوب خودش قرار نداشت و تیم حریف 

نیز مانع از انجام فوتبال خوب ما شد.
این مربی آرژانتینی در مورد اینکه پرسپولیس امروز چه مقدار با تفکراتش هماهنگ بود، 
گفت: دوست دارم فوتبال زیبا بازی کنیم، اما زمانی حریف اجازه نمی دهد فوتبال زیبا 

انجام شود باید تغییراتی داشته باشیم. اگر تیم میزبان زود به گل نرسد موجب عصبانیت 
نفرات خواهد شد. چنانچه در دیدارهای بعدی زود گل  بزنیم، شرایط متفاوت می شود.

کاپیتان پرسپولیس: کارمان نسبت به سایر تیم ها سخت تر است
کاپیتان تیم فوتبال پرسپولیس  نیز پنجشنبه شب پس از برتری یک بر صفر تیمش 
مقابل پارس جنوبی جم گفت: با توجه به سه قهرمانی متوالی، کار بسیار سختی پیش 
رو داریم و کارمان نسبت به سایر تیم ها به مراتب سخت تر است زیرا فشار زیادی روی 

بازیکنان  وجود دارد. 
»سیدجلال حسینی« اظهار داشت: امروز نخستین دیدار خود را در لیگ برتر انجام 
دادیم که مسابقه بسیار سختی بود. بازیکنان مان زحمت زیادی کشیدند و توانستیم سه 

امتیاز خوب را کسب کنیم که به هواداران این پیروزی را تبریک می گویم.
کاپیتان پرسپولیس افزود: سه سال قهرمان شدیم و کارمان در فصل جاری به مراتب 
سخت تر از سایر تیم هاست زیرا انتظارات زیادی از ما وجود دارد. کار بسیار سختی پیش 
رو داریم و بهتر است بازیکنان، بازی به بازی فکر کنند تا اینکه بتوانیم این فشار را کمتر 
کنیم.   وی درباره مشکلات بوجود آمده برای حضور هواداران در ورزشگاه نیز خاطر 
نشان کرد: ممنون این هواداران هستم اما اگر قرار باشد، یک کاری درست شود باید صبر 
کنیم و همه به سازمان لیگ کمک کنیم و امیدوارم همه جا همین طور باشد و فقط برای 

پرسپولیس و هوادارنش نباشد.
حسینی در پاسخ به سوال دیگری درباره حواشی  مدیریتی ایجاد شده مبنی بر تغییر 
»ایرج عرب« گفت: بازیکنان ما فقط وظیفه دارند تلاش و تمرین کنند و به این مسائل 

نباید فکر کنیم.
کاپیتان سرخ پوشان در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه آیا پرسپولیس می تواند 
در فصل جاری انتظارات هواداران خود را برآورده کند یا خیر؟ اظهار داشت: کار بسیار 
سختی است و بچه ها باید بیشتر تلاش کنند و باشگاه نیز باید امکانات لازم را فراهم کند 
تا سال خوبی داشته باشیم. در این سه سال هواداران پرسپولیس سنگ تمام گذاشتند و 

خیلی صبر داشتند و امیدوارم امسال نیز همین طور باشد.

وی درباره کیفیت لباس های جدید پرسپولیس نیز گفت: لباسی که امروز پوشیدیم 
خوب بود و امیدوارم تغییر نکند.

مهدی ترابی: با کالدرون هم موفق می شویم
مهاجم تیم فوتبال پرسپولیس نیز پنجشنبه شب پس از برتری یک بر صفر تیمش مقابل 
پارس جنوبی جم گفت: با کالدرون هم مانند برانکو می توانیم موفق شویم اما به شرطی 

که هواداران حمایت  لازم را از بازیکنان و تیم داشته باشند. 
»مهدی ترابی« اظهار داشت: خدا را شکر می کنم که توانستیم سه امتیاز این مسابقه را 

کسب کنیم زیرا همیشه مسابقات هفته های ابتدایی لیگ، سخت است.
وی افزود: خوشحالم که توانستم مقابل پارس جنوبی جم گل بزنم تا در بازی های 
بعدی روند بهتری را دنبال کنیم.   بازیکن تیم فوتبال پرسپولیس تأکید کرد: تیم ما خیلی 
بهتر از آن چیزی است که امروز مشاهده کردید و به طور قطع می توانیم در هفته های 

آینده روند مثبت تری را نسبت به امروز دنبال کنیم.
ترابی در پاسخ به سوالی درباره تفاوت کار با کالدرون نسبت به برانکو بیان کرد: هر 2 
مربی تفکرات هجومی داشتند و به طور قطع می توانیم با کالدرون نیز موفق شویم اما به 

شرطی که هواداران حمایت کنند.
علی علیپور :همه یک هدف داریم و آن هم قهرمانی است 

مهاجم پرسپولیس اضافه کرد: معتقدم هر چند امروز توانستیم سه امتیاز را کسب 
کنیم اما زیاد بازی خوبی برای ما نبود زیرا دیدار افتتاحیه بود و حساسیت های خاص 
خود را داشت و می خواستیم هر طور شده سه امتیاز بازی را کسب کنیم. به طور حتم از 

مسابه های بعدی بهتر می شویم.
علی علیپور نیز پس از پایان این مسابقه در جمع خبرنگاران درباره بازیکن برزیلی 

پرسپولیس گفت: آن طور که در تمرینات نشان داده، بازیکن بسیار خوبی است.
وی در پاسخ به این سوال که آیا فکر می کند در این پرسپولیس پر مهره جایی برای بازی 
خواهد داشت یا خیر افزود: به طور کلی بازی کردن در پرسپولیس سخت است اما همه 

یک هدف داریم و آن هم قهرمانی است.

هاله ای  در  هم چنان  نیمار  وضعیت 
از ابهام قرار دارد.این بازیکن برزیلی با 
وجود آن که دو هفته از آغاز رقابت های 
برای  هنوز  اما  می گذارد  فرانسه  لیگ 

پاری سن ژرمن به میدان نرفته است.
از یک طرف نیمار از حضور در پاری 
سن ژرمن راضی نیست و از طرف دیگر 
هم هواداران تیم فرانسوی دوست ندارند 
که این بازیکن در تیم آن ها باقی بماند و 
این باعث شده تا سران PSG هم تا مشخص شدن وضعیت نهایی این بازیکن فعلا 
اجازه حضورش را در ترکیب تیم ندهند. بابلو سارابیا هم تیمی جدید نیمار تاکید کرد که 
او به بارسلونا برخواهد گشت. او گفت: نیمار الان در پاری سن ژرمن است و با آرامش 
در حال تمرین کردن است. او دوست دارد که به بارسلونا برگردد و به نظرم این اتفاق 
هم در نهایت خواهد افتاد و او به تیم مورد علاقه اش برمی گردد.بارسلونا هم سخت در 
تلاش است تا زمینه بازگشت نیمار را به نوکمپ فراهم اما تا الان هر پیشنهادی که داده 

پاری سن ژرمن رد کرده است.

 یورگن کلوپ از بهترین مربیان آلمانی 
درخشانی  نتایج  که  است  حاضر  حال 
با  لیورپول کسب کرده و توانست با این 
را  اروپا  قهرمانان  لیگ  در  قهرمانی  تیم 
هم به دست آورد. کلوپ پیش از آمدن 
را  بوروسیا دورتموند  لیورپول هدایت  به 
برعهده داشت. او اعتراف کرد که دوست 
گیرد  برعهده  هم  را  بایرن  هدایت  دارد 
که این اظهار نظر او خوشایند هواداران 

دورتموند نخواهد بود. سرمربی آلمانی لیورپول گفت: الان اگر بخواهم برای آینده فکر 
کنم و طبق اولویت بندی تیم های خود را انتخاب کنم دوست دارم ابتدا هدایت تیم ملی 
آلمان را برعهده بگیرم و سپس راهی بایرن مونیخ شوم و بعد از آن به دورتموند برگردم و 

بعد از آن هم برای همیشه در لیورپول بمانم و بازنشسته شوم. 
کلوپ درباره پیوستن کوتینیو به بایرن مونیخ هم گفت: او بازیکن بسیار خوب و 
شخصیت خوبی هم است. بارسلونا برای به خدمت گرفتن او مبلغی به ما ارائه داد که 

نتوانستیم نه بگوییم.

تنها  بلژیکی  بازیکنی مدافع  دوران مربی- 
پس از چهار بازی در اندرلخت پایان یافت.

ونسان کمپانی در این تابستان تیم خود را از 
منچسترسیتی به اندرلخت تغییر داد تا در یکی 
از باشگاه های کشورش بازی کند. او در آن جا 
به عنوان سرمربی-بازیکن حضور داشت اما 

ماجراجویی اش تنها چهار بازی طول کشید.
مدافع 33 سال نتایج بدی کسب کرد و در 
به ثبت  را  و دو شکست  بازیدو تساوی  چهار 

رساند. اندرلخت در لیگی که تنها 1۶ تیم حضور دارند در جایگاه سیزدهم قرار دارد. 
همچین اختلاف این تیم با بروخه صدرنشین هشت امتیاز است. باشگاه تصمیم گرفت 
کمپانی را از سمتش به عنوان سرمربی برکنار کند و او تنها در زمین حضور داشته باشد. 

هدایت اندرلخت را ولش سیمون دیویس )دستیار کمپانی( بر عهده گرفت.
کمپانی به عنوان مدافع اندرلخت به کار خود ادامه خواهد داد. سرمربی جدید تیم 
بلژیکی درباره این بازیکن گفت: کمپانی باید تمرکزش روی رهبری هم تیمی هایش در 

زمین باشد اما او تنها یکی از آن ها است.

پایانتلخماجراجوییجدیدکمپانیعلاقهکلوپبهمربیگریدربایرنهمتیمینیمارمقصدبعدیاورالوداد

شهرداری شهر قدس 
 

در نظر دارد نسبت به احداث بوستان محله ای نفت پارس با برآورد اولیه 19/000/000/000 ریال از طریق مناقصه 
عمومی و عقد پیمان با پیمانکار حائز صلاحیت )شرکتهای دارای حداقل رتبه 5 ابنیه(اقدام نماید .

متقضایان میتوانند ظرف مدت 10 روز کاری از تاریخ چاپ نوبت دوم آگهی که به فاصله یک هفته از نوبت اول چاپ 
خواهد شد با مراجعه به امور قراردادهای شهرداری واقع در : شهر قدس ، بلوار انقلاب اسلامی ، ساختمان مرکزی 

شهرداری شهر قدس ، طبقه دوم با ارائه معرفی نامه نسبت به دریافت و تحویل اوراق مناقصه اقدام نمایند .
 خرید اوراق مناقصه به مبلغ ۵00/000 ریال قابل واریز به حساب 010۵7082۹8000 بانک ملی شعبه شهر قدس 
 سپرده شرکت در مناقصه معادل ۵% برآورد اولیه به مبلغ ۹۵0/000/000 ریال  و به صورت سپرده نقدی یا ضمانتنامه  

        معتبر بانکی میباشد .
 سپرده نفرات اول تا سوم تا زمان انعقادقرارداد مسترد نمیگردد. 

شهرداری در رد یا قبول پیشنهاد ها مختار است .
هزینه آگهی به عهده برنده مناقصه است .

متقاضیان قبل از دریافت اسناد ملزم به دریافت تاییدیه ارزیابی HSE از اداره آموزش شهرداری میباشند . 
 سایر جزئیات در اسناد مناقصه قید گردیده است.            

تاریخ چاپ نوبت اول98/05/26 و تاریخ چاپ نوبت دوم 98/06/02 
روابط عمومی شهرداری شهر قدس 

آگهی مناقصه عمومی )نوبت دوم( 

 مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت: برای احداث یک مجموعه ورزشی به مساحت 
بیش از ۶ هزار متر مربع در منطقه نیروگاه این استان پیش بینی های لازم صورت گرفته 

است. 
رسول منعم پنجشنبه شب دردیدار مسئولان قم با اهالی منطقه نیروگاه در بقعه امامزاده 
سید معصوم)ع( افزود: در حال حاضر تملک این زمین برای احداث مجموعه ورزشی در 

مراحل پایانی خود قرار دارد و بزودی عملیات عمرانی آن آغاز خواهد شد.
وی اضافه کرد: در بودجه سال آینده اداره کل ورزش و جوانان اعتبارات ویژه ای برای 

پیشبرد عملیات عمرانی این منطقه پیش بینی می شود
منعم ادامه داد: همچنین با رایزنی های صورت گرفته با نمایندگان استان قم در مجلس 
شورای اسلامی نیز تلاش می شود از اعتبارات و منابع ملی برای احداث این مجموعه 

ورزشی استفاده گردد.
وی با اشاره به وضعیت سرانه های ورزشی منطقه نیروگاه قم گفت: با برنامه ریزی های 
صورت گرفته در سالهای گذشته، چندین مجموعه و سوله ورزشی در مناطق 2 و ۶ شهر 

قم به بهره برداری رسیده است.

وی گفت: با این وجود اما هنوز منطقه از نظر سرانه های ورزشی دچار ضعف بوده و باید 
برای بهبود سرانه های ورزشی در آن  برنامه ریزی مدونی صورت گیرد.

ورزشی  های  مجموعه  متولیان  اگر  کرد:  خاطرنشان  قم  جوانان  و  ورزش  مدیرکل 
خصوصی در برنامه های توسعه ای، طرح های توجیهی مطلوبی ارائه دهند از تسهیلات 

در نظر گرفته شده بهره مند خواهند شد.
منعم اظهار داشت: با تعامل مطلوبی که بین شهرداری قم و اداره کل ورزش و جوانان 
در جریان است، روند افزایش سرانه های ورزشی در مناطق مختلف استان در روند مطلوب 

تری دنبال می شود
وی همچنین خاطرنشان کرد: ورزشکاران منطقه نیروگاه همواره در مسابقات ملی و بین 

المللی افتخارات ارزشمندی برای استان و کشور کسب کرده اند.
وی در ادامه گفت: با برنامه ریزی های صورت گرفته تلاش می شود به صورت ماهانه 

برخی از همایش های پیاده روی و کوهنوردی استان در منطقه 2 قم اجرا شود.
منعم در بخش پایانی سخنان خود بیان کرد: ارائه تسهیلات اشتغال به سمن های 
استان از رویکردهای اداره کل ورزش بوده و روند پرداخت تسهیلات به متقاضیان به زودی 

آغاز خواهد شد.
مدیرکل ورزش و جوانان قم اضافه کرد: سال گذشته یک میلیارد و 400 میلیون تومان 

تسهیلات اشتغال به سمن های استان پرداخت شد.

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم :

مجموعهورزشی6هزارمتریدرمنطقهنیروگاهساختهمیشود
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رییس جمهوری گفت: در تحریم اخیر، در خودروسازی دچار مشکل شدیم طبق 
قرارداد باید قطعاتی را به ما تحویل می دادند که انجام ندادند. بنابراین یکی از  جاهایی 
که صنعت دفاعی ورود کرد قطعه سازی برای خودرو بود؛  تولید قطعه با کیفیت و شرایط 
خوب. مفهوم آن است که در جنگ اقتصادی همه باید در کنار هم باشیم و در صنعت 
دفاعی و در همه عرصه ها از همدیگر استمداد کنیم. این گام بسیار مهمی است که باید 

انجام شود.
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی روز پنجشنبه در مراسم گرامیداشت روز 
صنعت دفاعی و رونمایی سامانه موشکی "باور 3۷3" ضمن تبریک هفته دولت و روز 
صنعت دفاعی ضمن تبریک ایام بسیار پربرکت عید غدیر خم، میلاد با سعادت امام هفتم 
حضرت موسی بن جعفر )ع(، هفته دولت و روز صنعت دفاعی افزود: این روز را به سفرا 
و وابستگان نظامی خیر مقدم می گویم و امیدوارم روابط ایران با همه کشورهای دوست 

از لحاظ سیاسی،  امنیتی و دفاعی، اقتصادی و فرهنگی روز به روز مستحکم تر باشد.  
وی ادامه داد: همیشه در روز صنعت دفاعی، صنعتگران دفاعی ما هدیه بسیار ارزشمند 
و مناسبی را سالانه تقدیم ملت غیور و شریف ایران می کنند. سال گذشته رونمایی از یک 
جنگنده "کوثر" کردیم که هم بال و بدنه و هم موتور توسط صنعت دفاعی ما انجام گرفته 

بود و پرواز این هواپیمای جنگنده هدیه صنعت دفاع کشور به مردم بود.
روحانی یادآور شد: البته در طول سال هم هدایای دیگری از جمله فعالیت زیردریایی و 
ناوچه های جدید که در زمینه قدرت دفاعی دریایی ما بسیار حائز اهمیت بود، داشتیم.  
رییس جمهوری اضافه کرد: اگر بخواهیم سامانه پدافند هوایی جدید را با پدافند 
هوایی معروف اس 300 و اس 400 مقایسه کنیم، سامانه ای است که از اس 300 قوی 
تر و به اس 400 بسیار نزدیک است. و این کار بسیار ارزشمند و هدیه بسیار بزرگی از سوی 

نیروهای مسلح و وزارت دفاع ما برای مردم است.
وی در ادامه گفت: آمریکا از سال 9۶ یعنی حدود دو سال پیش توطئه جدیدی را علیه 
جمهوری اسلامی ایران آغاز کرد. در آغاز جنگ روانی و سیاسی و سپس جنگ اقتصادی 
برنامه ریزی کرد. علامت هایی هم آنها در سال 9۶ و 9۷ دریافت کردند که شاید مشوق 

آنها در این توطئه بود.
روحانی افزود: اما هیچ گاه برابر توطئه هایی دشمنان نه غمناک شدیم و نه دل ما گرفته 

شد. همیشه با روحیه لازم برابر آن توطئه ها ایستادیم.  
رییس جمهوری ادامه داد: در سال 139۶ از طریق عواملشان موفق شدند اغتشاشاتی 
را در خیابان های تهران و برخی شهرستان ها به راه بیاندازند. تصور آنها این بود که یک 
اغتشاش چند ماهه ای را در ایران کلید زدند که با تدبیر همه مسئولان، اقدامات نیروهای 
امنیتی، انتظامی و نظامی و مسئولین نظام این حرکت ظرف 5 روز درهم پیچیده شد که 

این موفقیت بزرگی برای جمهوری اسلامی ایران برابر توطئه بیگانگان بود.
خروج از برجام به معنای عهدشکنی و تروریسم اقتصادی است

روحانی با بیان این که آمریکا در سال 9۷ فشار اقتصادی را با خروج از برجام کلید 
زد، گفت: خروج از برجام به معنای عهدشکنی، پیمان شکنی، زیرپا گذاشتن قانون و 

مقررات بین المللی و تروریسم اقتصادی است.  
وی افزود: آمریکا به خیال این که می تواند ایران را در اثر این خروج و تحریم در فشار 
قرار دهد همه ننگ ها را به جان خرید. بسیار محیرالعقول است که کشوری ننگ تاریخ را 
برای خود برابر هدفی که فکر می کرد به راحتی به دست می آورد بخرد، هدفی که دست 

نیافتنی است.  
رییس جمهوری ادامه داد: آنها گفتند ما عهد را می شکنیم این تخلف سیاسی، 
حقوقی و اخلاقی و قانون بین المللی را زیر پا می گذاریم این تخلف سازمان مللی و بین 

المللی، فشار به شرکت های خارجی وارد می کنیم و ظرف چند ماه موفق می شویم.
روحانی یادآور شد: سال گذشته در حاشیه اجلاس سازمان ملل متحد که اوایل مهرماه 
برگزار می شود، یکی از سران معروف اروپایی به من گفت که رئیس جمهوری آمریکا 
به من گفته که شما اروپایی ها 3 ماه صبر کنید، با ایرانی ها در برنامه های اقتصادی 
مشارکت نکنید و در تحریمی که ما انجام می دهیم به ما کمک کنید،  تا آن زمان نظامی 

به نام جمهوری اسلامی ایران در منطقه نخواهد بود.
رئیس جمهوری اضافه کرد: البته آن آقا نیمه شوخی و نیمه جدی این مطلب را بیان 
کرد که من خندیدم و به او گفتم که این آقایی که این ادعا را کرده است، خودش خواهد 
رفت و حزبش هم از قدرت خواهد رفت، اما جمهوری اسلامی ایران برای صدها سال 
دیگر مستحکم تر از امروز باقی خواهد ماند. بعد گفتم امتحان آن آسان است. این آقا 
گفته است 3 ماه، من 3 ماه دیگر با شما تلفنی صحبت می کنم مشخص می شود که 

راست گفته است یا خیر.
روحانی گفت: امروز حدود یکسال از آن زمان گذشته است. سال گذشته یعنی در سال 
9۷ که توطئه اقتصادی را علیه ایران طراحی کردند تا حدی مردم ما را نگران کردند. عدم 
تعادلی را هم در بازار به وجود آوردند، اما در عین حال مردم با همه آگاهی و هوشیاری 
مقتدرانه با توجه به این که امسال در سال 98 که تحریم ها شدیدتر از هر زمان دیگری 

است مقاومت و ایستادگی کردند.
ضعیف تر و منزوی تر از آمریکای فعلی به یاد ندارم 

روحانی در ادامه گفت: جالب است ابرقدرتی در دنیا سازمان جاسوسی سیا، خزانه 
داری، وزارت خارجه، نیروهای امنیتی و همه جاسوسان خود را در منطقه و دنیا بسیج 
کرده است تا ببیند چه کشتی وارد ایران می شود و چه کشتی از بندر ایران فاصله می 

گیرد. چه شرکتی جنس وارد می کند و چه شرکتی جنس خارج می کند.  
رییس جمهوری تاکید کرد:  ضعیف تر و منزوی تر از آمریکای فعلی از لحاظ سیاسی و 

حقوقی در تاریخ به یاد ندارم.  
روحانی ادامه داد: چند روز پیش آمریکا به شورای امنیت سازمان ملل رفت، غم و غصه 
سال آینده خود را اظهار کرد و گفت؛ اگر برجام بماند طبق این معاهده و قطعنامه 2231 
سال آینده تمامی تحریم های تسلیحاتی علیه جمهوری اسلامی ایران برداشته می شود 
و بنابراین ایران می تواند به شکل علنی سلاح بفروشد و بخرد و یک تنگنایی که سالها 

برای ایران درست کرده بودند از پیش روی ایران برداشته می شود.
وی گفت: با چه غم و غصه ای این مساله را وزیر خارجه آمریکا در شورای امنیت ابراز 
کرد، علیه برجام و ایران حرف زد در حالی که کسی در شورای امنیت با آمریکا موافق 

نبود. از این بیچارگی بیشتر آمریکا در تاریخ خود ندیده است.  
رئیس جمهوری یادآور شد: سال گذشته در اجلاس سالانه مجمع عمومی سازمان 
ملل در مهرماه آمریکایی ها به جای وزیر خارجه خود رئیس جمهوری آنها حضور پیدا کرد 
در حالی که همه 14 عضو )شورای امنیت(  با آمریکا مخالفت کردند و همه به او لبخند 
تمسخر آمیز زدند. هیچ وقت نبوده در تاریخ آمریکا که رئیس جمهوری در مجمع سازمان 
ملل حضور پیدا کند و همه نمایندگان دنیا که آنجا هستند به او لبخند تمسخرآمیز بزنند، 

بنابراین آمریکا شکست خورده است و ما موفق این میدان هستیم.  
روحانی اضافه کرد: امروز تمام شاخص های داخلی نشان می دهد وضع ما از سال 
گذشته در این زمان به مراتب بهتر و آرامش مردم و ثبات بازار اقتصادی بیشتر است. این 
را هم آمار تورم چند ماهه اخیر، هم صادرات غیر نفتی و هم بورس که بیش از 140 درصد 
در چند ماه اخیر رشد داشته به ما می گوید، البته صادرات غیرنفتی ما در ماه اول کاهش 

داشت در ماه دوم و سوم افزایش پیدا کرد.
در زمینه های مختلف پیشرفت قابل ملاحظه داشته ایم

روحانی گفت: در یکسال گذشته با همه شرایطی که برای ما به وجود آوردند 11 سد 
ملی، 30 تصفیه خانه فاضلاب و ۶ تصفیه خانه آب را افتتاح کردیم. چند هزار مگاوات بر 
برق کشور افزوده ایم. امروز در تاریخ ایران چه قبل و بعد از انقلاب، بالاترین صادرات برق، 

گاز و فرآورده های نفتی را به کشورهای همسایه داریم.  
رییس جمهوری یادآور شد: سال گذشته این موقع هنوز ما در بنزین قدرت صادرات 
نداشتیم و تقریبا به سمت خودکفایی می رفتیم. امروز ما بنزین، گازوئیل و گاز صادر می 

کنیم و در کنار آن تابستانی را می گذرانیم که یک لحظه خاموشی برق نداشتیم.  
روحانی اضافه کرد: امسال شرایطی را می گذرانیم که مردم ما در سراسر کشور مشکل 
آب نداشتند که البته به برکت بارش های آسمانی و همچنین ایجاد فرهنگ صرفه جویی 
در جامعه بوده است. همه آمار و ارقام به ما می گوید که در زمینه های مختلف پیشرفت 

قابل ملاحظه داشته ایم.  
وی گفت: در شرکت های دانش بنیان هر روز و هر ماه شرایط ما از ماه ها و سال های 
گذشته بهتر است. زمانی طبق آمار منتشره 1500 تا 2 هزار شرکت دانش بنیان داشتیم 
ولی امروز 4 هزار و 400 شرکت دانش بنیان داریم که نشان می دهد در حال پیشرفت 

هستیم.
در روز خطر نخستین فراری از منطقه آمریکایی ها هستند

روحانی با بیان این که فشار اقتصادی بر روی مردم و زندگی آنها فشار آورده است، 
گفت: در عین حال این موضوع فرصت های بسیار خوبی هم برای ما وجود آورد.

رییس جمهوری در ادامه افزود: روشن شد که آمریکا در هیچ برنامه ای در منطقه ما 
موفق نیست و هیچ کس در این زمینه تردید ندارد. حتی همسایگان جنوبی ما که خیلی 
به آمریکا دل خوش کرده بودند الان این به این موضوع رسیده اند. چرا که می گویند 

فهمیدیم که در روز خطر آنها به جای اینکه از ما دفاع کنند زودتر از ما فرار می کنند.
رئیس جمهوری با اشاره به حوادث چندماه اخیر ادامه داد: حوادثی که در این چندماه 
اخیر پیش آمد نشان داد که در روز خطر نخستین فراری از منطقه ما، خود آمریکایی ها 
هستند. آن بیچاره ها به ناوچه ها، ناو هواپیمابر، هواپیماها و پهپادها تکیه کرده بودند که 

همه آرزوهایشان بر باد رفت و دیدند که چنین چیزی نیست.  
وی یادآور شد: به قول آن آقایی که به یکی از سیاسیون ما گفته بود که آمریکایی ها به ما 
که می رسند شیر هستند روبروی شما که ظاهر می شوند، خرگوشند. البته ما در فارسی 

نمی گوییم خرگوش، و می گوییم موش در برابر شیر، ولی تعبیر آن آقا این بوده است.
روحانی خطاب به آمریکایی ها گفت: آیا شما جایگاهتان در منطقه را تقویت کردید؟ یا 
اینکه می خواستید رژیم صهیونیستی را در شرایط جدید قرار بدهید، آیا توانستید این کار 
را انجام بدهید؟ شما می خواستید در منطقه تروریست ها را به عنوان ابزار نگهدارید که 

هر زمانی می خواهید از آنها استفاده کنید، آیا موفق شدید؟ شما در کجا موفق شدید؟  
برابر زورگویی باید تمام قدرت خود را بکار بگیریم 

روحانی تصریح کرد:  تفکر آمریکایی ها این است. آنها می گویند اگر بخواهیم نفت 
بخریم و آن را از تنگه هرمز عبور دهیم، امنیت تنگه را برقرار می کنیم و اگر منافع ما 
نباشد، کاری به آن نداریم و دیگران اگر می خواهند نفت ببرند امنیت را خودشان باید 
تأمین کنند. اما می گوییم آبراه  های بین المللی باید برای همه امن باشد. در باب المندب 

ما منجی کشتی های عبوری بودیم.
رئیس جمهوری با بیان اینکه در مبارزه با تروریسم، ما فقط منفعت خود را در نظر 
نمی گیریم، اظهارداشت: معتقدیم اگر کشور همسایه و دوست ما عراق مورد تجاوز 
تروریست ها قرار گرفته باید به او کمک کنیم. در این راه منطق ما با آمریکایی ها همخوان 

نیست و ما رو در روی هم قرار داریم. اساس جهان بینی ما با یکدیگر متفاوت است.
وی با تأکید بر اینکه تا زمانی که دنیا به این منطق برنگردد، امنیت در جهان برقرار 
نخواهد شد، گفت: کشورها باید به حقوق و منافع دیگر کشورها اهمیت داده و آن را 
رعایت کنند، اما فعلًا این یک آرزوست و ما باید در شرایط امروز که دشمنان منطق را 
نمی پذیرند، برای تقویت خود بکوشیم. امروز  و در چنین شرایطی نمی توان در برابر زور با 
منطق جواب دهیم، باید خود را قوی کنیم. نمی توان با سخنرانی با پرتاب کننده موشک 
صحبت کرد. روحانی تأکید کرد: برابر زورگویی باید تمام قدرت خود را بکار بگیریم، اینجا 
دیگر میز مذاکره جواب نمی دهد. وقتی دشمن از موشک و هواپیما علیه ما استفاده 
می کند، ما هم باید به دنبال باور قدرت نظامی خود باشیم و اینجاست که به »باور 3۷3« 
نیاز داریم و باید سیستم قدرتمندی بسازیم که حرکت دشمن را رصد کند و سیستم 

نظامی آن را قفل کنیم و با موشک آن را هدف قرار دهیم و از کار بیندازیم.
رئیس جمهوری در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اینکه امروز در قدرت 
دفاعی از توانمندی بسیار بالایی برخورداریم، گفت: در طول این سال ها بارها از وزیران 
دفاع خواسته ام در صنعت دفاعی به هر مقدار که می توانند برون سپاری کرده و از تمام 

ظرفیت  شرکت های خصوصی برای تقویت قدرت دفاعی استفاده کنند.
وی با بیان اینکه همانطوری که در زمان جنگ همه کارخانه ها را برای تأمین نیازهای 
نظامی و دفاعی خود بکار گرفتیم، امروز هم باید هر چقدر می توانیم در صنعت دفاعی از 
ظرفیت شرکت های خصوصی استفاده کرده و برون سپاری کنیم و هر جا که نیاز داریم و 

می توانیم از صنایع غیرنظامی کمک بگیریم.
همه در جنگ اقتصادی باید کنار هم باشیم

رییس جمهوری گفت: در تحریم اخیر، در خودروسازی دچار مشکل شدیم طبق 
قرارداد باید قطعاتی را به ما تحویل می دادند که انجام ندادند. بنابراین یکی از  جاهایی 
که صنعت دفاعی ورود کرد قطعه سازی برای خودرو بود؛  تولید قطعه با کیفیت و شرایط 
خوب. مفهوم آن است که در جنگ اقتصادی همه باید در کنار هم باشیم و در صنعت 
دفاعی و در همه عرصه ها از همدیگر استمداد کنیم. این گام بسیار مهمی است که باید 

انجام شود.
روحانی با تاکید بر لزوم همکاری با سایر کشورها افزود: با هر کشوری چه منطقه ای  و 
چه همسایگان که با ما دوست است باید همکاری کنیم این رویکرد کار را آسان می کند 
ممکن از تولید یک تانک، شنی و موتور آن را ما بسازیم و لوله توپ آن را کشور دیگری 
تولید کند بدنه را کشور دیگری بسازد. اشکالی ندارد این همکاری در ساخت موشک و 

هواپیما نیز می تواند صورت بگیرد. تمام دنیا بر همین اساس فعالیت می کند .
رییس جمهوری افزود: اگر بتوانیم با کشورهای دوست همکاری کنیم محصولات 
صنایع دفاعی ما و آنها ارزانتر تولید می شود و همچنین رابطه ما صمیمی تر می شود. 

ارتباط با همسایگان و کشورهای دوست باید در عمل محقق شود و نتیجه بخش باشد.
وی با تاکید بر اینکه در قرارداد و تفاهم نامه با کشورها باید همکاری مشترک دیده شود، 
گفت : اصل بر این است که در تجارت و اقتصاد در سرمایه گذاری و صنعت دفاعی 

بتوانیم مشارکت کنیم فعالیت مشترک انجام دهیم در کنار هم باشیم.  
رییس جمهوری بیان کرد: برخی از کشورهای دوست و همسایه در برخی از حوزه ها 

از ما پیشرفته تر  و در برخی از زمینه ها مشابه ما هستند ولی در بعضی از زمینه ها ما 
پیشرفته تر هستیم و باید همدیگر را کمک کنیم تا به اهداف مشترک خود برسیم.

برای پیشرفت، اول باید به »باور« برسیم
روحانی تاکید کرد: اقتصاد و فرهنگ، صنعت و قدرت دفاعی به اراده و امید روحیه و 
نشاط در کشور  بستگی دارد در همه زمینه ها یک ملت اگر اراده خود را حفظ کند و اگر 
با نشاط و بالنده باشد از همه مشکلات و بحران ها عبور خواهد کرد در غیر این صورت 

صدها موشک باور ٣٧٣ هم اگر بسازیم به »باور« نمی رسیم.
رییس جمهوری با تاکید بر اینکه برای پیشرفت اول باید به باور و ایمان و اعتقاد 
برسیم تصریح کرد: بدون تردید ملت ایران در چهل سال گذشته در روزهای سخت و 
در مسیرهای پیچیده  با همه قدرت به صحنه آمد، همه در کنار هم بودیم و توانستیم 

موفقیت بزرگ را بدست آوریم و امروز هم می توانیم این کار را انجام دهیم.
آمریکا مسیر اشتباهی را انتخاب کرده است

روحانی بیان کرد: راهی که آمریکایی ها انتخاب کرده اند، اشتباه است و در نهایت هم 
به ضرر خودشان، دوستانشان و اروپایی ها و چین و کشورهای آسیا تمام می شود و هیچ 

سودی هم نخواهند برد.
تغییر نظام و حاکم شدن آمریکا در ایران خیال واهی است

رییس جمهوری با بیان اینکه آمریکایی ها از راهی که به ضرر کشورهای منطقه و ملت 
ایران بود هیچ سودی نبردند،  گفت: اگر آمریکایی ها جلوی صادرات هزار بشکه نفت 
ایران را بگیرند و صادرات ما را کاهش دهند، اگر مردم ایران را در فشار قرار دهند چیزی 
جز افزایش کینه در دل ملت های منطقه، مسلمانان و ایرانیان بیش از گذشته نصیبشان 

نمی شود و راه آینده را کاملا سد می کنند.  
روحانی خاطرنشان کرد: این که آمریکایی ها با فشار و تحریم بخواهند نظام ایران را 
تغییر دهند و به این کشور بازگردند و مانند گذشته دوباره حاکم بشوند و منافع مردم را 
چپاول کنند. یک خیال واهی و خواب آشفته است که همان چهل سال پیش تمام شد.

رییس جمهوری با اشاره به شکست اهداف و برنامه های آمریکا در ایران اظهار داشت: 
آمریکایی ها در درک واقعیت جمهوری اسلامی ایران دیر به نتیجه می رسند و در این 

زمینه عقب مانده اند، سیستم های تحلیل و کامپیوترهای آنها دچار مشکل است 
روحانی تاکید کرد: تنها راهی که آمریکایی ها اگر می خواهند در منطقه خلیج فارس 
امنیت وجود داشته باشد و کمتر پول خرج کنند -اگر چه دوشیدن شیر از آن گاو شیرده 
برای مخارج آن ها در این منطقه هرگز کافی نیست- راه حق و عدل و منطق و ادب و 

کرامت مردم و تواضع در برابر انقلاب اسلامی و مردم ایران است.
ملت ایران در برابر زور و تحریم تسلیم نمی شود

رییس جمهوری اظهار داشت: اگر آمریکا تحریم را بردارد و تصمیم بگیرد به حقوق و راه 
ملت ایران احترام بگذارد شرایط فرق خواهد کرد، ملت ایران در حال ظلم و تجاوز و زور و 

تحریم و فشار تسلیم نمی شود آمریکایی ها مسیر را اشتباه انتخاب کرده اند.
روحانی با تاکید بر اینکه امنیت منطقه بدون ایران امکان پذیر نیست افزود: امنیت 
منطقه بدون ایران نه تنها تضمین نمی شود بوجود هم نخواهد آمد. ایران یک قدرت 
بسیار بزرگ و تاثیر گذار و سرنوشت ساز در منطقه خاورمیانه و به ویژه خلیج فارس تنگه 

هرمز و دریای عمان است 
رییس جمهوری تاکید کرد: ایران به شرط آنکه آمریکایی ها دست از تجاوز بردارند و 
مسیر صحیح را انتخاب کنند، برای تامین امنیت در آبراه های بین المللی آماده است. 
آنها باید از تشویق متحدان خود در منطقه برای نداشتن رابطه صمیمانه با جمهوری 

اسلامی ایران دست بردارد.
روحانی با بیان اینکه ثبات و امنیت  و روابط دوستانه و همزیستی مسالمت آمیز به نفع 
همه کشورهای منطقه است گفت: ما برای همکاری و مذاکره و رفع سو تفاهم ها با همه 

همسایگان و دوستان خود با همه کشورهای مسلمان، آماده هستیم.
رییس جمهوری تاکید کرد: آبراه های امن از دریای سرخ و مدیترانه تا جبل الطارق، 
تنگه هرمز  و اقیانوس هند و تمام آب های بین المللی در هر جای دنیا باید برای همه امن 
باشد.  امنیت در آبراه های بین اللملی برای شرایط اقتصادی کنونی دنیا ضروری است و 

ملت های دنیا و منطقه همین را می خواهند.
و  دوستی  و  دفاع  برای  ایران  اسلامی  جمهوری   : داشت  اظهار  جمهوری  رییس 
همچنین برای مقابله و ایستادگی برابر  هر نوع تجاوز  آماده است و هر گونه متجاوز را با 

قدرت دفع می کند.
رونمایی رئیس جمهوری از سامانه پدافند »باور373« 

 سامانه بومی پدافند برد و ارتفاع بلند »باور3۷3« با حضور حجت الاسلام والمسلمین 
حسن روحانی رئیس جمهوری رونمایی شد. 

مراسم  حاشیه  در  پنجشنبه  صبح  روحانی  حسن  والمسلمین  الاسلام  حجت 
گرامیداشت روز صنعت دفاعی کشور، از سامانه بومی پدافند هوایی برد و ارتفاع بلند باور 

3۷3 بازدید و فرمان رونمایی از این سامانه را صادر کرد.
رئیس جمهوری در ابتدای حضور در محل برگزاری مراسم گرامیداشت روز صنعت 
دفاعی کشور، پس از نواخته شدن سرود ملی جمهوری اسلامی ایران و ادای احترام 
به مقام والای شهیدان، از یگان تشریفات مستقر در محل سان دید و سپس از نمایشگاه 

دستاوردها و توانمندی های وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح بازدید کرد.
روحانی همچنین در بازدید از قسمت های مختلف سامانه بومی پدافند هوایی باور  
3۷3، از جمله لانچر، رادار جستجوگر، رادار ردگیر، موشک صیاد 4 و مرکز فرماندهی و 
کنترل با توضیح وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح و متخصصان صنعت دفاعی کشور 

در جریان روند ساخت این سامانه بومی و کارکرد آن قرار گرفت.
رئیس جمهوری در فرمان رونمایی از سامانه بومی پدافند هوایی باور  3۷3، گفت: به 
حول و قوه الهی و با توسل به روح امام هفتم موسی ابن جعفر )ع( و در آستانه هفته دولت 
از سامانه بومی پدافند هوایی برد و ارتفاع بلند باور  3۷3 رونمایی و دستور الحاق آن را به 

شبکه یکپارچه پدافند هوایی کشور صادر می کنم ...

رییس جمهوری در مراسم گرامیداشت روز صنعت دفاعی:

همه درجنگ اقتصادی کنارهم   باشیم

»رفراندوم«؛ کلیدواژه ای است که هربار اسمش به میان می آید حواشی زیادی هم به دنبال آن مطرح می شود اما چرا 
این موضوع که در اصل 59 قانون اساسی صراحتا به آن اشاره شده است اینچنین به یک تابو تبدیل شده؟ و مهمتر از 

آن چه کسی قرار است در نهایت این تابو را بشکند؟
فائزه عباسی: »رفراندوم«، »همه پرسی«، »نظرخواهی از مردم« و واژه هایی از این دست حضوری پررنگ در تاریخ 
قطور تمدن ایرانی ندارند، نشانه های تایید این گذاره هم آنکه در تاریخ چندصدساله ایران، فقط برای 5 بار خواسته 
مردم مورد سوال قرار گرفته است و نقطه شروعش هم از »21 مرداد 32« آن هم برای انحلال هفدهمین مجلس شورای 

ملی بوده است.
بعد از آن چهار بار دیگر مردم برای »آری« یا »نه« گفتن به پای صندوق های رای  رفته اند که سه بار آن بعد از پیروزی 

انقلاب اسلامی رقم خورده است.
رفراندوم های برگزار شده در تاریخ ایران

نتیجهزمان برگزاریموضوع رفراندوم
پیروزی حامیان مصدق21 مرداد 1332ابقای دولت مصدق و انحلال مجلس

 اجرای انقلاب موسوم به »شاه و مردم«۶ بهمن 1341انقلاب سفید محمدرضا پهلوی
آری به جمهوری اسلامی12 فروردین 1358رأی آری یا نه به جمهوری اسلامی

تصویب قانون اساسی12 آذر 1358رأی گیری درباره قانون اساسی
تصویب اصلاحات قانون اساسی۶ مرداد 13۶8اصلاح قانون اساسی

»12 فروردین 58«، »12 آذر 58« و » ۶ مرداد ۶8« نقاط عطفی هستند که دیگر هیچگاه تکرار نشدند؛ نه تنها تکرار 
نشدند بلکه هربار کسی صحبتی از رفراندوم به میان آورد آنچنان قیل و قالی به راه افتاد که گویا چه گناه نابخشودنی 
مرتکب شده است یا چه راز مگویی را فاش کرده است. همه این بحث و جدل ها بر سر اصل 59 قانون اساسی یا همان  

»رفراندوم« است.
اصلی که یک بار به تصویب اعضای مجلس خبرگان قانون اساسی رسیده و پس از آن، اتفاقا در جریان یک »همه پرسی« 
مردم بر این مصوبه مجلس مهر تایید زده اند که به موجب آن: »در مسائل بسیار مهم اقتصادی، سیاسی، اجتماعی و 
فرهنگی ممکن است اعمال قوه مقننه از راه همه پرسی و مراجعه مستقیم به آرای مردم صورت گیرد و درخواست مراجعه 

به آرای عمومی باید به تصویب دو سوم مجموع نمایندگان مجلس برسد.«
موضوعی که در دولت های مختلف گاهی پیشنهاد اجرایش مطرح شد اما بلافاصله غبار فراموشی روی آن نشست و 
دیگر کسی یادش نمی آمد که اصلا موضوع برای چه گفته شد و قرار بود به کجا ختم شود.  سال 89 وقتی اختلافات 
محمود احمدی نژاد با مجلس بر سر هدفمندی یارانه ها به اوج خود رسیده بود، رییس دولت که از رد درخواست دولت 
برای درآمد 40 هزار میلیارد تومانی از محل هدفمندی یارانه ها حسابی عصبانی شده بود، موضوع »رفراندوم« را مطرح 
کرد. البته این پیشنهاد چندان قوام و دوامی نداشت و پس از مدتی به فراموشی سپرده شد. پیش از آن اما این سید 
محمد خاتمی بود که درباره لوایح دوقلو و البته حل و فصل مسائل 88 پیشنهاد رجوع به آرای عمومی را مطرح کرد. 
هرچند پیشنهاد خاتمی هم چندان پیگیری نشد و کم کم غبار فراموشی روی آن نشست. حالا اما حسن روحانی بار 

دیگر از رفراندوم می گوید.
تلاش برای تابوشکنی 

»نمی توانیم مخالف خواست مردم، ساز جداگانه ای بزنیم. تضمین جمهوری اسلامی ایران برای قرن ها در تاریخ 
آینده با اجرای درست اصل ۶ و 59 قانون اساسی است.« این جمله ای است که روحانی حدود دو هفته پیش آن را در 
دیدار با وزیر، معاونان و مدیران ارشد وزارت امور خارجه مطرح کرد. هرچند برخلاف گذشته این بار حسن روحانی از 
واژه »رفراندوم« و »همه پرسی« استفاده نکرد اما اشاره اش به اصل ۶ و به ویژه 59 قانون اساسی صریحا همان رجوع به 

رفراندوم را بیان می کرد.
روحانی از روزی که سکان هدایت قوه مجریه را به دست گرفته است، برای چندمین بار به موضوع برگزاری رفراندوم 
و نظرخواهی از مردم اشاره می کند. سال 93 بعد از آنکه حسن روحانی از دومین سفرش به نیویورک بازگشته  بود، 
زمانی که موضوع تنش زدایی با امریکا حسابی داغ بود و مخالفان حسابی بر طبل مخالفت شان با مذاکره می دمیدند، 
برای نخستین بار روحانی موضوع به رفراندوم گذاشتن مذاکرات را مطرح کرد. هرچند جنجال این پیشنهاد مدتی دامن 
دولت تازه نفس را گرفت و منتقدان دولت بر این موضوع مانور دادند اما این پیشنهاد پس از مدتی از آن حرارت اولیه اش 

فاصله گرفت.
البته حسن روحانی، گویا با عزمی جدی تر این رویه را دنبال می کرد؛ چون پیشنهادش تنها به یک بار گفتن و فراموش 
شدن ختم نشد. او  بار دیگر دی ماه 93 پیشنهاد رفراندوم، را برای دومین بار مطرح کرد. رییس جمهوری بهمن ماه 9۶ 
هم دوباره آنچه در گذشته گفته بود را تکرار کرد. او در بخشی از سخنان خود به مناسبت 22 بهمن به اصل 59 قانون 
اساسی اشاره کرد و گفت: »ثمره انقلاب و میراث امام قانون اساسی است. باید قانون اساسی را پاس بداریم و از ظرفیت 
آن استفاده کنیم. قانون اساسی معیار ما است و هر کس آن را قبول دارد انقلابی است. قانون اساسی بن بست ها را 
برداشته و ظرفیت بزرگی دارد و اگر در موضوعی با هم بحث داریم باید به اصل 59 مراجعه کنیم که طبق آن باید به آرای 

مردم مراجعه کرد«
روحانی 29 اردیبهشت ماه امسال هم وقتی با جمعی از جوانان و دانشجویان دیدار داشت در آن دیدار بار دیگر از 
مراجعه به آرای عمومی و اجرای اصل 59 قانون اساسی سخن گفت. موضوعی که اتفاقا این بار هم واکنش مخالفان را 
به دنبال داشت. موافقان اما معتقدند وقتی روحانی برای چندمین بار به جای عقب نشینی بار دیگر پیشنهاد رفراندوم را 
مطرح می کند این موضوع نشان می دهد رییس دولت دوازدهم عزمش را حسابی جزم کرده تا احتمالا این تابوشکنی 
پس از گذشت 40 سال از پیروزی انقلاب اسلامی، در دولت او رقم بخورد. این موضوع تا آنجا پیش می رود که »لعیا 
جنیدی« معاون حقوقی رئیس جمهور صراحتا اعلام می کند اجرای اصل 59 قانون اساسی و برگزاری رفراندوم روی میز 

دولت و شخص رئیس جمهور قرار دارد.
ترس از همه پرسی بخاطر به خطر افتادن منافع

در چند دهه گذشته هربار که صحبت از برگزاری »رفراندوم« به میان آمد آنچنان مخالفان گریبان می دریدند 
که گویا قرار است نظام را به همه پرسی بگذارند؛ اما به قول محمود واعظی رئیس دفتر رئیس جمهور »رفراندوم 
اگر چیز بدی بود در قانون اساسی نمی آمد. اینکه هرکس سلیقه خود را بخواهد به رفراندوم ربط دهد، بحث 

دیگری است.«
در این میان اما یک سوال مهمتر مطرح می شود و آن اینکه این همه مخالفت برای چیست؟ سیدکاظم اکرمی یکی 
از اعضای ۷2 نفره مجلس خبرگان قانون اساسی پاسخ این سوال را این گونه مطرح می کند که: »اجرای این اصل با 
منافع، موقعیت و مسئولیت های گروه یا افرادی در تضاد است، طبیعی است که در چنین شرایطی افراد یا گروه هایی 
که منافع و موقعیت خود را در خطر می بینند بلافاصله پس از طرح موضوع برگزاری رفراندوم نسبت به آن موضع گیری 

می کنند این در حالی است که برگزاری همه پرسی اصلی مصرح در قانون اساسی است.«
او با بیان اینکه اصل 59 به عنوان اصلی پذیرفته شده در قانون اساسی گنجانده شده است، ادامه می دهد: »اگر این 
اصل در قانون اساسی وجود نداشت مخالفت مخالفان قابل توجیه بود اما در شرایط کنونی که چنین ظرفیتی در قانون 
اساسی پیش بینی شده مخالفت ها فقط در دایره به خطر افتادن منافع، پست و موقعیت افراد یا گروه ها قابل ارزیابی است.«
محمود صادقی اما دلیل این تابو شدن را اجرایی نشدن این اصل معرفی می کند. او به خبرآنلاین می گوید:» 
همه پرسی در طول سال های گذشته تبدیل به یک تابو شده دلیل آن هم این است که عملا مورد استفاده قرار نگرفته 
و وقتی صحبتی از آن به میان می آید، حساسیت های زیادی نسبت به آن ابراز  و تلاش های زیادی هم انجام می شود 

برای اینکه چنین اتفاقی نیفتد.«

چاه ویل افراط گرایی 
حسین میرمحمد صادقی، سخنگوی پیشین قوه قضاییه و معاون قوانین مجلس هم معتقد است که اصل 59 یا همان 
اصل مربوط به  برگزاری همه پرسی تنها اصل مهجور مانده در قانون اساسی نیست. او می گوید: »علاوه بر اصل مربوط 
به مراجعه به آراء عمومی، اصول دیگری از قانون اساسی هستند که دچار مهجوریت شده که باید در مورد تمامی این 
اصول نسبت به اجرایی شدن آنها حساسیت نشان داده و در صورت لزوم با تصویب قوانین عادی زمینه اجرای آن ها را 

فراهم کرد.«
او با بیان اینکه در اصل مربوط به برگزاری رفراندوم قید مربوط به اجرای این اصل در موارد بسیار مهم ذکر شده 
است، می گوید: »بر اساس این موضوع در اجرای اصل مراجعه به آرا عمومی باید از نگاه افراطی یا تفریطی پرهیز 

شود.«
صادقی تابو کردن رفراندوم را از قلم نمی اندازد و می گوید: »از یک طرف نبایستی تصور کرد که رفراندوم امر ساده ای 
است که می تواند در بسیاری موارد به آن متوسل شد و به نوعی جایگزین نهادهای دیگر قانونی مانند مجلس شورای 
اسلامی شود، از طرف دیگر نباید رفراندوم تبدیل به تابو شود شده و اینگونه فرض شود که در هیچ مورد قابلیت اجرا 

ندارد که اگر چنین بود در قانون اساسی به آن اشاره ای نمی شد.«
مخالفان چه می گویند؟

عباسعلی کدخدایی سخنگوی شورای نگهبان از جمله افرادی است که چندان نگاه مثبتی به اجرای اصل 59 قانون 
اساسی نداشته است. البته او هیچگاه مستقیما با اجرای این قانون مخالفت نکرده اما از کلامش رضایتی هم دریافت 
نمی شود. او درباره ساز و کار اجرای این اصل و مصادیق ان به خبرآنلاین گفت: سازوکار این اصل در قانون مشخص 

شده است.
او با اشاره به تفسیر شورای نگهبان از این اصل قانون اساسی گفت: تفسیری که شورای نگهبان دارد این است که تنها 

با پیشنهاد مجلس است که این اصل قابل اجرا است.)اینجا(
محسن کوهکن نماینده اصولگرای مجلس دهم نیز از جمله افرادی است که وقتی صحبت از رفراندوم می شود 
ابروهایش در هم فرو می رود اما مانند کدخدایی تلاش می کند آن را ابراز نکند. او در این رابطه معتقد است اگر اصول 59 

اجرا نشده است به این دلیل است که نیازی به آن نبوده است.
او در گفتگو با خبرآنلاین ادامه می دهد: »اگر چنانچه موضوعی پیش آمد که مجلس تشخیص داد؛ نیاز به رفراندوم 
دارد، آن زمان به همه پرسی گذاشته شود. این که می گویند؛ مطرح کردن موضوع تابو شدن رفراندوم در جامعه اشتباه 
است. رفراندوم کارکرد مشابهی با طرح های سه فوریتی دارد. چهارچوب طرح سه فوریتی را قانون مشخص کرده و در 
آیین نامه هم آمده است. ما تا به امروز در ده دورۀ مجلس، نمایندگان به مرحله ای نرسیده اند که از ظرفیت این طرح 

استفاده کنند. آیا در این موضوع، باید گفت عدم استفاده از طرح سه فوریتی باعث تابو سازی آن شده است؟«
او با کنایه به دولت و رئیس جمهور که پیشقراول شروع چنین بحثی شده اند می گوید:  »آن هایی که به صورت تصنعی 

این موارد را مطرح می کنند به یک نوعی به دنبال تابوسازی هستند.«
مصطفی رضا حسینی نماینده پیشین مجلس هم نگاه مثبتی به برگزاری رفراندوم ندارد او می گوید»مراجعه به آرای 

مردم در انتخابات   متعدد اگر رفراندوم نیست پس چیست؟«
رفراندوم برای چه موضوعی؟

یکی از بحث هایی که درباره همه پرسی و اجرایی شدن اصل 59 قانون اساسی به میان می آید این است که اگر قرار 
باشد همه پرسی برگزار شود این رفراندوم شامل چه موضوعی خواهد بود؟!

موضوع »برجام« و »لوایح چهارگانه« از مواردی است که عمدتا از سوی پیشنهادکنندگان آن را در این لیست قرار 
می دهند. برای مثلا میرمحمد صادقی درباره مصادیقی که معاون قوانین مجلس درباره مصادیق برگزاری رفراندوم در 
ایران که می توانسته کارگشا باشد، می گوید »در مواردی از قبیل برجام که امروز بحث های زیادی درباره آن مطرح است 
به طوریکه موافقان آن را فتح الفتوح می دانند و مخالفان بعد از روی کار آمدن ترامپ آن را کاملا به ضرر منافع ملی عنوان 

می کنند رفراندوم می توانست محل رجوع باشد.روز می توان آنها را به همه پرسی گذاشت« )اینجا(
محمد کاظمی نماینده مردم ملایر و عضو فراکسیون امید نیز درباره مصادیق می گوید:»یکی از مهمترین مواردی که 

می تواند موضوع رفراندوم باشد مسئله تعیین تکلیف لوایح چهارگانه است این موضوع است.«
او به خبرآنلاین می گوید » پیشنهاد می کنم اگر ما معتقدیم اعضای خبرگان قانون اساسی افراد عاقل، فقیه و مجتهد 
بودند همین اصلی را که انها تصویب کرده اند درباره لویح چهارگانه به اجرا بگذارند و از مردم کسب اجازه کنند. یعنی 

مردم حرف آخر را در این مورد بزنند.«
البته کاظمی پیشنهاد می کند همزمان با انتخابات مجلس همه پرسی هم برگزار شود.

پشت پرده هراس مخالفان چیست؟

عزمجدیبرایشکستنتابوی»رفراندوم«
پرونده رفراندوم همچنان روی میز روحانی



 استاندار قم گفت: 200 پروژه عمرانی، گردشگری، اقتصادی و فرهنگی بااعتبار 
بیش از چهار هزار و ۷00 میلیارد ریال به مناسبت هفته دولت در این استان  افتتاح وبه 

بهره برداری می رسد.
بهرام سرمست ظهر روز پنچشنبه  در نشست خبری با اصحاب رسانه استان قم در 
سالن جلسات امام جواد)ع( استانداری با اشاره به افتتاح پروژه های استان قم در هفته 
دولت اظهار کرد: در این هفته، 200 پروژه در بخش های زیربنایی، عمرانی، خدماتی، 
کشاورزی و گردشگری با اعتباری بالغ بر 4۷0 میلیارد تومان در استان افتتاح  وبهره 

برداری می شود.
هفته دولت تجلی همدلی مسئولان با مردم است

سرمست در ابتدای سخنان خود با تبریک هفته دولت  گفت :هفته دولت فرصت 
مناسبی برای بیان عملکردها و ترسیم اهداف آینده نظام اسلامی است که موجب تقویت 

روح امید در میان مردم می شود.
اسلامی  جمهوری  نظام  اقدامات  بر  مروری  با  دولت  هفته  در  باید  کرد:   بیان  وی 
به خصوص در دوران دولت تدبیر و امید برای خدمت رسانی هر چه بیشتر به مردم،  نشاط 

اجتماعی در جامعه افزون شود.
وی ادامه داد:  در شرایطی که دشمنان با سیاه نمایی به دنبال تنزل خدمات ارائه شده 
و گسترش ناامیدی در میان مردم هستند و متأسفانه جریاناتی هم خواسته و ناخواسته 
با آنان همراه می شوند،  هفته دولت موقعیت مطلوبی برای نمایش عرصه های خدمت 

گذاری و تلاش مسئولان برای حل مشکلات مردم است.
سرمست گفت:  در این هفته روح همدلی، تفاهم و شفافیت را میان ارکان نظام اسلامی 

در استان قم به نمایش می گذاریم تا دشمنان و بدخواهان مأیوس شوند.
وی بیان کرد:  نظام و دولت جمهوری اسلامی برخلاف خواست بدخواهان در عرصه 
سیاست داخلی دارای ثبات و امنیت و در عرصه سیاست خارجی دارای روح مقاومت و 

پایداری است و هر دشمنی را دررسیدن به نقشه هایش ناکام می گذارد.
وی ادامه داد:  هفته دولت سرآغاز شکوفایی هرچه بیشتر کشور و استان قم در ابعاد 

مختلف است و باید از این موقعیت برای تقویت همدلی میان مردم و حاکمیت بهره برد.
باید فضای جامعه را برای برگزاری انتخاباتی پرشور فراهم کنیم

استاندار قم گفت:  باید فضای جامعه را برای برگزاری انتخاباتی پرشور که عرصه ظهور 
مشارکت گسترده مردم است فراهم کنیم و سرمایه اجتماعی نظام را بار دیگر به جهانیان 

نشان دهیم.
وی بیان کرد:  تلاش می کنیم تا همچون دوره های گذشته بر اساس قانون و اصل 
بی طرفی شاهد برگزاری انتخاباتی سالم و پرشور در استان باشیم و در این زمینه اصحاب 

رسانه رسالت سنگینی بر عهده دارند.
مناطق کمتر برخوردار باید بیشتر موردتوجه قرار بگیرند

سرمست همچنین در بخش درگیری از سخنان خود گفت: در بحث هویت یابی 
اجتماعی و تعلق های محیطی نباید خود را محدود به برخی مرزبندی ها کرد.

وی افزود: همه کسانی که در شهر قم به عنوان ام القرای جهان تشیع حضور دارند، 
دارای مقام و جایگاه رفیعی هستند و نباید مردم را درجه بندی کرد.

وی در ادامه با اشاره به این که استاندار نقش پدری برای عموم مردم دارد،  بیان کرد:  
وقتی فردی مسئولیتی را می پذیرد باید نسبت به همه اقشار نگاه محبت آمیز داشته 

باشد.
استاندار قم گفت:  باید در سطح استان نسبت به کسانی که محدودیت های بیشتری 

دارند توجه بیشتری داشته باشیم و این را یک اصل می دانیم.
وی بیان کرد: مردم ساکن در مناطق کمتر برخوردار استان و شهر قم باید بیش از 

دیگران موردتوجه قرار بگیرند و این موضوع کاملًا روشن است.
انتصابات استانداری سیاسی نیست

استاندار قم در توضیح انتصابات خود گفت: اکثر افرادی که در قم برای پست های 
مدیریتی منصوب شدند دارای سابقه طولانی مدت حضور در قم هستند.

وی افزود: در مورد انتخاب مدیرکل امور اجتماعی استانداری باید گفت،  وی در وزارت 
کشور سابقه مدیریتی و تعامل با تشکل های مردم نهاد را داشته است و برای این پست در 

استان مناسب است.
وی ادامه داد:  همچنین یکی از معیارهای بنده برای انتخاب آقای فرماندار تحصیلات 

حوزوی ایشان است و من این موضوع را به نفع استان می دانم.
سرمست همچنین گفت:  تلاش بنده این است که با رسانه ها تعامل گسترده داشته 

باشم،  چراکه نقش خبرنگاران را برجسته می دانم.
وی بیان کرد:  در انتصابات در استان قم به شایسته محوری اعتقاد دارم و تعلقات 

فرهنگی و سیاسی خودم را در این انتصابات اعمال نمی کنم.
روابط عمومی ها باید تسهیل گر امور مردم باشند 

وی در ادامه با اشاره به این که روابط عمومی ها باید تسهیل گر امور مردم باشند،  بیان 
کرد:  مطالبه گری از سوی خبرنگاران و پاسخ گویی از طرف مدیران با حفظ احترام 

اشخاص باید به فرهنگ جمعی تبدیل شود.
استاندار قم همچنین گفت:  در همه موارد استان ازنظر بانوان استفاده می کنیم و در 
این خصوص اعتقاد به تشکیل مجمع مشورتی داریم که در همین راستا تاکنون بانک 

اطلاعاتی خوبی از زنان فرهیخته استان تهیه شده است.
وی افزود: به فکر ارزیابی اشخاص برای انتخاب مدیرکل امور بانوان استانداری هستم و 

به زودی فرد توانمندی برای این مسئولیت انتخاب خواهد شد.
وی بیان کرد: برای مشورت گرفتن در خصوص تعامل مطلوب با اقشار مختلف همچون 
روحانیت قائل به استفاده ازنظر جمعی هستم و آن را عامل موفقیت در برقراری ارتباطات 

گسترده می دانم.
افتتاح 1۵0 پروژه عمرانی 

معاون هماهنگی و امور عمرانی استاندار قم نیز در این نشست خبری از افتتاح 150 
پروژه عمرانی همزمان با هفته دولت در قم خبر داد .

محسن بهشتی ، با اشاره به تصمیمات استان برای تحول در حوزه ریلی، اظهار داشت: 
راه آهن و بحث حمل و نقل ریلی اعم از مترو، قطار و تراموا از جمله شاخص های تعیین 

کننده در توسعه یافتگی است از همین رو این موضوع در استان قم مورد توجه است.
وی وجود ایستگاه مرکزی راه آهن را در مرکز شهر را یک ظرفیت برشمرد و افزود: 
اگر آسیب و ایرادی در استقرار این ایستگاه وجود دارد باید برطرف شود و یکی از این 

اطلاحات می تواند اصلاح خطوط و ریل یا دیوار حائل باشد.
به گفته معاون هماهنگی و امور عمرانی استاندار قم، تا پیش از ایجاد دیوار حائل 
اطراف خطوط ریلی در شهر قم سالانه 4 نفر جان خود را از دست می دادند اما در 5 سال 
گذشته و پس از ایجاد دیوار حائل تنها 2 نفر جان خود را در نقاطی که شهروندان مجاور 
خطوط ریلی مانع ایجاد دیوار حائل شدند از دست دادند، مقصر فوت این دو کشته نیز 

متوجه کسانی است که با انتقادات نابجا مانع اجرای این پروژه شدند، است.
تأکید بر تقویت ایستگاه جمکران به جای ایستگاه محمدیه

وی در ادامه به جمع آوری خطوط ریلی متروکه در بلوار امام رضا)ع( خبر داد و تصریح 
کرد: این خطوط طی 30 ساله گذشته بلااستفاده مانده از هیمن رو مدیریت استان 
تصمیم خود را بر جمع آوری این خطوط قرار داده است. اما بخشی از تصمیمات به 
عهده استان نیست، از آنجا که قم در موقعیت جغرافیایی ویژه ای از کشور واقع شده و 
محور مواصلاتی خطوط انرژی، ریلی، جاده و... است از همین رو همه تصمیمات تنها 

استانی اتخاذ نمی شود.
معاون هماهنگی و امور عمرانی استاندار قم با بیان اینکه تصمیم استان بر تقویت 
ایستگاه جمکران به جای ایستگاه محمدیه است، ادامه داد: نمی توانیم اتصال ایستگاه 
مرکزی به جمکران را داشته باشیم اما می توانیم سفرهای شهرهای جنوبی مثل کاشان، 
یزد و بندرعباس و... را به ایستگاه جمکران و سفر به شهرهای مشهد، تهران، اصفهان و... 

را به ایستگاه مرکزی منتقل کنیم.
وی با بیان اینکه روزانه بیش از 5 هزار نفر از طریق ایستگاه مرکزی قم سفر می کنند بر 

لزوم تقویت خطوط ریلی استان تأکید کرد.
بهشتی همچنین روند پرونده فرودگاه قم را مورد توجه قرار داد و افزود: روال قانونی در 
حال انجام است، آخرین تصمیم استان بر تفکیک سایت گردشگری از سایت فرودگاهی 
بوده که منطقه گردشگری طرلاب به مساحت 300 هکتار به شهرداری واگذار شده 

است، همچنین روند جذب سرمایه گذار نیز برای فرودگاه در حال انجام است.
فرایند سرمایه گذاری در بلوار پیامبر اعظم)ص( کند است

وی در واکنش به انتقادات برای عدم توفیق در جذب سرمایه گذار برای بلوار پیامبر 
اعظم)ص( تصریح کرد: فرایند سرمایه گذاری در بلوار پیامبر اعظم)ص( کند است که 
باید مشوق هایی برای جلب نظر سرمایه گذاران در نظر گرفته شود، روند ۶ ساله گذشته 

در جذب سرمایه گذاران نشان می دهد تاکنون روش های قبلی مناسب نبوده است.
معاون استاندار قم همچنین از افتتاح 150 پروژه عمرانی در هفته دولت خبر داد و 
اظهار داشت: به رغم مشکلات اقتصادی اما در استان این پروژه ها متوقف نشد و بعضا 

پیشرفت قابل توجهی در اجرای برخی پروژه های بزرگ داشته ایم. 
افتتاح ۵0 پروژه اقتصادی 

معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع انسانی استاندار قم نیز در این نشست 
خبری از افتتاح 50 پروژه اقتصادی، کشاورزی، گردشگری و صنعتی همزمان با هفته 

دولت در قم خبر داد. 
داشت:  اظهار  اقتصادی،  حوزه  در  استان  اقدامات  به  اشاره  با  غضنفری  مهرداد 
فعالیت های اقتصادی استان در قالب سه محور تسهیل و رونق تولید، تنظیم بازار و 
شورای گفتگوی بخش خصوی و دولت طی یکسال گذشته با جدیت پیگیری شده 

است.
وی افزود: هدف استان در حوزه اقتصادی متکی است به تلاش بر حفظ واحدهای 
تولیدی فعال، ارتقا واحدهای فعالی که از همه ظرفیت استفاده نمی کنند، احیای 

واحدهای راکد و تملک شده و نیز ایجاد واحدهای جدید.
معاون استاندار قم با بیان اینکه طی یک سال گذشته 21 واحد صنعتی با اشتغال 501 
نفر وارد مدار تولید شد، گفت: در امسال نیز 11 واحد صنعتی راکد و مطلقا تعطیل با 

اشتغال 8۶ نفر وارد مدار تولید شده است.
وی از بهره برداری و افتتاح 50 پروژه اقتصادی در هفته دولت خبر داد و تصریح کرد: 
از این تعداد 2۶ پروژه بخش کشاورزی با 41۷ فرصت شغلی، ۷ پروژه گردشگری با ۶۶ 
فرصت شغلی و 1۷ پروژه صنعتی با 5۷3 فرصت شغلی در این ایام به بهره برداری خواهد 

رسید و در اختیار مردم قرار خواهد گرفت.
غضنفری علل اصلی تعلل در جذب سرمایه گذاران را مورد توجه قرار داد و گفت: ما 
در مرحله ای هستیم که قابلیت ها و ظرفیت های استان را با انجام کارهای کارشناسی 
به سرمایه گذاران معرفی می کنیم، در این راستا هم همایشی برای جذب سرمایه گذاران 

و رونق تولید در دست اقدام داریم که پیش بینی ها برای اجرای آن در آبان ماه است.
وی رتبه بندی کشوری از عملکرد دستگاه های اقتصادی استان را مطلوب دانست و 

افزود: اگر چه رتبه ها قابل قبول بوده اما توقعات ما بیش از این است.
40 طرح طی هفته دولت در بخش های قم افتتاح می شود

همچنین فرماندار قم در این جلسه گفت:  40 طرح در بخش های استان در هفته 
دولت به بهره برداری خواهد رسید  که برای اجرای آن 8۷ میلیارد ریال اعتبار از محل 

مالیات بر ارزش برافزوده،  اختصاص یافته است.
مرتضی حیدری در ادامه بیان کرد به دنبال احقاق خواسته های مردم قم هستیم و 
موضوعاتی همچون ترویج قانون گرایی،  رفع معضلات اجتماعی،  ساماندهی صنوف 
مزاحم،  یاری رساندن به دستگاه های اجرایی برای تحقق حقوق شهروندی و تلاش برای 

داشتن شهری امن درشان قم را در اولویت برنامه های کاری خود قراردادیم.
وی در خصوص وضعیت امنیت شهر قم نیز گفت: پیرامون موضوع امنیت اطراف حرم 
چندین مساله وجود دارد،  اما بر اساس آمار نیروی انتظامی، آمار جرایم کاهش یافته و این 

نهاد تلاش های خود برای گسترش امنیت اطراف حرم مطهر را گسترش خواهد داد.
وی تأکید کرد:  شهر قم به خصوص اطراف حرم مطهر، نیازمند بازسازی و نوسازی است 

و اگر این کار صورت گیرد نابسامانی ها نیز بسیار کاهش خواهد یافت.
47 حزب دارای مجوز در قم فعالیت می کند

مدیرکل دفتر امور سیاسی، انتخابات و تقسیمات کشوری استانداری قم گفت:  در حال 
حاضر 4۷ حزب دارای مجوز در قم فعالیت می کند که 29 مورد از آنان مجوز فعالیت خود 

را در دولت تدبیر و امید اخذ کردند.
مرتضی بابایی گفت: در سال گذشته خانه احزاب در قم تشکیل و مکان آن با همکاری 

استانداری تأمین و تجهیز شد.
وی بیان کرد:  طول فعالیت هر دوره خانه احزاب سه سال است که ریاست مجموعه 
طی هرسال میان اصول گرایان اصلاح طلبان و اعتدالیون و مستقلین به صورت دوره 
واگذار می شود و انحصاری در کار نیست. وی ادامه داد:  هم افزایی و پیگیری مطالبات و 

حقوق احزاب ازجمله برنامه های خانه احزاب استان است.
بابایی گفت:  در راستای حمایت از احزاب دارای مجوز استان، لیست این احزاب در 

سایت استانداری قم بارگذاری شده است.
با دبیران احزاب برگزار  با حضور استاندار محترم  وی بیان کرد: جلسات منظمی 

می شود و تعامل خوبی میان استانداری قم با احزاب استان برقرار است.
وی ادامه داد:اعتقادداریم نباید فعالیت احزاب محدود به ایام انتخابات باشد،  بلکه آنان 

باید در تمام طول سال فعال باشند.
دفاتر تسهیل گری و توسعه محلی در قم ایجاد شد

مدیرکل جدید دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم نیز در این جلسه گفت:  
به موضوع حاشیه نشینی و رفع  دفاتر تسهیل گری و توسعه محلی برای رسیدگی 

مشکلات مناطق کمتر برخوردار شهری در قم ایجادشده است.
 رضا ملک زاده افزود: با تعامل مردم و نخبگان محلی به دنبال رفع مسائل این مناطق 

در مناطق مختلف شهر هستیم.
وی بیان کرد:  مسائل و مشکلات محله اسماعیل آباد نیز موضوع توسط ستاد بازآفرینی 

شهری و ستاد تسهیل گیری و توسعه محلی در حال رسیدگی است.
وی ادامه داد: تجهیز مراکز اجتماعی و فرهنگی در سطح شهر برای کنترل و کاهش 

آسیب های اجتماعی از دیگر اقداماتی است که توسط این اداره کل انجام می شود.
ملک زاده گفت: سند تحول اجتماعی استان را در حال تدوین است و از کلیه نهادهای 

استان خواسته شده است که به تکالیف خود در این رابطه عمل کنند.

شهردار قم تاکید کرد

ضرورتیکپارچگیدرارائهخدماتبه
هیأتهایمذهبی

شهردار قم بر ضرورت یکپارچگی ارائه خدمات به هیأت های مذهبی و ارائه 
آموزش های لازم به مسئولان هیئات تاکید کرد.

دکتر سیدمرتضی سقاییان نژاد از آغاز به کار نمایشگاه »عطر تربت« در آستانه 
فرارسیدن ماه محرم با هدف هماهنگی دستگاه ها در ارائه خدمت به هیأت 
مذهبی و همچنین تبیین دستاوردهای این هیأت  خبر داد. سقاییان نژاد با 
اشاره به برگزاری نمایشگاه »عطر تربت« با هدف ارائه خدمات دستگاه ها به 
هیأت های مذهبی و تبیین دستاوردها و فعالیت های این هیأت ها، اظهار کرد: 
هر ساله با آغاز ماه محرم مجموعه هیأت های مذهبی شهر قم به صورت فعال 
مجالس عزاداری ماه محرم و صفر را برگزار می کنند و مردم میهمان خوان 
نعمت کریمانه اهل بیت)ع( می شوند و دستگاه های اداری و اجرایی استان 
خدمات مختلفی را به مردم، هیأت های مذهبی و مساجد ارائه می کنند. 
شهردار قم با تاکید بر ضرورت یکپارچگی ارائه خدمات به هیأت های مذهبی 
و ارائه آموزش های لازم به مسئولان هیئات، گفت: مجموعه سازمان فرهنگی 
ورزشی شهرداری قم و سایر سازمان های مرتبط با هیئات نظیر آتش نشانی، 
خدمات شهری، مدیریت پسماند، زیباسازی و حمل و نقل و ترافیک به همراه 
اداره کل تبلیغات اسلامی استان قم و شورای هماهنگی هیئات مذهبی 
اقدام به برپایی نمایشگاه عطر تربت کرده اند. دکتر سقائیان نژاد با بیان اینکه 
در این نمایشگاه علاوه بر خدمات نهادها و ارگان ها، کارگاه های آموزشی ویژه 
هیأت های مذهبی در حوزه های مورد نیاز و مرتبط برگزار می شود، افزود: 
توانمندی و عملکرد هیأت های مذهبی در این نمایشگاه در معرض دید عموم 
مردم قرار می گیرد. وی یادآور شد: این نمایشگاه با مدیریت شورای هماهنگی 
هیئات مذهبی استان قم برگزار شده و با برنامه ریزی های انجام شده، لوازم 
برگزاری اقامه عزای سیدالشهدا علیه السلام و اقلام مورد نیاز هیأت ها نظیر 
گوشت، برنج، روغن و دیگر ملزومات نیز در این نمایشگاه عرضه خواهد 
شد. شهردار قم با اشاره به اینکه در قالب این نمایشگاه هم هیأت ها از این 
ارائه هماهنگ و منسجم خدمات  بهره مند شده و مردم نیز می توانند وسایل 
مورد نیاز خود را برای برگزاری مراسم عزاداری سرور و سالار شهیدان تامین 
کنند، افزود: در قالب برگزاری این نمایشگاه مجوز خدمات اجرایی از جمله 
ارائه  بهداشت، هلال احمر، ایستگاه های صلواتی و… به صورت متمرکز 
و از پراکندگی خدمات جلوگیری به عمل می آید. شایان ذکر است؛ مراسم 
افتتاحیه نمایشگاه توانمندی هیأت های مذهبی در ساعت 19 روز پنجشنبه 
31 مرداد ماه برگزار خواهد شد و تا سه شنبه 5 شهریور ماه در بوستان نجمه 

ابتدای خیابان شهید فاطمی دایر خواهد بود.
 

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهردار قم :

تبلیغاتتاکسیهایاینترنتیدرقم
ممنوعاست

تاکسی های  تبلیغات  گفت:  قم  شهردار  تاکسیرانی  سازمان  مدیرعامل 
اینترنتی در شهر ممنوع است. مرتضی عزتی ، رعایت امنیت در جابه جایی 
مسافران در سطح شهر را وظیفه ذاتی تاکسیرانی دانست و اظهار داشت: 
نمی توانیم امنیت در تاکسی های اینترنتی را برای خانواده ها ضمانت کنیم 
و توصیه ما به خانواده ها استفاده از تاکسی های ویژه تاکسیرانی در سفرهای 
درون شهری است. وی علت عدم امنیت در تاکسی های اینترنتی را استفاده 
از ماشین های شخصی دانست و افزود: به علت نوع پذیرش تاکسی های 
اینترنتی  اطلاعات دقیقی از پیشینه رانندگان تاکسی های اینترنتی وجود 
نداشته درحالی که رانندگان تاکسی های زیر نظر تاکسیرانی مورد تأیید مراجع 
قانونی بوده و تمام پیشینه آن ها ثبت و مشخص است. مدیرعامل سازمان 
تاکسیرانی شهرداری قم با استناد به ماده 20۷ قوانین راهنمایی و رانندگی 
تخلف  و  بوده  ممنوع  شخصی  ماشین های  با  عمومی  حمل ونقل  گفت: 
محسوب می شود و غیرقانونی  است. وی حفظ  امنیت جامعه را مقوله ای 
غیرقابل اغماض خواند و خاطرنشان کرد:  باید با متخلفان در سطح شهر 
برخورد قانونی شود، زیرا حفظ امنیت مسافران در اولویت سازمان های امنیتی 
و انتظامی شهر بوده و نمی توانیم نسبت به آن بی تفاوت باشیم. عزتی ادامه 
داد: متأسفانه شاهد تبلیغات اسنپ و ماکسیم به صورت گسترده در سطح  
شهر هستیم و با اینکه تبلیغات تاکسی های اینترنتی طبق ماده 203 راهنمایی 
و رانندگی ممنوع است اما شاهد نقض قانون هستیم.  وی سهم تاکسی های 
اینترنتی را در حمل ونقل عمومی را ناچیز دانست و تأکید کرد: البته باید به این 
نکته نیز توجه کنیم که اقبال عمومی بر استفاده از حمل ونقل عمومی بوده و 

سهم تاکسی های اینترنتی در سفرهای درون شهری ناچیز است.

 مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم خبرداد

احداثبازارچههایریحانبرای
ساماندهیدستفروشاندرقم

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم از احداث بازارچه های 
ریحان برای ساماندهی دستفروشان در قم خبر داد.

احمدرضا شفیعی با بیان اینکه همه دستفروشان از سطح شهر قم جمع 
است  شده  گرفته  نظر  در  قم  شهر  در  بازار  روز  افزود: 11  شده اند،   آوری 
که دستفروشان جمع آوری شده در این بازارها فعالیت می کنند. مدیرکل 
پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم با اشاره به احداث بازارهای 
ریحان در سطح شهر قم، تصریح کرد: حدود 30 درصد از دستفروشان جمع 
آوری شده از سطح شهر در بازارچه های ریحان ساماندهی شده اند. شفیعی 
بیان کرد: قم تنها کلانشهری است که به عنوان شهری پاک فعال است و در 
زمینه معضلات اجتماعی در مقایسه با سایر کلانشهرها وضعیت بهتری دارد. 
وی در خصوص برخورد با متکدیان، افزود: بالغ بر 30 واحد گشت به صورت 
24 ساعته بر سطح شهر نظارت دارند و در صورت مشاهده متکدیان آن ها را 

به مرکز غربالگری انتقال می دهند.

شهردار منطقه هشت قم  خبرداد

آغازطرحبهسازیپیادهروها
درسطحپردیسان

شهردار منطقه هشت قم از آغاز اجرای طرح بهسازی پیاده روها در سطح 
پردیسان با اولویت پیاده روهای اطراف محدوده مدارس و مساجد خبر داد.

پیاده روسازی  طرح  پیش بینی  به  توجه  با  گفت:  مستقیمی  ابولفضل 
و  پیاده روها جهت تسهیل تردد  در بودجه سال جاری و باهدف بهسازی 
همچینین ایمنی عابران پیاده این طرح اجرا می شود. وی در ادامه ایجاد 
زیرساخت های لازم جهت توسعه پیاده روی و همچنین بوجود آوردن چهره 
مناسب تری از معابر سطح منطقه را از دیگر اهداف این پروژه عنوان کرد. 
مستقیمی با بیان اینکه پروژه مذکور بر اساس اولویت  بندی انجام می شود 
خاطر نشان کرد: بهسازی پیاده روهای محدوده اطراف مکان های عمومی 
مانند مساجد، مدارس و بوستان ها در اولویت اجرایی این پروژه قرار دارد. 
شهردار منطقه هشت قم ضمن برشمردن معابری که طرح پیاده روهای آن ها 
در حال بهسازی می باشد ابراز داشت: در حال حاضر بهسازی پیاده رو بوستان 
بانوان، مساجد خیابان دهلاویه و محله ۷مسکن مهر و همچنین بلوار شهروند 
در مجموع به مساحت 2هزار متر مربع و با هزینه ای بالغ بر 40 میلیارد ریال در 

حال انجام می باشد و تا کنون 40درصد پیشرفت فیزیکی داشته است.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

2۷طرحکشاورزیدرقمبه
بهرهبرداریمیرسد

 رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: 2۷ طرح کشاورزی بااعتبار 
480 میلیارد ریال به مناسبت هفته دولت در قم به بهره برداری خواهد رسید. 
با بهره برداری از این طرح ها در حوزه های  عباس پورمیدانی بیان کرد: 
تن   280 و  مستقیم  به صورت  تن   151 برای  کشاورزی،  بخش  مختلف 
اساس  بر  کرد:  بیان  وی  می آید.  وجود  به  شغلی  فرصت  غیرمستقیم، 
راهبردهای تعیین شده در بخش کشاورزی،  محور سرمایه گذاری برای توسعه 
رابطه  همین  در  که  باشد  خصوصی  بخش  باید  حوزه،  این  بیشتر  هرچه 
سرمایه گذاری اصلی برای بهره برداری از طرح های یادشده،  از این طریق 
تأمین شده است. وی ادامه داد: همچنین 40 میلیارد ریال سرمایه گذاری 
که  اختصاص یافته  کشاورزی  حوزه  طرح های  از  بهره برداری  برای  دولتی 
در ایام هفته دولت، آیین افتتاح آن با حضور مسئولان ملی و استانی برگزار 
خواهد شد. پورمیدانی گفت: این طرح ها در بخش آب وخاک،  باغبانی و 
توسعه گلخانه،  دام و طیور و صنایع تبدیلی و تکمیلی به بهره برداری می رسد 

و زمینه توسعه هرچه بیشتر بخش کشاورزی استان را فراهم خواهد ساخت.

استاندار قم: همزمان با هفته دولت
200پروژه در قم افتتاح می شود

 
استعداد برتر »عصر جدید« شناخته شد 

فصل اول مسابقه استعدادیابی »عصر جدید« با شناخت نفر نخست، به کار خود پایان داد.مسابقه 
بزرگ استعدادیابی »عصر جدید« پس از گذشت 204 روز رقابت بین 1038 نفر، دقایقی پیش با شناخت 
فینالیست فینالیست ها به کار خود پایان داد.نفر نخست این رقابت با رای مردم انتخاب شد که فاطمه 
عبادی با ۶،544،9۶4 رای از مجموع 24،405،۶08 رای توانست عنوان استعداد برتر و جایزه 500 
میلیونی را از آن انتخاب کند.وی با هنرمندی تمام و با استفاده از شن، خالق تصاویری دیدنی بود که 
هر یک حماسه ای را روایت می کردند.پس از فاطمه عبادی، محمد زارع )بدلکار( با 5،91۶،3۶2 رای، 
پارسا خائف )خواننده( با 5،۷1۷،0۶4 رای، سعید فتحی روشن )شعبده باز( با 3،148،431 رای، و 
گروه دختران نینجا )ورزشکار( با 3،0۷8،۷8۷ رای عناوین دوم تا پنجم را به خود اختصاص دادند.از 
شرکت کننده 5 ساله تا پیرمرد ۶1 ساله از هفتم بهمن ماه سال 139۷ تا 28 مرداد 1398 با یکدیگر 
رقابت کردند.برنامه اعلام نتایج عصر جدید که از شامگاه پنجشنبه )31 مرداد( آغاز شده بود، تا بامداد 

روزجمعه، اول شهریورادامه داشت و با معرفی برگزیدگان نهایی پایان یافت.

 توصیه علی علیزاده به مزدک میرزایی
علی علیزاده فعال رسانه ای مقیم لندن در کانال تلگرامی اش ویدئویی منتشر کرد و گفت: پنج دقیقه 
ویدیو خطاب به جناب آقای مزدک میرزایی عزیز. آقای میرزایی عزیز. شما حق دارید آزرده خاطر باشید. 
آن هم از صداوسیمای ناکارآمدی که فریاد همه را درآورده. صداوسیمایی که حقیران را بالا می برد و 
افراد توانا را حذف می کند. اما خط قرمز همه ما هشتاد میلیون ایرانی امنیت ملی است. آقای میرزایی 
عزیز. ایران اینترنشنال تلویزیون نیست. غسالخانه است. پرده های خوشرنگ استودیویش را که بالا بزنید، 
جنازه بچه های چهار پنج ساله یمنی را می بینید. به سرنوشت مزدوران سعودی مثل جواد اکبرین، 
مرتضی کاظمیان، پناه فرهاد بهمن یا حتی صادق صبا نگاه کنید که این روز ها به خاطر سنگینی نگاه 
مردم از حضور در فضا های عمومی لندن حذر دارد. هنوز دیر نشده. برگردید. از همه دوستداران مزدک 
میرزایی هم می خواهم ویدیویی کوتاه با هشتگ مزدک_برگرد پست کنند و تا دیر نشده بخواهند مزدک 

میرزایی نگذارد اسمش به لیست مزدوران سعودی اضافه شود.
 

عضو شورای شهر تهران محکوم شد
ناهید خداکرمی، که در پی شکایت ستاد امر به معروف و نهی از منکر استان اصفهان محکوم شده، 
می گوید به این حکم اعتراض کرده و گفته است: با این شکایت به دادسرای رسانه و سپس دادگاه 
کارکنان دولت فراخوانده و در دادگاه کارکنان دولت به جرم تشویش اذهان عمومی به پرداخت 4 میلیون 
تومان جریمه نقدی با تعلیق دو ساله محکوم شدم.️ ستاد امر به معروف و نهی از منکر استان اصفهان 
در پی انتشار توئیتی که پس از بازدید از فرودگاه امام خمینی )ره( منتشر کردم از من شکایت کرد.️ در 
آن توئیت نوشته بودم "دیروز در حاشیه بازدید از شهر فرودگاهی امام خمینی )ره( رفع موانعی مانند 
حجاب اجباری در بخش ترانزیت و مناطق آزاد به عنوان راهی برای گسترش صنعت توریسم و عدم 
خروج سرمایه ها و ارزش کشور مطرح شد که در شرایط فعلی توجه به این پیشنهاد می تواند تحول بسیار 

مثبتی باشد. 
 

سالانه  چند نفر در حوادث رانندگی در دنیا  می میرند؟
 هماهنگ کننده و رئیس مرکز پیشگیری از حوادث سازمان بهداشت جهانی از مرگ سالانه یک 
میلیون و 350 هزار نفر در حوادث رانندگی در دنیا خبر داد.نهان تران صبح دیروز در بیست و چهارمین 
کنفرانس بین المللی جامعه ایمن که در تالار شایان مهر علوم پزشکی تبریز اظهار داشت: ترافیک سالانه 
باعث کشته شدن افراد زیادی در جهان است و این باعث می شود تا با خود بگوییم این چه معنی 
دارد؟هماهنگ کننده و رئیس مرکز پیشگیری از حوادث سازمان بهداشت جهانی گفت: 35/1 میلیون 
نفر در تصادفات جاده ای سالانه فوت می کنند.تران خاطرنشان کرد: کارهای زیادی در کشورهای 
دانمارک و سوئیس انجام گرفته که قابل تاکید است.وی اضافه کرد: تعهد سیاسی، همکاری و اولویت 
قرار دادن موضوع ترافیک است که منجر به کاهش آن می شود.تران گفت: اینکه مادر، فرزند و یا پدر یک 

خانواده به خاطر تصادفات جان خود را از دست می دهد، خسارت جبران ناپذیری است.

آمار ترک تحصیل کردگان ایران چقدر است؟
کمرئی معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش و پرورش گفت: در مقطع متوسطه اول 3.9 درصد 
دختران و 4.55 درصد پسران ترک تحصیل می کنند. نرخ ترک تحصیل در پسران بالاتر است. یکی از 
علل ترک تحصیل، شرایط فرهنگی در برخی استان هاست؛ کسانی که در متوسطه دوم نمی توانند به هر 

دلیلی تحصیل خود را ادامه دهند، به خیل ترک تحصیلی ها می پیوندند.

تایید خبر بازداشت دو نماینده مجلس 
سخنگوی قوه قضاییه خبر بازداشت دو نماینده مجلس را تایید کرد.اسماعیلی گفت: پرونده این دو 
نماینده در خصوص پرونده فروش محصولات شرکت سایپا از مدتها پیش تشکیل شده بود و چند بار 
احضار شدند و تحقیقات به عمل آمد.وی ادامه داد: این دو نماینده چون نتوانستند وثیقه مورد نظر 
را ارائه کنند در بازداشت به سر می برند، هر زمان که وثیقه مورد نظر به دادگاه ارائه شد تا پایان جریان 

بررسی پرونده آزاد خواهند شد.

 طرح:محمد علی رجبی
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مدیر عامل  مجتمع تولیدی بازرگانی احمدخانی :

هایپرمارکتمحصولاتساختمانیدرقمافتتاحمیشود
بازرگانی  تولیدی  مجتمع  عامل   مدیر 
مارکت  هایپر  اندازی  راه  از  احمدخانی 
 fh ساختمان  تجهیزات  عرضه  با  مرتبط 
ایرانی در قم خبر  ارائه محصولات  هدف 
داد. اسماعیل احمدخانی پیش از ظهر  
روز چهارشنبه  در نشست خبری که در 
دفتر سراج قم برگزار شد با اشاره به ضرورت 
حمایت از کالاهای داخلی اظهار کرد: در 
این راستا طرحی را برای راه اندازی هایپر 
بینی  پیش  ساختمان  تجهیزات  مارکت 
کرده ایم تا کالاها با قیمت بسیار مناسب 
و به صورت اقساطی در اختیار شهروندان 
هایپر  این  در  شد:  یادآور  وی  گیرد.  قرار 
مارکت شرایط خوبی برای عرضه کالاهای مرتبط با تجهیزات ساختمان از جمله محصولات سرمایشی 
گرمایشی، بهداشتی ساختمانی، شیرآلات، یراق آلات و... در نظر گرفته شده است. این فعال عرصه 
صنعت تجهیزات ساختمان با بیان اینکه 80 درصد محصولات ارائه شه در این مرکز ایرانی خواهد بود 
گفت: محصولات در این مرکز بدون پیش پرداخت و به صورت اقساطی در قالب قرارداد با دستگاه ها و 
ادارات عرضه می شود و دستگاه ها می توانند کارمندان خود را برای بهره مندی از خدمات این هایپر 
ساختمانی بهره مند کنند. وی با اشاره به اینکه تقریبا غیر از مصالح ساختمانی همه محصولات مرتبط با 
ساختمان در این مرکز گردآوری شده است یادآور شد: این هایپر مارکت که در کیلومتر 2 جاده قم – اراک 
در حال احداث است تا پایان سال به بهره برداری می رسد. احمدخانی گفت: در این مرکز کالاها بدون 
سود و پیش پرداخت در 10 قسط در اختیار مردم و به ویژه کارکنان دستگاه ها قرار می گیرد. وی پایان 
گفت:هم اکنون نیز این کار را در فروشگاه کنونی خود واقع در خیابان توحید،خیابان جواد الائمه ،تقاطع 
بلوار جمهوری ،انجام می دهیم ومردم به همین شیوه ای که ذکر کردیم ،این اجناس را از ما خریداری 

میکنند.

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم :

دشمنبرهجمهفرهنگیواعتقادی
تمرکزکردهاست

امام جمعه قم تأکید کرد: مسؤولان، هنرمندان و نهادها باید خاکریزها را در جبهه فرهنگی ایجاد 
کنند چراکه دشمن خیره سر اعتقادات و فرهنگ جامعه را هدف گرفته است. 

آیت الله سید محمد سعیدی در خطبه های این هفته نماز جمعه قم افزود: دشمنان برای تخریب و 
نابودی فرهنگ عمومی و سوق دادن جوانان به دام هواهای نفسانی و شهوات برنامه ریزی کرده اند.

وی ادامه داد: در چنین وضعیتی، خانواده ها در حفظ وضعیت عفاف و حجاب نقش اساسی 
داشته و دستگاه های اجرایی نیز در صیانت از دیانت جامعه به نقش خود به درستی عمل کنند. 
وی خاطرنشان کرد: میزان تاثیرپذیری مردم از رفتار و کردار حاکمان و مسئولان بسیار زیاد بوده که 
همین مساله ضرورت پایبندی مسئولان به اصل صیانت از فرهنگ عفاف و حجاب را ضروری تر کرده 
است. تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( در ادامه اظهار داشت: دولت تدبیر و امید باید در 
2 سال باقی مانده، طرح های نیمه کاره را به پایان رسانده و جمع بندی از فعالیت های خود انجام دهد. 
سعیدی همچنین تصریح کرد: طبق آیات قرآن کریم مشرکان به هیچ یک از پیمان ها و قراردادهای خود 
با مومنان پایند نیستند. وی خاطرنشان کرد: مشرکان حتی حقوق شهروندان مسلمان کشورهای خود 
را محترم نشمرده و حقوق آن ها را با اجبار و تهدید پایمال می کنند. وی تصریح کرد: مشرکان از ریشه و 
اساس با باورهای دینی مسلمان مخالف بوده و به هر بهانه ای به دنبال تضعیف و نابودی حکومت های 
مبتنی بر اسلام هستند. سعیدی عنوان کرد: تنها راه مبارزه با مشرکان مقابله به مثل است، مشرکان به 

دلیل خوی استکباری که دارند در قرآن به افراد متجاوز نامیده و معروف شده اند.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

انهدام۱۰باندبزرگسرقتدراستانقم
فرمانده انتظامی قم با اشاره به انهدام 10 باند بزرگ سرقت در این استان، ارزش اموال مسروقه 
کشف شده از سارقان را بیش از 30 میلیارد ریال اعلام کرد.  سردار عبدالرضا آقاخانی در گفت وگویی 
اظهار داشت: با تلاش کارآگاهان پلیس آگاهی استان در ماه اخیر 10 باند بزرگ سرقت در قم 
شناسایی و متلاشی شد. وی اضافه کرد: در این رابطه 34 تن دستگیر شدند و درمجموع به 200 
فقره سرقت اعم از کیف بازکنی، کابل برق، مغازه، منزل، خودرو و اماکن خصوصی شامل کارگاه و 
کارخانه اعتراف کردند. وی گفت: این سرقت ها باعث کاهش احساس امنیت شهروندان و زائران 
شده بود که بحمدالله با تلاش کارآگاهان پلیس آگاهی استان طی چندین عملیات ضربتی افراد 

شناسایی و دستگیر شدند.

پلیس راهوراستان قم – فرهنگ ترافیک

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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فرصت، چون ابر می  گذرد. پس، 

فرصتهای كار خوب را غنيمت شمريد.
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سفر ایمن و آسوده ، راننده سرحال و با دقت 
می طلبد. توقف شما هنگام خواب آلودگی و 

خستگی یعنی ادامه زندگی.

پیام آموزشی


